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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 5. DO 15. 6. 2024

RADA MĚSTA
ÚSSM:
• schvaluje přije�  paní Maternové Věry do Domova pro seni-

ory.
• schvaluje přije�  paní Štěrbové Libuše do Domova pro seni-

ory.
• schvaluje přije�  pana Doubka Rudolfa do Domova pro se-

niory.
• schvaluje přidělení bytu č. 23 v Domě s pečovatelskou služ-

bou, na adrese Nová Paka, Jiráskova 1830, Jiřině Batelkové, 
bytem Nová Paka, Jiráskova 1830 a Štěpánce Batelkové, by-
tem Nová Paka, Harantova 399.

Majetky:
• schvaluje záměr prodeje čás�  pozemku parc. č. 4005/1, 

ostatní plocha – ostatní komunikace, o výměře cca 65 m2, 
k. ú. Nová Paka, za cenu 300 Kč/m2 a ukládá majetkovému 
odboru MěÚ Nová Paka zajis� t zveřejnění tohoto záměru 
na úřední desce.

• schvaluje uzavření pachtovní smlouvy na propachtování po-
zemků a jejich čás�  parc. č. 4266, 4267 a 4270, k. ú. Nová 
Paka, o celkové výměře cca 7550 m2 ve vlastnictví města 
Nová Paka v lokalitě Habeš ve prospěch pachtýře p. Leoše 
Pecha za podmínek stanovených smlouvou. Pachtovné je 
stanoveno ve výši 1500 Kč/rok. Záměrem pachtu je provo-
zování zemědělské činnos� .

• souhlasí s výpůjčkou čás�  pozemku parc. č. 2095/1, k. ú. 
Nová Paka, v Jírových sadech, na den 30. 5. 2024 od 9:00 
do 12:00 hodin, pro vypůjčitele Fontána z. s., IČ 26632225, 
za účelem pořádání akce „Den dě�  v parku".

• bere na vědomí žádost p. Evy Ulrichové o poskytnu�  sou-
činnos�  při zápisu jejího vlastnického práva k pozemku p. č. 
4179/2 a čás�  pozemku p. č. 3962, k. ú. Nová Paka, vedené-
mu v katastru nemovitos�  na LV č. 10001, a to souhlasným 
prohlášením o uznání vlastnického práva mimořádným vy-
držením.

• ukládá majetkovému odboru MěÚ Nová Paka projednat 
s p. Ulrichovou možnost odkoupení městských pozemků, 
které jsou předmětem její žádos� .

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést v pozemcích 
města Nová Paka parc. č. 2681/6 a 4039 stavbu přípojky NN 
pro pozemek parc. č. 2681/1, vše k. ú. Nová Paka, ve pro-
spěch stavebníka Zdenky Pospíšilové za podmínek daných 
touto smlouvou.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu (stavební 
úpravy domu čp. 65 ul. Stanislava Suchardy, Nová Paka), kte-
rou budou dotčeny městské pozemky parc. č. 3881 a 53/2 
kat. území Nová Paka, ve prospěch manželů Filipa Klozara 
a Pavlíny Klozarové, jako stavebníků a investorů stavby, kte-
rá je předmětem smlouvy.

Školství:
• schvaluje na základě § 23, odst. 5. zákona č. 561/2004 Sb., 

Zákon o předškolním, základním, středním, vyšším odbor-
ném a jiném vzdělávání (školský zákon) v platném znění 

výjimku z nejvyššího povoleného počtu dě�  ve třídě č. 5 
(Oranžová ky� čka) 25 dě�  a ve třídě č. 3 (Modrá ky� čka) 
25 dě�  v MŠ Školní. Zvýšený počet dě�  ve třídách nebude 
na újmu kvalitě vzdělávací činnos�  školy a podmínky bez-
pečnos�  a ochrany zdraví budou splněny. 

• souhlasí s přije� m věcného daru, kuchyňského hrnce, v hod-
notě 8500 Kč s DPH 21 %, pro 2. mateřskou školu, Nová Paka, 
Školní 1257, od fi rmy Svoboda Horka s. r. o., IČ 25951670.

Finance a dotace:
• souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 

smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024:

₋ ve výši 5700 Kč pro pana Michala Tomeše na pořádání malé 
kopané BAGO CUP v roce 2024.

₋ ve výši 5700 Kč pro pana Jakuba Oravce na pořádání turnaje 
ve stolním tenise v roce 2024.

₋ ve výši 11 900 Kč pro paní Martu Rosenbergovou na pořádá-
ní tenisové nereligy a tenisové školičky v roce 2024.

₋ ve výši 7600 Kč pro pana Davida Horáčka na pořádání běžec-
kého závodu SCHODCROSS v roce 2024.

₋ ve výši 7600 Kč pro pana Erika Foltu na pořádání Velikonoč-
ního turnaje v kuželkách v roce 2024.

₋ ve výši 8600 Kč pro pana Jiřího Bajera na pořádání kuželkář-
ských turnajů Vánoční koulení a Memoriál Bře� slava Šorma 
v roce 2024.

₋ ve výši 3300 Kč pro pana Vladimíra Bajera na sérii cyklis� c-
kých 24hodinovek Na Ploužnici v 6, v roce 2024.

₋ ve výši 6600 Kč pro pana Ondřeje Svobodu na pořádání te-
nisových klání, tenisového turnaje HC Norma a hokejových 
utkání HC Norma v roce 2024.

₋ ve výši 2300 Kč pro pana Petra Jelínka na pořádání nohejba-
lového turnaje na Přibyslavi v roce 2024.

₋ ve výši 7600 Kč pro paní Lenku Havlínovou na pořádání No-
vopacké squashové ligy v roce 2024.

₋ ve výši 2300 Kč pro pana Jaromíra Erlebacha na pořádání 
nohejbalového turnaje ve Vrchovině v roce 2024.

₋ ve výši 5200 Kč pro paní Marcelu Fajferovou na pořádání 
akcí Heřmanická kola a Bowlingový turnaj v roce 2024. 

₋ ve výši 7600 Kč pro pana Bohumila Šmiku na pořádání Ho-
bby ligy ledního hokeje v roce 2024.

₋ ve výši 5700 Kč pro pana Josefa Pilaře na pořádání turis� c-
kých pochodů v roce 2024.

₋ ve výši 5700 Kč pro paní Vendulu Brendlovou na pořádání 
pochodu Kumburská dvacítka v roce 2024.

₋ ve výši 6600 Kč pro paní Lenku Šulcovou na pořádání akce 
Přibyslavský kros v roce 2024.

₋ ve výši 12 000 Kč s Českým rybářským svazem místní orga-
nizací Nová Paka, IČ 13585797, na pořádání rybářských zá-
vodů pro dospělé a mládež konané ve dnech 18.–19. 5. 2024 
na rybníku Fařina.

₋ ve výši 25 000 Kč pro Život bez bariér, z. ú., se sídlem Nová 
Paka, Lomená 533, IČ 26652561, k částečné úhradě běžných 
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výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby – odbor-
né sociální poradenství.

₋ ve výši 5000 Kč, pro Tyfl oCentrum Hradec Králové, o. p. s., 
se sídlem Hradec Králové, Okružní 1135/15, IČ 25975498, 
k částečné úhradě běžných výdajů souvisejících s poskyto-
váním sociální služby – základní a odborné poradenství pro 
zrakově pos� žené.

₋ ve výši 10 000 Kč pro Diakonii ČCE – Středisko Světlo ve Vrch-
labí, se sídlem Vrchlabí, Komenského 616, IČ 43464343, 
k částečné úhradě běžných výdajů souvisejících s poskyto-
váním sociální služby – raná péče.

₋ ve výši 14 000 Kč pro Centrum LIRA, z. ú., se sídlem Liberec, 
Matoušova 406/20, IČ 28731191, k částečné úhradě běž-
ných výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby – 
raná péče.

₋ ve výši 10 000 Kč pro Centrum psychologické podpory, z. s., 
se sídlem Lánov, Horní Lánov, 67, IČ 03359344, k částečné 
úhradě běžných výdajů souvisejících s poskytováním sociál-
ní služby – odborné sociální poradenství.

₋ ve výši 10 000 Kč pro Dětské centrum Jilemnice, se sídlem Ji-
lemnice, Roztocká 994, IČ 68247877, k částečné úhradě běž-
ných výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby –
denní a týdenní stacionář.

₋ ve výši 15 000 Kč pro Život Hradec Králové, o. p. s., se sídlem 
Hradec Králové, třída Edvarda Beneše 1747/1, IČ 02498251, 
k částečné úhradě běžných výdajů souvisejících s poskyto-
váním sociální služby – � sňová péče.

₋ ve výši 30 000 Kč pro Oblastní charitu Hradec Králové, se 
sídlem Hradec Králové, Komenského 266, IČ 45979855, 
k částečné úhradě běžných výdajů Nízkoprahového denního 
centra.

₋ ve výši 10 000 Kč pro Oblastní charitu Jičín, se sídlem Jičín, 
Na Jihu 553, IČ 73633755, na částečnou úhradu běžných vý-
dajů Dobrovolnického centra.

₋ ve výši 40 000 Kč pro Apropo Jičín, o. p. s., se sídlem Jičín, 
Soudná 13, IČ 01599682, k částečné úhradě běžných výdajů 
souvisejících s poskytováním sociální služby – osobní asis-
tence.

₋ ve výši 30 000 Kč pro Apropo Jičín, o. p. s., se sídlem Jičín, 
Soudná 13, IČ 01599682, k částečné úhradě běžných výdajů 
souvisejících s poskytováním sociální služby – denní stacio-
nář.

₋ ve výši 25 000 Kč pro Domácí hospic Duha, o. p. s., se sídlem 
Hořice, Čsl. armády 1815, IČ 26561433, k částečné úhradě 
běžných výdajů souvisejících s poskytováním hospicové 
péče.

₋ ve výši 15 000 Kč pro Svaz tělesně pos� žených v ČR, z. s., 
Biskupská 1852, Nová Paka, IČ 64815366, na organizaci kul-
turních, společenských a rehabilitačních akcí.

₋ ve výši 4840 Kč pro Svaz tělesně pos� žených v ČR, z. s., 
Biskupská 1852, Nová Paka, IČ 64815366, jako příspěvek 
na pronájem prostor v Novopackém klášteře.

• schvaluje smlouvu o vykonání přezkumu hospodaření města 
Nová Paka za rok 2024 společnos�  ATLAS AUDIT s. r. o. 

Inves� ce:
• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o zhotovení projektové 

dokumentace a obstarání souvisejících záležitos�  na dílo: 
„Stavební úpravy a přístavba objektu v ul. Opolského
č. p. 144, Nová Paka (bývalý klášter paulánů) – II. etapa“ se 
zhotovitelem Ateliér Poledne s. r. o., U Zvonařky 994/15, 
120 00 Praha 2 – Vinohrady, IČ 47121971.

• schvaluje Dodatek č. 3 ke Smlouvě o dílo se společnos�  STYL-

BAU, s. r. o., Pardubická 118/79, 500 04 Hradec Králové –
Plačice, IČ 25957481, na akci „Přístavba domova seniorů 
v Nové Pace, Svatojánská ul. 494, 509 01 Nová Paka“.

•  schvaluje Kupní smlouvu s Monikou Felzmannovou, Sadová 
1271, 549 41 Červený Kostelec.

• schvaluje výsledek zadávacího řízení na veřejnou zakázku 
s názvem „Realizace záložního serveru ve 3NP stávajícího 
objektu MěÚ Nová Paka – Elektroinstalace“ a na základě 
doporučení hodno� cí komise souhlasí s uzavřením smlouvy 
s vítězným účastníkem ELEKTROS, spol. s r. o., Roztoky u Ji-
lemnice 439, 512 31 Roztoky u Jilemnice, IČ 15043487, který 
podal ekonomicky nejvýhodnější cenovou nabídku.

• schvaluje Smlouvu o dílo se společnos�  ELEKTROS, spol. 
s r.o. Roztoky u Jilemnice 439, 512 31 Roztoky u Jilemnice,
IČ 15043487 na veřejnou zakázku „Realizace záložního 
serveru ve 3NP stávajícího objektu MěÚ Nová Paka – Elek-
troinstalace“. Smlouva bude uzavřena po uplynu�  lhůty 
pro podání námitek pro�  rozhodnu�  zadavatele o výběru 
dodavatele v případě, že žádná námitka nebude doručena 
a po předložení dokladů dle zadávací dokumentace. 

• jmenuje členy a náhradníky hodno� cí komise veřejné za-
kázky: „Přístavba a stavební úpravy MŠ Husitská – dokon-
čení“. Členové - Ing. Ladislav Stuchlík, Ing. Marek Holman, 
Mgr. Milan Pospíšil, Ing. Miloš Kříž, MBA, Pavel Bouchner; 
náhradníci – Mgr. Marie Nádvorníková, Ing. Mar� n Šimáček, 
Ing. Mar� n Nykl, Monika Hanušová, Mgr. Josef Cogan. 

• schvaluje Smlouvu o dílo na stavbu s názvem „Napojení 
stavebních pozemků z ul. Lomnická, Nová Paka“ se zhoto-
vitelem IMDV Horka s.r.o., Nedaříž 25, 514 01 Horka u Staré 
Paky, IČ 27535151. Zároveň RM schvaluje vyjmu�  této ve-
řejné zakázky z působnos�  Směrnice zastupitelstva města 
ze dne 10. 6. 2019 v souladu s čl. 6, odst. 1, písm. c) této 
směrnice.

• schvaluje Smlouvu o dílo na akci s názvem „Venkovní žaluzie 
pro II. ZŠ Husitská, Nová Paka“ se zhotovitelem Oldřichem 
Veselým, Revoluční 93, 506 01 Jičín, IČ 11036761. Zároveň 
RM schvaluje vyjmu�  této veřejné zakázky z působnos�  
Směrnice zastupitelstva města ze dne 10. 6. 2019 v souladu 
s čl. 6, odst. 1, písm. c) této směrnice.

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumentace 
a obstarání souvisejících záležitos�  na dílo: „Nová Paka – 
průmyslová zóna Heřmanice – dopravní a technická infra-
struktura“ se zhotovitelem Atelier Poledne s. r. o., U Zvonař-
ky 994/15, 120 00 Praha 2 – Vinohrady, IČ 47121971.

Ostatní:
• souhlasí s bezplatným užíváním pozemků ve vlastnictví měs-

ta Nová Paka v prostoru Ski areálu Máchovka, s průjezdem 
lesními porosty ve vlastnictví města Nová Paka a s pou-
žíváním znaku města Nová Paka na propagačních materi-
álech a webových stránkách pořadatele Velocipéd klubu 
Nová Paka, z. s., IČ 27001211, v souvislos�  s pořádáním
21. ročníku závodu horských kol Novopacký MTB CROSS dne
15. června 2024.

• souhlasí s bezplatným užíváním pozemků ve vlastnictví měs-
ta Nová Paka v prostoru Ski areálu Máchovka, s konáním 
hromadné sportovní akce na lesních pozemcích ve vlast-
nictví města Nová Paka a s používáním znaku města Nová 
Paka na propagačních materiálech a webových stránkách 
pořadatele Velocipéd klubu Nová Paka, z. s., IČ 27001211, 
v souvislos�  s pořádáním 9. ročníku běžeckého závodu SUN 
RUN CROSS dne 15. června 2024.

• souhlasí s uzavřením Smlouvy o horizontální spolupráci při 
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digitalizaci objektů DTI ve veřejném vlastnictví pro Digitální 
technickou mapu Královéhradeckého kraje s Královéhradec-
kým krajem, IČ 70889546.

• schvaluje odměny ředitelů škol, školských a kulturních zaří-
zení zřizovaných městem Nová Paka dle předloženého ná-
vrhu.

• schvaluje odměnu řediteli společnos�  TermoReal Nová Paka 
dle předloženého návrhu.

• schvaluje odměnu řediteli Technických služeb města Nová 
Paka dle předloženého návrhu.

• schvaluje odměnu řediteli Ústavu sociálních služeb města 
Nová Paka dle předloženého návrhu. 

Finance a dotace:
• schvaluje závěrečný účet města Nová Paka za rok 2023 

a souhlasí s celoročním hospodařením města za rok 2023 
bez výhrad.

• schvaluje účetní závěrku města Nová Paka za rok 2023 
ve znění PROTOKOLU o schválení.

• souhlasí s uzavřením Veřejnoprávní smlouvy o poskytnu-
�  dotace z rozpočtu města Nová Paka na rok 2024, ve výši 
1 400 000 Kč pro Bruslařský klub Nová Paka, z. s., se sídlem 
Nová Paka, Havlova 1795, IČ 47474335, na provoz a údržbu.

• Souhlasí s poskytnu� m dotace a s uzavřením Veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2024: 

• ve výši 80 000 Kč pro Geopark Český ráj o. p. s., se sídlem 
Turnov, Antonína Dvořáka 335, IČ 27511774, na činnost 
v roce 2024.

• ve výši 200 000 Kč pro Tenis Nová Paka z. s, IČ 26673738, se 
sídlem Nová Paka, F. M. Hilmara 1658, 509 01 Nová Paka, 
na rekonstrukci pánských šaten včetně sociálního zařízení 
v suterénu klubovny Tenis Nová Paka.

• ve výši 300 000 Kč pro Římskokatolickou farnost Nová Paka, 
se sídlem Nová Paka, Masarykovo náměs�  15, IČ 64813878, 
na postupnou obnovu klášterního kostela Nanebevze�  Pan-
ny Marie v Nové Pace v roce 2024.

• ve výši 240 000 Kč pro Život bez bariér, z. ú., se sídlem Nová 
Paka, Lomená 533, IČ 26652561, k částečné úhradě běžných 
výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby – denní 
stacionář.

• ve výši 345 000 Kč pro Život bez bariér, z. ú., se sídlem Nová 
Paka, Lomená 533, IČ 26652561, k částečné úhradě běžných 
výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby – sociál-
ní rehabilitace.

• ve výši 230 000 Kč pro Domeček plný koleček, z. s., se sídlem 
Stará Paka, Nádražní 111, IČ 27031161, k částečné úhradě 
běžných výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby –
osobní asistence.

• ve výši 70 000 Kč pro Péči o duševní zdraví, z. s., se sídlem 
Pardubice, J. Palacha 1552, IČ 64242218, k částečné úhradě 
běžných výdajů souvisejících s poskytováním sociální služby –
sociální rehabilitace.

• ve výši 400 000 Kč pro Oblastní charitu Jičín, se sídlem Jičín, 
Na Jihu 553, IČ 73633755, na částečnou úhradu běžných vý-
dajů souvisejících s poskytováním sociální služby – nízkopra-
hový klub pro dě�  a mládež.

• ve výši 360 000 Kč pro Oblastní charitu Jičín, se sídlem Jičín, 
Na Jihu 553, IČ 73633755, na částečnou úhradu běžných vý-
dajů souvisejících s poskytováním sociální služby – sociálně 
ak� vizační služby pro rodiny s dětmi.

• ve výši 200 000 Kč pro Pivovar Nová Paka a.s., IČ 49241290, 
Pivovarská 400, 509 01 Nová Paka, na pořádání akcí Oldies 
party a Babí léto – Rockový večer.

• schvaluje rozpočtové opatření číslo 2/2024 města Nová 
Paka na rok 2024 takto:

– celkové příjmy rozpočtu 387 150 600 Kč
– fi nancování (příjmy předchozích let a KTK) ve výši 

227 656 000 Kč
– celkové zdroje ve výši 614 806 600 Kč
–  běžné výdaje ve výši 217 616 600 Kč
–  kapitálové výdaje ve výši 395 190 000 Kč
–  fi nancování (splátky úvěrů) ve výši 2 000 000 Kč
–  celkem výdaje rozpočtu ve výši 614 806 600 Kč
Majetek:
• schvaluje uzavření darovací smlouvy mezi STAVING, spol. 

s r. o. jako dárcem a městem Nová Paka jako obdarovaným 
týkající se pozemků parc. č. 1382/20, 1382/21, 1382/23, 
1382/25, 1382/29, 1444/1 a 1445, vše k. ú. Nová Paka, 
a staveb na nich zbudovaných. Náklady na provedení vkladu 
do katastru nemovitos�  dle této smlouvy uhradí STAVING, 
spol. s r. o.

• schvaluje uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě na čás-
�  pozemku parc. č. 2587/1, k. ú. Nová Paka, vedeného na LV 
č. 1853, o jednotlivých výměrách cca 12 m2 a cca 143 m2, 
mezi městem Nová Paka jako budoucím kupujícím a man-
žely Lubošem a Helenou Lánských jako budoucími prodá-
vajícími, za podmínek daných smlouvou. Vlastní výkup čás�  
pozemku bude uskutečněn na základě geometrického plá-
nu po zaměření skutečného provedení stavby „II/284 Nová 
Paka – Lomnická ulice“.

• schvaluje uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě 
na část pozemku parc. č. 2587/4, k. ú. Nová Paka, vedeného 
na LV č. 3482, o výměre cca 8 m2, mezi městem Nová Paka 
jako budoucím kupujícím a podílovými spoluvlastníky Janou 
Lefl erovou a Mgr. Evou Neverklovou jako budoucími prodá-
vajícími, za podmínek daných smlouvou. Vlastní výkup čás�  
pozemku bude uskutečněn na základě geometrického plá-
nu po zaměření skutečného provedení stavby „II/284 Nová 
Paka – Lomnická ulice“.

• schvaluje uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě na část 
pozemku parc. č. 2587/7, k. ú. Nová Paka, vedeného na LV
č. 4278, o výměre cca 12 m2, mezi městem Nová Paka jako 
budoucím kupujícím a Mgr. Evou Winklerovou jako budou-
cím prodávajícím, za podmínek daných smlouvou. Vlastní 
výkup čás�  pozemku bude uskutečněn na základě geome-
trického plánu po zaměření skutečného provedení stavby 
„II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“.

• schvaluje uzavření Smlouvy o budoucí kupní smlouvě na čás-
�  pozemků parc. č. 2606/3 a 2606/4, k. ú. Nová Paka, vede-
ných na LV č. 2002, o jednotlivých výměrách cca 19 m2 a cca 
5 m2, mezi městem Nová Paka jako budoucím kupujícím 
a Lubošem Trunečkem jako budoucím prodávajícím, za pod-
mínek daných smlouvou. Vlastní výkup čás�  pozemků bude 
uskutečněn na základě geometrického plánu po zaměření 

ZASTUPITELSTVO MĚSTA
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Vážení čtenáři,
další číslo Achát� vyjde na přelomu 

sr�na a září. Do té doby vám přejeme
krásné let�í prázdniny!

Redakční rada

skutečného provedení stavby „II/284 Nová Paka – Lomnická 
ulice“.

• schvaluje uzavření smlouvy o budoucí směnné smlouvě, kte-
rou bude směněna část pozemku města parc. č. 2173 o vý-
měře cca 21 m2, zastavěná plocha a nádvoří – zbořeniště, 
za čás�  pozemků vedených na LV 34 ve vlastnictví Mgr. Da-
vida Horáčka – část parc. č. 2172/1 o výměře cca 14 m2, za-
stavěná plocha a nádvoří – zbořeniště, a část parc. č. 2172/2 
o výměře cca 7 m2, ostatní plocha – jiná plocha, vše v k. ú. 
Nová Paka. Vlastní směna čás�  pozemků bude uskutečněna 
na základě geometrického plánu po zaměření skutečného 
provedení stavby „II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“.

• schvaluje prodej pozemku parc. č. 991/1, ostatní plocha – 
ostatní komunikace, o výměře 27 m2, k. ú. Valdov, do vlast-
nictví pana Bc. Petra Děkana za kupní cenu 300 Kč/m2. Ku-
pující uhradí veškeré náklady související s uzavřením kupní 
smlouvy a vkladem do katastru nemovitos� .

• schvaluje prodej pozemků parc. č. 1384/7 a parc. č. 1384/8, 
oba zast. plocha a nádvoří, k. ú. Nová Paka, za kupní cenu 
212 100 Kč a bezúplatný převod (darování) spoluvlastnic-
kého podílu 51/100 na domě č. p. 1865 postaveném na po-
zemku parc. č. 1384/7 a spoluvlastnického podílu 51/100 
na domě čp. 1866 postaveném na pozemku parc. č. 1384/8, 
k. ú. Nová Paka, to vše do vlastnictví Bytového družstva 
Za Alejí, IČ 25939971, které uhradí veškeré náklady souvise-
jící s � mto převodem.

• schvaluje směnu pozemku parc. č. 434 trv. travní porost 
o výměře 1118 m2 k. ú. Radkyně, ve vlastnictví města Nová 
Paka, za pozemek parc. č. 106/1 trv. travní porost o výmě-
ře 200 m2, k. ú. Radkyně, zapsaný v kat. nemovitos�  na LV 
č. 2268 – Ruml Miloš, a to za následujících podmínek: Na-
byvatel poz. parc. č. 434 uhradí městu Nová Paka částku 
27 540 Kč za rozdílnou výměru směňovaných pozemků 
a dále uhradí také náklady spojené s provedením vkladu 
směňovaných pozemků do katastru nemovitos� .

• schvaluje uzavření Dohody o převodu a změně obsahu zá-
vazků a souhlas s převodem nemovitos� , mezi společnos�  
Pražská 1816 s.r.o., IČ 28822382, společnos�  ITADECO s.r.o., 
IČ 28778219 a městem Nová Paka. Účelem dohody je za-
jištění plnění závazků dle čl. V. a VI. kupní smlouvy z 30. 9. 
2022, na jejímž základě nabyla společnost Pražská 1816, 
s.r.o. do vlastnictví pozemky parc. č. 3658/2 k. ú. Nová Paka 
a parc. č. 305/19 k. ú. Kumburský Újezd.

Ostatní:
• schvaluje Smlouvu o převodu majetku z vlastnictví České 

republiky mezi městem Nová Paka a Českou republikou – 
Hasičským záchranným sborem Královéhradeckého kraje, 
nábřeží U Přívozu 122/4, 500 03 Hradec Králové 3, zastoupe-
nou plk. Ing. Davidem Poučem, ředitelem HZS Královéhra-
deckého kraje, IČ 70882525.

• volí místopředsedkyni kulturního výboru Ing. Pavlínu Krej-
čovou.

Úplné znění zápisu a usnesení RM a ZM
na www.munovapaka.cz.

PODĚKOVÁNÍ
Nejlepší vedoucí? Máme je ve Vrchovině!
Je těžké najít vhodná slova, která by vys� hovala vděčnost 
našim vedoucím SDH Vrchovina: Jaromíru Erlebachovi, 
Standovi Hylmarovi a Janče Suché. 
Často zaznívají slova chvály pro „náš tým“. Ale kde by byli, 
kdyby Vás neměli? Většina z nás k Vám před 9 lety přivedla 
za ruku malé, vyplašené, pě� leté děťátko a teď tu máme 
tým kamarádských, sebevědomých teenagerů, kteří by pro 
tým dýchali. A pod Vaším vedením úspěšně objíždějí závo-
dy po celé České republice. Možná to vypadá, že Vás už 
my i dě�  bereme jako samozřejmost, ale není to tak. Víme, 
že pro své „vrchovinské rakety“ dokážete i nemožné. Často 
musíte své koníčky, rodinu i práci postavit až na druhou 
kolej. 
Naše dě�  s Vámi tráví přes 40 víkendů v roce. Ale jelikož 
všichni víme, co máme doma, máte náš obdiv.
I když se s Vámi některé dě�  budou muset po sezoně roz-
loučit, dětství strávené s Vámi v SDH Vrchovina si ponesou 
v srdci už navždy.
Děkujeme.

Za rodiče dětí  
Jana Zrnová 
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Jedny volby skončily a na dveře klepou 
druhé, krajské. Ty budou rozhodující pro 
náš region a určitě ovlivní život v našem 
městě více, než volby do Evropského 
parlamentu.
Čtyři roky od posledních voleb do kraj-
ského zastupitelstva uběhly, a tak mě 
napadlo, zamyslet se nad � m, co právě 
končící zastupitelstvo našeho Kraje na-
šemu městu a nejbližšímu okolí přineslo. 
Abych na něco nezapomněl, vyzpovídal 
jsem krajského zastupitele, náměstka 
hejtmana pro ekonomiku Královéhra-
deckého kraje JUDr. Ing. Rudolfa Coga-
na, Ph.D.
První stavební akce, kterou Rudolf zmínil 
a která nám roste rovnou před očima, je 
přístavba Domova pro seniory. Po do-
končení se zvýší jeho kapacita ze stávají-
cích 65 lůžek na 100, tedy o 35 více. Městu 
jako investorovi se podařilo objek� vním 
výběrovým řízením „vysoutěžit“ tuto 
stavbu z rozpočtových 217 milionů Kč
na 176 milionů. Takže krásná úspora. 
Na zmíněnou stavbu jsme získali dotaci 
48 mil. z MPSV a zbývající částka se v po-
měru 3:1 rozdělila mezi KHK (105 mil.)a 
naše město (35 mil. Kč). Touto cestou se 
za vedení města a našeho kraje omlou-
váme domovu a rehabilitaci za velký 
stavební ruch a hluk, který se staveb-
ními úpravami souvisí. Stavba, kterou 
k velké spokojenos�  provádí fi rma STYL-
BAU s.r.o. Hradec Králové, by měla být 
dokončena na počátku roku 2025. Další 
velké stavební dílo, které je plně fi nanco-
váno Královéhradeckým krajem, je Spor-
tovní hala pro tělesnou výchovu – Nová 
Paka. Rudolf mi s hrdos�  připomněl, že 
hala by měla sloužit v době vyučování 
všem našim středním školám, později 
pak veřejnos�  a sportovním subjektům 
našeho města. Opravdu krásný dárek na-
šim studentům a sportovcům. Výběrové 
komisi na dodavatele stavby bylo podá-
no celkem 7 nabídek. Rada kraje jako 
zhotovitele vybrala fi rmu Valc, s. r. o.
Hradec Králové, která nabídla nejnižších 
86,5 mil. Kč. 
Další významnou krajskou inves� cí, kte-
rou Ruda zmínil, byla rekonstrukce kláš-
tera. Je pravda, že základ položili man-
želé Fučíkovi, bez kterých by se klášter 
nedočkal. Ti získali prvotních 43 mil. Kč 
od EU, KHK se podílel 36 miliony a zbý-
vající miliony – 46, do celkem proinves-
tované částky cca 125 milionů, dopla� lo 
město. Celá akce byla mimořádně složitá 
a dělalo na ní kromě manželů Fučíkových 
i město, Pavel Bouchner trávil v klášteře 

jeden den týdně. Rekonstrukci dovedla 
do zdárného konce fi rma MBQ, s. r. o. 
Praha.
Projektová dokumentace na ještě nedo-
končenou rekonstrukci 2. nadzemního 
podlaží, půdy, střechy a fasády jižní stra-
ny je fi rmou MAR DOU, Nová Paka do-
končena a pokud podzimní volby dopad-
nou příznivě, lze podle Rudy očekávat 
i fi nanční účast z krajské pokladny. Tím 
by po vybudování přilehlého parkoviště 
byly naše „Novopacké Hradčany“ kom-
pletně dokončeny.
Dále se Ruda rozhovořil o zdánlivě men-
ších stavebních akcích, které byly v tom-
to volebním období spolufi nancovány 
krajem. Přiznám se, že na mnohé jsem 
v tom jejich návalu již zapomněl. 
Takže, rekonstrukce šaten na fotbalo-
vém hřiš�  s umělou trávou, šatny na leh-
koatle� ckém stadionu, tamtéž pak i pří-
spěvek na závlahový systém ošetřování 
trávníku. Kraj fi nančně přispěl na pří-
stavbu nářaďovny k sokolovně, na šatny 
a toalety v kuželně. Za zmínku stojí ne-
malý příspěvek na právě zkolaudovanou 
rozcvičovnu u zimního stadionu, která 
byla vybudována za cca 23 milionů. Kraj 
přispěl na ozvučení zimního stadionu 
v rámci konání Zimní olympiády dě�  
a mládeže 500 � síc Kč a na pořízení rolby 
pro úpravu sjezdovky a běžkových tra�  
rovněž 500 � síc Kč. 

Pak jsme s náměstkem hejtmana pro-
brali krajské akce, které nejsou přímo 
v Pace, ale občanů našeho města se do-
týkají. V první řadě jde o zcela nový pa-
vilon A v jičínské nemocnici, novou vrát-
nici a lékárnu. To vše za 760 milionů Kč.
Velmi významné krajské inves� ce šly 
a jdou do silnic. Dominantu hraje ta 

nejočekávanější, a to ulice Lomnická 
na Starou Paku, často přezdívaná „tan-
kodrom“. Jde o velmi komplikovanou 
stavbu, na kterou se při prvních dvou 
výzvách nikdo nepřihlásil. Až tře�  výzva 
zabrala, a dodavatelem rekonstrukce se 
stala fi rma COLAS CZ, a. s. Praha. Fir-
ma se pus� la do díla odvážně od Staré 
Paky, konkrétně ulice Šlejharovy. V rám-
ci rekonstrukce musí až po bývalý hotel 
Grand obnovit všechny přípojky a dráhy 
splaškové a dešťové kanalizace, elek-
třiny, vody a plynu. Podle postupu sta-
vebních prací budou v jednotlivých eta-
pách probíhat částečné i úplné uzavírky 
Lomnické ulice. Dokončení rekonstrukce 
Lomnické je plánováno na podzim příš-
� ho roku. Naše městská kasa se bude 
fi nančně podílet na obnově chodníků 
a osvětlení.
Z již hotových děl Ruda připomněl re-
konstrukci ulice Gebauerovy, silnice 
na Přibyslav, dále krajskou silnici Pec-
ka – Vřesník – Te� n, centrum obce 
Úbislavice, Choteč – Mlázovice – Svato-
jánský Újezd, Borek – Želejov, Červená 
Třemešná – Dachova, Pecka – Borovnice 
a Dřevěnice – Železnice. 
Ve výhledu je silnice ze Staré Paky 
do Ús�  u St. Paky, Vrchovina, Pecka – 
Horní Brusnice a Nová Paka – Valdov – 
Lázně Bělohrad.
Závěrem našeho rozhovoru jsem Rudovi 
poděkoval za osvěžení veškeré pomoci 
KHK našemu městu a blízkému okolí. Slí-
bil jsem mu, že v tom množství informací 
na nic nezapomenu a Vám, čtenářům, 
vše přiblížím. A nejen to, krajské volby tu 
budou co nevidět.

Milan Pospíšil, místostarosta

VÁŽENÍ NOVOPAČTÍ OBČANÉ

Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ 
se čtenáři Achátu.

Text v rozsahu 1,5–2 str. spolu se 3–4 fotografi emi
posílejte předsedovi redakční rady D. Polmanovi

na mail: d.polman@seznam.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!
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Život bez bariér, z. ú. je organizací, která 
pomáhá lidem s pos� žením a seniorům 
více než 20 let. Naše nezisková organi-
zace kromě sociálních služeb a navazu-
jících služeb také připravuje ak� vity ur-
čené pro žáky předškolního věku, žáky 
základních škol, ale i studenty středních 
škol. Účelem je prezentovat rozmanitost 
organizace, nechat nahlédnout takzva-
ně pod pokličku naší činnos� , a přitom 
předávat důležité rady a příklady dob-
ré praxe, které by pro mladé mohly být 
užitečné. Zajímá nás, jak mladí vníma-
jí organizaci Život bez bariér, zda mají 
dostatek informací, proč a jaké činnos�  
provozujeme. Musím přiznat, že jsem 
byla opravdu mile překvapena, kolik in-
formací mladí o našich ak� vitách mají. 
Setkání s dětmi je vždy zážitkem a vůbec 
nezáleží na věku. 
Komunitní centrum v Novopackém kláš-
teře pořádá besedy pro žáky základních 
škol pod názvem „Prevence pro�  úra-
zům“. Náplní besedy je v dopoledním 
programu připravit teore� ckou i prak-
� ckou část první pomoci, v druhé čás�  
v rámci soutěží si prak� cky vyzkoušet, 
jaké je být vozíčkářem či nevidomým. 
Mimo základní školy z Nové Paky proje-

vily zájem i školy z Pecky a Vidochova.
Komunitní centrum nabízí v� pný a tvůrčí 
program i pro naše předškoláky. Pozvání 
do Komunitního centra v Novopackém 
klášteře přijala 1. mateřská škola z Nové 
Paky v rámci vycházky. Součás�  progra-
mu byla prohlídka kláštera očima dě� . 
Ředitelka Života bez bariér, z. ú. pro dě�  
připravila a přednesla dva příběhy: „Po-
hádka o mnichovi“ a „O hadrové babce“, 
následně byla připravena soutěž, kdy 
byly dětem rozdány omalovánky mni-
cha. Jejich úkolem bylo uplatnit vlastní 
krea� vitu a vymalovat obrázek tak, jak si 
dě�  mnicha představují. Obrázky zdobí 
ambit Novopackého kláštera.
Komunitní centrum pořádá spolu se so-
ciální službou Sociální rehabilitace tak-
zvaná ak� vizační dopoledne, kde pře-
vládá tvůrčí dílnička s výrobou vlastního 
výrobku. Blíží se prázdniny a v okolí bude 
působit několik příměstských táborů, 
i pro ně je na měsíc červenec a srpen při-
praven bohatý program. Na www.zbb.cz 
jsou novinky pravidelně aktualizovány.
Ak� vity s mladou generací jsou pro nás 
velkým přínosem. Cílem Života bez bari-
ér, z. ú. je předávat informace, aby mladí 
získali přehled a náhled na život.

Posuďte sami při pohledu na obrázky, 
jak organizaci Život bez bariér vidí svý-
ma očima teenageři či dě�  předškolního 
věku. Za vytvořená díla děkujeme.

Jitka Fučíková

ŽIVOT BEZ BARIÉR OČIMA TEENAGERŮ A DĚTÍ V PŘEDŠKOLNÍM VĚKU

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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S velkou rados�  Vám, ctěným čtenářům, 
připomínám, že náš klášterní kostel osla-
ví 300 let své existence. Jeho stavba byla 
zahájena položením základního kame-
ne 11. června 1709 a po patnác� letém 
stavebním úsilí byla stavba dokončena 
a kostel byl 11. srpna 1724 vysvěcen. 
Zasvěcen byl Nanebevze�  Panny Marie 
a památná soška Matky Boží (z přelomu 
15. a 16. stol.) byla přenesena na hlavní 
oltář.
Půdorys stavby tvoří pět prolínajících se 
elips, které vytvářejí jednu mohutnou 

chrámovou loď bez kněžiště završenou 
klenbou. Monumentální loď je 41 m 
dlouhá a 18,2 m široká. Chrámovou 
klenbu vysokou 20 m zdobí fresky, zřej-
mě Josefa Kramolína, z období kolem 
roku 1770.
Bratři pauláni, kteří stáli za vznikem 
klášterního kostela, na jeho stavbu na-
shromáždili prostředky ze sbírek doma 
i v cizině. Bratři pauláni působili úspěšně 
v Nové Pace pouhých 88 let a jejich pů-
sobení změnilo tvář i život celého města. 
V době největšího rozkvětu se konalo 
v Nové Pace ročně šest pou� , na které 
přicházelo až 25 � síc poutníků ročně. 
Novopacký klášter, jako i mnoho jiných 
v naší zemi, pos� hly reformy císaře Jo-
sefa II., který 31. října 1785 klášter zrušil. 
Další historii kostela nemusím připomí-
nat. Všichni snad pamatujeme v těchto 
prostorách nemocnici i následnou re-
konstrukci, dokončenou v roce 2023. 
Od této doby v něm úspěšně působí 
poskytovatel sociálních služeb Život bez 
bariér, z. ú.
Program oslav výročí připravila naše 
novopacká farnost. Již 26. května
v 16 hodin uvedl zahajovací KONCERT 
SBORU CANTORES CANTANT farář 
Mgr. Pavel Kalita. Prostorem kostela za-
zněla mše D-DUR A. Dvořáka – „LUŽAN-
SKÁ“.

Krátce nato 29. 5. následoval úspěšný 
koncert ZUŠ NOVÁ PAKA a 7. června se 
klášter zapojil do celostátní akce Noc 
kostelů koncertem CARPE MUSICAM: 
„AVE MARIA“. Dále bude následovat 
série hudebních koncertů v prostorách 
kláštera, kterou zakončí až 26. prosince 
Česká mše vánoční Jana Jakuba Ryby 
„Hej mistře“. Pevně věřím, že si z boha-
tého programu oslav, který najdete na 
www.klaster300.cz, určitě každý vybere.
Tema� cky patří ke klášteru i nedaleké 
Růžencové schodiště. To od římskokato-
lické farnos�  před čtyřmi roky převzalo 
naše město a postupně do jeho zásad-
ních oprav investovalo 4 miliony Kč. 
Čtyři původní, značně poškozené obra-
zy na jednotlivých podestách, nahradi-
ly nové, které vytvořila naše packá vý-
tvarnice PaedDr. Kateřina Krausová. Tím 
bude dokončena zajímavá turis� cká tra-
sa se začátkem na Muzejním náměs�  – 
Klenotnice, Suchardům dům, Růžencové 
schodiště, Klášterní kostel, Paleostezka 
s artefakty se zakončením v Paleoparku. 
Poslední informace se týká víkendového 
otevření kláštera v době od 8. června 
do 15. září.
Pevně věřím, že mnozí z Vás si nabídnu-
tou trasu během prázdnin i jindy užijete.

Milan Pospíšil, místostarosta

300 LET KLÁŠTERNÍHO KOSTELA NANEBEVZETÍ PANNY MARIE

I MALÝ VÝLET MŮŽE UDĚLAT 
VELKOU RADOST
Dne 20. května jsme si udělali takový minivýlet. Vyjeli jsme kou-
sek od našeho Domova k lesu na okraji Heřmanic. S sebou jsme 
vzali buřty, pivo, minerálky, dřevo (do lesa). Počasí bylo krás-
né, buřty křupavé, pivo vychlazené, klien�  spokojení. (Oheň po 
skončení akce řádně uhašen…) 
Moc děkujeme Osadnímu výboru Heřmanic za poskytnu�  mís-
ta k opékání a k posezení.
Troufám si říci, že přijdeme (přijedeme) zas!

Taťána Procházková, DiS.
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MARIÁNSKÉ SCHODIŠTĚ V NOVÉM HÁVU
Schodiště vedoucí ke klášteru bylo zalo-
ženo, jak zapsal v kronice z roku 1837 Jan 
Nešpor, dne 18. dubna 1735: „Léta 1735 
dne 18. April byly založeny a vystavěny 
mezi lékárnou a chrámem Páně klášter-
ským schody, které k hrubým dveřím 
kostela na nebe vzaté Panny Marie ve-
dou.“ Od svého vzniku prodělalo původ-
ní schodiště řadu oprav a úprav. V roce 
1889 vytvořil novopacký malíř Antonín 
Mühl (1856–1905) (obr. 1–4) na objed-
návku za 33 zlatých čtyři výjevy ze života 
Panny Marie, malované na plechu, které 
byly zasazené do štukového orámování. 
Poutníci viděli postupně po proji�  spod-
ním portálem Zvěstování, Navš� vení, 
Očišťování a Nanebevze�  Panny Marie. 
Spodní portál byl osazen sochou Pan-
ny Marie Bolestné, dvojicí váz a křížem. 

Na průčelí byla štuková výzdoba a vro-
čení. Na horním portále byla výzdoba 
stejná, ale v nice byla umístěna Panna 
Marie Immaculata. Při opravě schodiště 
v roce 1906 (obr. 5) byly uloženy původ-
ní obrazy od Antonína Mühla v depozitu 
kostela. Před svou smr�  s� hnul Mühl 
ještě namalovat 14 nových obrazů pro 
křížovou cestu, kterou v té době opravo-
val s Antonínem Lukešem. Podle kroniky 
farního úřadu v Nové Pace se na opravu 
vybralo veřejnou sbírkou 3100 Rakous-
ko-uherských korun. Kompletní oprava 
stála 4251 korun. Namalováním nových 
obrazů na plechu byl pověřen malíř 
z dílny Václava Kretschmera Karel Med-
lík (1860–1945) (obr. 6–9). V roce 1931 
vytvořil Karel Š� ka grafi ku (obr. 10), ta 
zachycuje schodiště s betonovou balus-

trádou. V roce 1934 vznikl propagační 
pohled (obr. 11). Ještě v roce 1959 zapsal 
Josef Dyk do popisu památky: „Kryti na je 
z pálených tašek, mezi pilíři jest betonové 
zábradlí, stupně schodů jsou dřevěné. Po-
desty mají betonovou dlažbu. Na odpočí-
vadlech schodů na plné zdi jsou čtyři ob-
razy s výjevy ze života P. Marie malované 
novopackým malířem Medlíkem, zasaze-
né do sádrového orámování.“ V té době 
už byly rámy značně poškozené. Po roce 
1960 došlo k řadě oprav, které památ-
ce moc nepomohly. V roce 2013 vznikla 
myšlenka rekonstruovat schodiště. Pů-
vodní vyjednávání směřovalo k tomu, že 
město uvolní část fi nancí z OŠK a farnost 
dopla�  zbytek, to narazilo na nedostatek 
fi nancí Římsko-katolické církve. Jednání 
pokračovalo v roce 2014 jiným směrem 

Zanedlouho začne série šes�  koncertů v Nové Pace, Staré Pace 
a na hradě Pecka. V pořadí již 8. ročník fes� valu proběhne 
v rozmezí od 13. července do 25. srpna 2024 a my se již moc 
těšíme na všechny umělce, ale především na vás – naše poslu-
chače.

Letošní ročník se ponese v duchu různorodos�  a objevování 
nových obzorů. Fes� val zahájí Mucha trio (housle – Ludmila 
Pavlová, klarinet – Anna Paulová, klavír – Johanna Haniková) 
13. července v 18:00 v hotelu Centrál. Tento koncert nás zave-
de do různých čás�  světa s arménským skladatelem Aramem 
Chačaturjanem, francouzským tvůrcem Dariem Milhaudem 
či rakouským velikánem Wolfgangem Amadeem Mozartem. 
Novinkou letošního ročníku bude rozsáhlá světová premiéra 
Darii Kukal Moiseevy, která využila pro svou tvorbu klášterní 
chrám Nanebevze�  Panny Marie i prostorově, a tak se propoje-
ní houslí, akordeonu, cimbálu, kontrabasu a zpěvu bude linout 
z různých stran chrámu 28. července v 18:00. Na hradě Pecka 
zazní 4. srpna v 19:21 na open-air koncertě Cimbálová muzi-
ka, která podpoří dobrou náladu se sklenkou vybraného vína 
a možnos�  tance. Dne 11. srpna v 17:00 v kostele sv. Vavřin-
ce ve Staré Pace oslavíme Rok české hudby Biblickými písněmi 
Antonína Dvořáka. Kromě tohoto díla provede Pavlova quar-
tet zásadní opusy od Leoše Janáčka a Karola Szymanowského. 
Vstup na koncert ve Staré Pace bude, jak je již zvykem, zdarma. 
18. srpna v 19:21 pak, opět na hradě Pecka, spojíme požitek 
hudební s požitkem vizuálním, neboť duo housle s harfou pod-
barví světelná projekce Mar� na Krupy. Dne 25. srpna v 18:00
fes� val slavnostně zakončíme v hotelu Centrál v Nové Pace. 
Tentokrát vystoupí, na Podkrkonošském hudebním létě popr-
vé, dechové uskupení, a to konkrétně cenami ověnčený Alinde 
kvintet.

Podrobnější informace k festi valu a jednotlivým koncertům se 
dozvíte na www.hudebni-leto.cz.

Pozvěte hudbu do vašich (d)uší v Podkrkonoší!

Ludmila Waldmann Pavlová a Kristýna Háblová

ZDRAVÍME VÁS Z FESTIVALU PODKRKONOŠSKÉ HUDEBNÍ LÉTO
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a skončilo přije� m schodiště jako daru 
městem Nová Paka v říjnu 2015. Staros-
ta města Josef Cogan vše vysvětlil takto: 
„Jednalo se o podnět města, kdy jsme 
požádali Římsko-katolickou církev o pře-
vedení této nemovitosti  za účelem rekon-
strukce schodiště. Jedná se o komunikaci 
a zároveň kulturní památku. V součas-
nosti  pracujeme na možnosti  získání 
dotace, v lednu 2016 bude podávána žá-
dost spojená s česko-polským projektem 
týkající se cestovního ruchu.“ V tomto 
okamžiku se stala Nová Paka majitelem 
schodiště. V té době mohlo začít projek-
tování a boj o peníze na opravu. Snahou 
města bylo uvést památku do původ-
ní podoby z roku 1906. Někdy se však 

představa majitele střetávala s požadav-
ky NPÚ v Jaroměři. NPÚ chtělo restau-
rovat podobu včetně některých nevhod-
ných úprav provedených do roku 1989. 
Opravy začaly v roce 2019 a defi ni� vně 
byly ukončeny v letošním roce. Důle-
žité je, že vše nakonec proběhlo podle 
představ města. Byly doplněny vázy, vy-
budován odvodňovací kanál, opraveny 
portál i střecha a byla vrácena cihlová 
výplň na podesty. V dubových rámech 
budou obrazy na plechu od novopacké 
autorky Kateřiny Krausové. Jeden z nich 
je na obr. 12 – Zvěstování Panny Marie. 
Na fotografi ích z roku 2019 je zachycen 
stav schodiště před opravou a průběh 
prací (obr. 13 a 14). O tom, jak se měs-

tu podařilo schodiště zrekonstruovat, se 
může každý zájemce přesvědčit o prázd-
ninách. Cestou ke klášternímu kostelu, 
nebo do Paleoparku Balka, po schodech 
vzhůru se poutníkům naskytne pohled 
na průčelí chrámu s opravenou balust-
rádou, dvojicí světců a novými vázami. 
Vnitřek kostela se pyšní zrestaurovanou 
výzdobou a určitě po proji�  schodiště 
stojí za prohlédnu� .
Poděkování patří Římskokatolické far-
nos�  Nová Paka, která umožnila zdo-
kumentovat obrazy na plechu a Josefu 
Tomášovi za zapůjčení pohlednice z roku 
1934 a grafi ky Karla Š� ky. 

Bohuslav Benč 

č. 1 č. 2 č. 3

č. 4 č. 5 č. 6
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Jak vypadá aktuální situace 
na trhu práce v našem měs-
tě a co vše se dělá pro řeše-
ní problémů s nezaměstna-
ností , je tématem rozhovoru 
s Ing. Janem Drbohlavem, 
vedoucím detašovaného pra-
coviště v Nové Pace.

Pane vedoucí, jaká je součas-
ná situace v zaměstnanos-
�  v Nové Pace v porovnání 
s předchozími lety?
Aktuálně evidujeme na Novo-
packu asi 220 uchazečů o za-
městnání. Opro�  loňskému 
roku zaznamenáváme mírný 
nárůst. Přesto však okres Ji-
čín vykazuje v rámci České 
republiky dlouhodobě jednu z nejnižších 
nezaměstnanos� . Aktuálně je míra ne-
zaměstnanos�  2,2 %, tedy hluboko pod 
celorepublikovým průměrem, který je 
3,7 %.
V současnos�  ani nemáme od zdejších 
fi rem hlášené žádné hromadné propou-
štění. Do evidence uchazečů o zaměst-
nání přicházejí spíše jednotlivci v rámci 
přirozené fl uktuace.
Jak to tedy vypadá s nabídkou pracov-
ních míst?
Pokud jde o nabídku volných pracovních 
míst v okrese Jičín, pak z dlouhodobého 
hlediska jejich počet převyšuje počet 
uchazečů. Kontaktní pracoviště v Jičíně 
má v databázi téměř 1500 volných pra-
covních míst a evidováno je přibližně 
1200 uchazečů o zaměstnání. 
A struktura volných míst?
Ta je rozmanitá. Mezi nejvíce poptávané 
pracovní pozice se již tradičně řadí ze-
jména dělnické profese, řidiči a speciali-
zovaní technič�  pracovníci.
Situaci na trhu práce napomáhají re-
kvalifi kační kurzy. Jaké konkrétně po-
řádáte?

Rekvalifi kační kurzy samozřejmě zpro-
středkováváme. V současné době to 
jsou zejména rekvalifi kace a kurzy fi nan-
cované z Národního fondu obnovy, tedy 
takové, které spadají do oblas�  digita-
lizace, IT a průmyslu 4.0. Jejich ucelená 
nabídka je na stránkách jsemvkurzu.cz 
a je k dispozici všem zájemcům. Dále 
klientům nabízíme rekvalifi kační kurzy 
zvolené a zabezpečované i z ostatních 
oblas�  jejich zájmu. Mezi nejčastější kur-
zy na naší pobočce se řadí Češ� na pro 
cizince, Pracovník v sociálních službách 
pro přímou obslužnou péči, Asistent pe-
dagoga, Chůva, ŘP C a profesní průkaz 
řidiče, Sváření nebo Účetnictví.
Jaká je spolupráce s podniky, fi rmami?
Spolupráce mezi Úřadem práce, zaměst-
navateli, samosprávou a dalšími subjek-
ty je pro nás velice důležitá. S našimi 
partnery jsme v kontaktu a společnými 
silami se snažíme o sladění nabídky a po-
ptávky na trhu práce. Vedle zveřejňování 
volných pracovních míst a výměny infor-
mací bych zmínil i různé formy přímých 
podpor. Úřad práce se v rámci státní po-
li� ky zaměstnanos�  snaží nejen zmírnit 
dopady nezaměstnanos� , ale také po-

máhat k opětovnému návratu 
na trh práce. Můžeme jmenovat 
například podporu zaměstnává-
ní osob se zdravotním pos� že-
ním nebo poskytování příspěv-
ků v rámci tzv. ak� vní poli� ky 
zaměstnanos� .
Co Úřad práce může občanům 
ještě nabídnout? 
Kromě oblas�  zaměstnanos�  
je další činnos�  Úřadu práce 
zajištění výplaty dávek pomoci 
v hmotné nouzi, dávek státní 
podpory a dalších nepojistných 
sociálních dávek. Stále aktuál-
ní je problema� ka nárůstu cen 
energií, potravin a dalších ži-
votních nákladů. Úřad práce se 
jakožto největší pomáhající or-

ganizace v Česku snaží občanům pomoci 
se zvládnu� m jejich životní situace. Bližší 
informace o naší činnos�  občané najdou 
na webových stránkách úřadu
www.uradprace.cz nebo se mohou s do-
tazem obrá� t na kterékoliv pracoviště 
úřadu práce.
Pane inženýre, jaký je výhled do bu-
doucna?
Co se týče oblas�  zaměstnanos� , velkou 
změnou a zároveň výzvou je pro nás sou-
časný trend nástupu digitalizace, auto-
ma� zace a robo� zace. V současnos�  se 
asi neodvážím předpovídat, co nejbližší 
budoucnost přinese. 
Možná i čtenáři zaznamenali v mediích 
zamýšlené změny v oblas�  sociálních 
dávek, kdy by během příš� ho roku mělo 
dojít ke sloučení 4 stávajících dávek 
do takzvané „Superdávky“. Návrh nové-
ho zákona o dávce státní sociální pomoci 
však stále prochází legisla� vním proce-
sem a občané se o jeho platnos�  jistě 
včas dozvědí.

Oldřich Houška

Jan Drbohlav, vedoucí detašovaného pracoviště Nová Paka

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.

NA NÁVŠTĚVĚ ÚŘADU PRÁCE V NOVÉ PACE
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První červnové dny ukázaly počasí, které 
výletům do přírody zrovna moc nepřálo 
– prudké deště, kroupy a stoupající hla-
diny řek. My jsme se však připravovali 
na výlet do přírodního parku Kowary ne-
daleko česko-polských hranic. 
Je 5. červen a předpověď počasí je pří-
znivá – polojasno beze srážek, teplota 
kolem 20 stupňů. První potvrzení této 
předpovědi ukazuje už pohled z Horek, 
odkud se otevře panoráma východní 
čás�  Krkonoš jako na dlani. Slibuje, že se 
den vydaří. Projíždíme směrem na Trut-
nov, co chvíli jsou semafory a upozor-
nění, že na silnici se intenzivně pracuje 
a pro řidiče je cesta náročná. Podkrko-
nošská krajina je nádherná, plná svěží 
zeleně a co nás zaujalo, je řada větr-
ných elektráren, což v naší oblas�  není 
obvyklé. A to už jsme na polské straně 
a vidíme nově vybudovanou dálnici, kte-
rá však z Česka za� m nemá napojení. 
Zhruba po půlhodině dorážíme do Ko-

war, střediska Dolního Slezska s originál-
ní nabídkou přírodního parku miniatur. 
Park byl založen v roce 2003. Miniatury 
paláců, kostelů, zámků a vzácných ar-
chitektonických staveb v měřítku 1 : 25 
jsou z regionu kolem polských hranic, 
ale i z českého a německého pohraničí. 
Je jich celkem kolem 60 a jsou zasazeny 
do přírodního prostředí s využi� m zele-
ně, terénu a kvě� nových záhonů. Část je 
též v interiéru infocentra. Tam jsme také 
viděli radnici s obry v Hos� nném nebo 
modely zámků v Jilemnici či Vrchlabí. 
Mnozí z nás už navš� vili některé parky 
miniatur v Evropě, ale zde byly „divy svě-
ta" od Eiff elovky po paláce v Indii nebo 
v Mexiku. Tady je to však rarita, že ty 
skutečné stavby, které byly budovány 
v minulých stole� ch, byly rekonstruova-
né a dnes je možné je navš� vit na růz-
ných místech Dolního Slezska – např. 
v Jelení Hoře nebo Vra� slavi a slouží 
veřejnos�  jako kulturní památky. To, že 

zde jsou památky z regionu, sem láká 
mnoho turistů i školních výprav z blízké-
ho i vzdáleného okolí. Představte si, že 
se z parku díváte na skutečnou Sněžku 
a před sebou máte model této nejvyšší 
hory Krkonoš i se stavbami – tj. polskou 
meteorologickou observatoří,  kaplí sva-
tého Vavřince i nově postavenou Českou 
poštovnou. Pohledy na miniatury vzác-
ných staveb jsou opravdu krásné. V ka-
várně přímo v parku se občerstvujeme 
a vydáváme se zpět do Česka, do Malé 
Úpy. Tam, v malebném penzionu Les-
ní zá� ší poobědváme a pokračujeme 
ve zpáteční cestě. 
Výlet se včetně krásného počasí vydařil 
a nezbývá než poděkovat vedoucí zájez-
du Vlaďce Matoulkové za zorganizování 
tohoto zájezdu a panu řidiči Grundma-
nnovi za bezpečnou a klidnou jízdu. Bu-
deme se těšit na příš�  akci. 

Jana Horáková

SVAZ TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH V MUZEU MINIATUR
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Svaz tělesně pos� žených v Nové Pace pořádal v poslední době 
již několik zajímavých zájezdů pro členy pod profesionálním 
vedením paní učitelky Matoulkové, či paní Radky Šepsové, 
jako např. do skláren v Harrachově s návštěvou muzea a prode-
jem foukaného skla v Poniklé, zájezd s prohlídkou Chlumeckého 
zámku či zájezdy do Polska. V květnových dnech se uskutečnil 
krásný zájezd do Dvora Králové n. L. do největšího soukromého 
muzea minerálů a drahých kamenů v ČR, postaveného p. Bla-
hou v r. 2020. Byli jsme ohromeni unikátními sbírkami 6000 ks 
pokladů nejen z českých lokalit, ale z celého světa od krystalů 
solí, přírodních nálezů zlata, stříbra, mědi, lithia po nádherný 
malachyt, jantar, smaragd a vybroušené řezy meteoritů, s mož-
nos�  nákupu šperků a přírodnin. Zájezd pokračoval návštěvou 
muzea cyklis� ky (historická kola včetně hasičského se zabudo-
vanou požární hadicí), bylinkové zahrady domu Charity sv. Jo-
sefa v blízkém Žirči, kde jsme si mohli nakoupit bylinky, kvě� ny 
či ovocné keře  pod dohledem čapí rodinky nad námi. Na závěr 
zájezdů je vždy odpočinek a posilnění dobrým obědem, tento-
krát v Bílé Třemešné v restauraci U Šmídů se vzornou a usmě-
vavou obsluhou. 

Milada Fidlerová

ZÁJEZD SVAZU TĚLESNĚ 
POSTIŽENÝCH

STYLEM START – CÍL OVLÁDL SUPER TURNAJ PAKA TÝM!

Šest desítek účastníků z deví�  týmů, 
kteří si vybojovali právo účas� , si přišlo 
užít slavnostní zábavně-vědomostní kvíz 
a zabojovat o medaile a putovní pohár 
na premiérový SUPER KVIZOUR turnaj Ji-
čín vs. Nová Paka. Od prvního kola bylo 
jasné, že boj o medaile bude nesmír-
ně vyrovnaný. Novou Paku zastupoval 
Paka tým, Vždycky poslední, Mirýskovci 
a Cuketky. Po prvním kole, se pě� ce nej-
úspěšnějších týmů, seřadila v rozmezí 
pouhých tří bodů. 1. PAKA 18 b., 2. Cu-
ketky 16 b. a 3. Cykloklub Jičín, Mirýs-
kovci a Maryšóóó Wunderbar 15 b.! 
V kole druhém předvedli excelentní zna-
los�  PAKA 24 b., LG 22 b. a JOSKA tým 
19 b. Až na první příčku se tak pořadí 
řádně promíchalo. V tře� m kole přišly 
nejzáludnější otázky. Nejlépe se s nimi 

vypořádali hráči Maryšóóó Wunderbar. 
Průběžné pořadí získalo následující po-
dobu: 1. PAKA 58 b., 2. LG 51 b., 3. Ma-
ryšóóó W. 50 b., 4. Falešná pětka 48 b.,
5. Vždycky poslední 47 b., 6. Cuketky 46 b.,
7. Mirýskovci 45 b., 8. Cykloklub Jičín 42 b.,
9. JOSKA tým 38 b. Atmosféra začala na-
bírat správné grády. 
Napě�  i očekávání provázelo závěrečné 
kolo. V něm se opět stal nejúspěšnějším 
týmem Maryšóóó Wunderbar 18 b. před 
Falešnou pětkou a Vždycky posledními 
16. b. V parádní atmosféře 
jsme se společně „prokví-
zovali“ až k závěrečnému 
vyhodnocení. Cenu útěchy 
za 9. místo převzal JOSKA 
tým, který se v pě�  posta-
vil početnějším soupeřům 
a sklidil zasloužený potlesk. 
Stejně byli odměněni i další 
účastníci. O 7. příčku se po-
dělili Mirýskovci a Cuketky 
57 b., 6. nejlepším týmem 
okresu se stává Cyklo-
klub Jičín díky 60 bodům,
5. Vždycky poslední 63 b.,
4. Falešná pětka 64 b. 
Za zvuků fanfár si pro bron-
zové medaile, za 65 získa-
ných bodů, mohli dojít LG. 
Nejlépe zvládnutá druhá 

polovina večera dovedla k zisku stříbr-
ných medailí Maryšóóó Wunderbar 68 b!
A konečně, za tónů We Are The Champ-
ions, si pro zlaté medaile a putovní po-
hár mohli dojít hráči PAKA týmu, který 
je i lídrem dlouhodobé soutěže v Nové 
Pace – gratulujeme! A JACPOT? Ten si 
do Nové Paky odváží Cuketky! Byl to pri-
ma večer a již se těšíme na zimní odvetu 
v Nové Pace! 

Jiří Kapucián
Radost z vítězství, hráči PAKA týmu, 

nejlepšího týmu okresu Jičín v zábavně 
vědomostním kvízu

Paka tým vítěz KVIZOUR SUPER TURNAJE o nejlepší 
tým okresu Jičín v zábavně vědomostním kvízu
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MODELÁŘI KROUŽKU DDM OPĚT ÚSPĚŠNÍ
Naši modeláři z kroužku papírových 
a plas� kových modelářů se za poslední 
období zúčastnili celkem tří soutěží. Jako 
první se konala soutěž na domácí půdě 
v Nové Pace. Na této soutěži byly dě�  
ohodnoceny za účast. Petra Podzimková 
získala pohár starosty Nové Paky za mo-
del hradu KARLŠTEJN a dále od pořada-
telů ohodnocení za model hradu KARL-
ŠTEJN.
Druhá soutěž se konala v Ostravě s ná-
zvem Papír Show. Jedná se o největší 
soutěž papírových modelů v České re-
publice. Celkem se zde letos sešlo přes 
1020 modelů. A opravdu bylo z čeho 
vybírat a hodno� t. Jako porotci jsme 
s hodnocením modelů měli opravdu slo-
žitou situaci. Naše dě�  z kroužku byly 
úspěšné. Celkem jsme přivezli 3x po-
hár ve speciální kategorii vystřihovánky 
TOM, 2x 1. místo – Jonáš Věchet a Mar-
� n Povr, 3x 2. místo – to obsadil Fran� šek 
Prejs, 1x 3. místo – Vítek Kalenský a ten-
to borec byl ještě speciálně ohodnocen 

za model zámku v Hluboké. Na této 
soutěži jsme se na pohárových pozicích 
umís� li i my, vedoucí. Petra Podzimková 
získala cenu diváků za hrad KARLŠTEJN, 
1. místo za prostorový obrázek Lanšper-
ský Betlém, 2. místo v kategorii zvířátka 
se Sovou, 3. místo velká architektura 
Karlštejn. Václav Hakl 2. místo v kate-
gorii velké dopravní techniky za model 
hasičského vozu Tatra Phoenix KHA 40.
V sobotu 25. 5. v brzkých ranních ho-
dinách jsme nasedli do auta a vydali se 
na 400 km vzdálenou soutěž do polské-
ho městečka Toszek. Této soutěže se po-
prvé zúčastnili i naši modeláři z kroužku, 
a to ve složení Václav Hakl jako vedoucí 
a Vítek Kalenský s Lukášem Věchtem. 
Soutěž se konala v nádherných pro-
storách na místním zámku. Jednalo se 
o dvoudenní soutěž. Zde jsme byli opět 
velmi úspěšní. Vítek Kalenský získal oce-
nění za model zámku v Hluboké. Dále 
Filip Andrš za rozhlednu, 1. místo Lukáš 
Věchet za plas� kový model Tatry 603, 
1. místo Jonáš Věchet za papírový mo-

del Toyota Hilux, 2. místo Lukáš Věchet 
za soubor staveb, 3. místo Lukáš Věchet 
za dioráma Peugeot 206 WRC. My, ve-
doucí, jsme také dostali pár ocenění. 
Petra Podzimková 1. místo za model Ko-
senky, 3. místo za model hradu Karlštejn, 
Václav Hakl 1. místo za kolekci hasič-
ských modelů Tatra a speciální ocenění 
od ředitele místního Hasičského sboru 
okresu za kolekci hasičských vozidel. 
Zvláštní poděkování patří za mezinárod-
ní účast a za organizaci.

Vedoucí kroužku Petra Podzimková 
a Václav Hakl
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Dne 28. 7. 2024 uplyne 110 let od vypuknutí první světové vál-
ky. Tato událost se krvavě zapsala i do naší malé obce, kterou 
navždy opustilo 6 mladých mužů, kteří měli život před sebou. 
Většina jich zemřela ve druhém roce války 1915, který byl z hle-
diska statistik pro Čechy v RU uniformách tím nejhorším. Odha-
duje se, že v tomto roce zemřelo až 50 tis. Čechů. 
Obec Radkyně nemá žádný památník, kde by bylo možno najít 
jména padlých, ani nejsou zapsána v kronikách. Nalezené údaje 
proto jsou výsledkem pátrání autora po různých zdrojích (kar-
totéka padlých VHÚ, kroniky obce, matriky).

Josef Drascher (Drašar) čp. 20
Narodil se 7. ledna 1883 v Radkyni v čp. 20 Bohumíru Drasche-
rovi a Anně rozené Machové z Valdova čp. 6. 
V Rakousko-Uherské armádě sloužil u 74. pěšího pluku.
Od 10. 5. 1915 byl nezvěstný. Padl na severní frontě – ruském 
bojišti ve věku 32 let.

František Krejčí čp. 13
František Krejčí se narodil dne 27. 7. 1878 jako syn baráčníka 
Josefa Krejčího z čp. 13 a Marie rozené Bryknarové z Ústí čp. 35. 
Byl to zdatný zedník, rolník a člen hasičského sboru. 
Vzal si 16. 9. 1903 Annu Weskovou z Bělé čp. 37. S Annou Wes-
kovou měl dceru Marii a syna Františka. Padl 21. 7. 1915 v Haliči 
několik dní před svými 37. narozeninami.

František Kuhn rolník čp. 9
Narodil se 20. 9. 1895 v Radkyni v čp 9. Jeho rodiče byli Franti-
šek Kuhn * 16. 7. 1867 a Františka rozená Linková * 31. 5. 1874. 
V armádě sloužil jako vojín v 74. pěším pluku.
František Kuhn padl ve 20 letech dne 8. 10. 1915 u Bělehradu 
v Srbsku a zde byl i pohřben.

František Bekr dělník čp. – 11 legionář 
Narodil se 17. září 1887 v Radkyni v čp. 11 Josefu Bekrovi a Ma-
rii Bekrové rozené Vodičkové.
Vystudoval obecnou školu v Radkyni a pracoval jako že-
lezniční dělník. Politicky se hlásil k sociálním demokratům.
V době zajetí sloužil v RU armádě v 74. pěším pluku. Zajat byl 
26. 10. 1914 v Jaroslavli v hodnosti vojína. František Bekr po-
dal přihlášku do legií v Naděždinském závodě Perm. Do legií byl 
zařazen 31. 10. 1918 k 1. záložnímu pluku jako vojín. Poslední 
útvar v legiích, ve kterém sloužil, byl 10. střelecký pluk „Jana 
Sladkého Koziny“ (vznikl v Samaře, červenec 1918). 
František Bekr zemřel 29. 12. 1919 ve 32 letech v hodnosti vojí-
na na skvrnitý tyfus ve zdravotní letučce č. 1 (lehký nemocniční 
vlak o pár vagonech) a pohřben byl v Nižně Udinsku.

František Kraus rolník čp. 12
František Kraus se narodil se dne 31. 7. 1881 v Radkyni v čp. 8 
rodičům Františce a Václavu Krausovým. Za ženu si vzal Marii 
rozenou Lánskou * 9. 7. 1883 z Valdova. 
S manželkou žil ve Valdově v čp. 56, kde měl bednářskou živ-
nost. Zde se mu narodily děti: Stanislav * duben 1907, Jaroslav 
* 5. 10. 1910, Marie * prosinec 1913. 
František Kraus se přestěhoval s rodinou do rodné Radkyně 
dne 20. 7. 1914. Zde se usadil v čp. 12, které se svojí manžel-
kou Marií zakoupili. Bohužel nedlouho po tom dne 28. 7. 1914 
začala první světová válka, do které musel narukovat. Zemřel 
v 33 letech dne 7. 6. 1915 v Praze v záložní nemocnici na tyfus. 

František Krejčí rolník čp. 30
Narodil se v roce 1886 v Syřenově čp. 46. Někde je jeho jméno 
psáno i jako Ferdinand. Do Radkyně čp. 30 přišel v roce 1913 se 
svojí manželkou Annou ze Syřenova u Lomnice nad Popelkou. 
V Rakousko-Uherské armádě sloužil v 11. zeměbraneckém pě-
ším pluku. Nezvěstným se stal v roce 1915 na severní frontě 
ruského bojiště. Padl ve 29 letech v bitvě u Karsteliku v Rusku. 
V témže roce, co zemřel, se mu narodila dcera Anna.
Jméno Františka Krejčího je napsáno na pomníku obětem
1. světové války v Syřenově, kde se narodil. 

Miloš Kraus

OBĚTI 1. SV. VÁLKY Z RADKYNĚ
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Po roce se do Nové Paky opět 
vrá� lo okresní kolo v požár-
ním sportu. Ofi ciální zahájení 
proběhlo v neděli 2. 6. ráno 
od 8 hodin nástupem všech 
11 ženských a 14 mužských 
družstev. Pod vedením velite-
le soutěže Míry Exnera násle-
doval nástup sborů a uvítání 
hostů. Za OSH Eva Steinerová, 
za HZS Jičín Ing. Romana Stei-
nerová a Ing. Ladislav Oborník, 
za MěÚ Nová Paka a také míst-
ní HZS a SDH Bc. Milan Pospíšil. 
Každý ze zmíněných popřál zá-
vodníkům mnoho štěs� , žádná zranění 
a fair play, které patří ke každému spor-
tu. Hlavní rozhodčí p. Miroslav Rygl spo-
lu s rozhodčím disciplíny požární útoky 
informovali o jejím přesunu�  na hřiště 
s umělým trávníkem pod Farský rybník 
(Bahňák). Důvodem bylo deš� vé počasí 
během soboty. Tato změna přinesla i zá-
kaz běhu v tretrách s hroty, což vyvolalo 
rozladění mezi přítomnými družstvy.
Za novopacký okrsek se zúčastnila vítěz-
ná družstva z okrskové soutěže v Kum-
burském Újezdě. Za ženy Nová Paka 
a v mužské kategorii Valdov. Mimo tato 
družstva běhali jednotlivě další členové 
a členky sborů našeho okrsku za další 
družstva z okresu.
Sportovní část programu začala na oválu 
atle� ckého stadionu štafetou 4x 100 m. 
Ta se běhala paralelně s družstvem žen 
na jedné a mužů na druhé dráze. Novo-
packé ženy i valdovš�  muži se umís� li 
ve svých kategoriích na 9. místě. Packé 
ženy postavily jednu štafetu a muži z Val-
dova dvě. Jejich druhá, jis� cí byla nako-
nec o necelou vteřinu lepší než první.
Následně se program rozdělil, ženy bě-
haly 100 m jednotlivců a muži se pře-

souvali na druhé hřiště. Změna prostředí 
Valdovu vyhovovala a povedly se mu oba 
dva požární útoky. Díky druhému, s lep-
ším časem 37,04 vteřin, se umís� li na
4. místě. V jejich kategorii se běhá na 3B. 
To znamená zhruba 90 metrů sprintu pro 
proudaře. Ženám z Nové Paky se útoky 
nepodařily dle představ. Nastříkat 10 l 
do nástřikového terče není tak jednodu-
ché, jak se zdá. Při druhém útoku, který 
byl nadějně rozběhnut, je dos� hla tech-
nická závada – prasklá hadice B, která 
znemožnila provedení útoku. To bohužel 
znamenalo diskvalifi kaci. Tyto problémy 
je kvalifi kovaly na poslední místo v jejich 
kategorii.
Řekněme, že poslední disciplína, štafeta 
jednotlivců, hodně pomáhá k celkové-
mu dobrému umístění. Je i tou nejvíce 
náročnou. Na 100 metrech běhu závod-
níci předvádějí svůj um, který se skládá 
z běhu, obratnos�  a šikovnos� . Pod ob-
ratnos�  je třeba si představit překonání 
překážek. První je nazývána bariéra. Pro 
ženy ve výšce 0,7 m a muži překonáva-
jí výšku 2 m. Následuje sebrání hadic 
a přeběhnu�  kladiny, opět v různých 
výškách. Pro ženy 0,7 m a muži 1,2 m. 
Po jejím přeběhu následuje zapojení 

koncovek hadic do sebe, dále 
jedna koncovka do rozdělo-
vače a následný sprint do cíle 
spolu se zapojením poslední 
koncovky do štafetového ko-
líku, který má závodník celou 
dobu za opaskem. Zde je mož-
né postavit čtyři závodníky 
a počítají se tři nejlepší časy. 
Packé jednotlivkyně obsadily 
druhou polovinu závodního 
pole. Opro�  nim se Valdová-
kům dařilo a podařilo se jim 
udržet těsně pod polovinou 
startovního pole.

Celý den závody provázelo hezké počasí, 
které bylo přerušeno přesně s doběhem 
posledního závodníka, čirou náhodou 
z Valdova. Krátká, ale o to intenzivněj-
ší přeháňka oddálila vyhlášení vítězů. 
Samotnému vyhlášení předcházel ná-
stup. Jak se umís� la družstva z našeho 
okrsku? Packé ženy po jejich peripe� -
ích obsadily 11. místo a muži z Valdova 
7. místo. Vítězi pro obě kategorie byla 
mladá družstva hasičských sportovců 
ze Sla� n. Druhá místa obsadilo družstvo 
žen z Dobré Vody a za muže Hlásná Lho-
ta. Všichni zmínění postupují na krajské 
kolo v Hradci Králové, pořádané v půlce 
června.

Milan Vanderka
jednatel okrsku

OKRESNÍ KOLO POŽÁRNÍHO SPORTU
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KRAJSKÉ KOLO ZÁVODU SVĚTLUŠEK A VLČAT V HRADCI KRÁLOVÉ

O víkendu 7.–9. června se uskutečni-
lo krajské kolo Závodu světlušek a vl-
čat v Hradci Králové. Do tohoto závodu 
postoupila z novopackého skautského 

střediska družina Veverek, která vyhrá-
la okresní kolo konané v květnu v Jičíně. 
V Hradci Králové jsme se potkali s další-
mi 13 družinami světlušek a 11 družinami 
vlčat z celého Královéhradeckého kraje, 
které také uspěly v okresních kolech.
Po pátečním ubytování na Gymnáziu Bo-
ženy Němcové jsme byli úvodní scénkou 
vtaženi do příběhu Kačenky a Krakono-
še, vládců našich hor, když Krakonošo-
vi se už se nelíbilo špatné chování lidí 
a chtěl je potrestat. Kačenka se za lidi 
přimlouvala, aby jim dal ještě šanci, že 
všichni nejsou tak špatní a družiny svět-
lušek a vlčat to měly dokázat. 
V sobotu ráno se jednotlivé družiny vy-
daly na cestu v okolí historického centra 
města, kde měly prokázat své znalos� , 
zručnost i dův� p v nejrůznějších disci-
plínách. Měly si správně zabalit batoh 
na výpravu, ošetřit pohmožděný kotník, 
umíchat mrkvovou pomazánku, správně 
se zorientovat v mapě, vyhledat autobu-

sové spojení, trochu potrápit mozkové 
závity při logických hádankách, poznávat 
faunu a fl óru. Určovaly, co cyklista dělá 
špatně a jaká dopravní značka má být na 
silnici. Součás�  závodu bylo též hodno-
cení chování.
Počasí nám přálo, mnoho z nás zjis� lo, 
kolik zeleně a parků se nachází v Hradci 
Králové a že cesty podél obou hradec-
kých řek jsou v horkém dni příjemným 
osvěžením.
V neděli jsme se těšili na vyhlášení vý-
sledků. Když Krakonoš viděl, jak se dě�  
celý předchozí den snažily dělat dobro, 
tak to prý s lidmi ještě zkusí a dá jim šan-
ci. Z krajského kola vítězná družina po-
stoupila do celostátního kola, které se 
uskuteční v září v Praze.
I když naše družina nevyhrála, tak si 
naše světlušky závod i celý víkend užily 
a utužily mezilidské vztahy. Není důležité 
umístění, ale setkání a společný zážitek. 

Za novopacké skauty 
Jana Tauchmanová
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LETNÍ AKCE U SKAUTŮ
Skautská činnost má svůj půvab ve svém 
pestrém programu a možnos�  se rozví-
jet a poznávat mnoho nového. Začátek 
léta byl ve znamení závodů pro malé 
skauty – světlušky a vlčata (viz samo-
statný článek). Pro starší tu byla mezi-
národní akce v sousedím Polsku. Na tu 
se vypravila početná skupina z našeho 
střediska a dojmy zaznamenala Mariana 
Horáková – Čmelka.

„Od 17. do 20. května jsem se s packý-
mi, hořickými a bělohradskými skauty 
vydala do Świeradów-Zdrój v Polsku, 
kde probíhala akce Intercamp. Vyjeli 
jsme v pátek od kapličky nad skautskou 
klubovnou. Při příjezdu jsme byli velmi 
mile přivítáni organizátory. Páteční den 
spočíval převážně v tom, že jsme si sta-
věli stany a seznamovali se s prostředím 
a novými lidmi. Zjisti li jsme, že ne všech-
ny stany jsou jednoduché na postavení. 
Jeden z problémů se vyskytl při vaření 
večeře pro naši 50člennou skupinu. Ně-
kdo omylem nezabalil skoro všechno ku-
chařské náčiní, proto jsme všechna jídla 
vařili pouze ve dvou hrncích a vlastních 
ešusech. Vařečku jsme si museli vypůjčit 
u hradeckých skautů, kteří tábořili vedle 
nás. Sobotu jsme započali tí m, že jsme šli 
na hromadný nástup, kde se nás na jed-
nom místě setkalo 2500 skautů mnoha 
národností  z celého světa. Následně jsme 
šli na hromadný program, kde jsme se 
po menších částech střídali na pěti  sta-
noviští ch. Na stanoviští ch jsme se učili, 
jak pracovat s turniketem, ošetřovat zlo-
meniny, ošetřit krvácení z nosu nebo zra-
nění oka. Prohlédli jsme si vnitřek polské 
sanity, učili se pomoci někomu, kdo se 
dusí a udělali jsme si semínkovou bombu. 
Také jsme psali dopisy na podporu jedné 

matky, která bojuje za práva kvůli vraždě 
svého syna. Odpoledne jsme se rozdělili 
podle souhvězdí, která jsme si vyloso-
vali a spolupracovali jsme v mezinárod-
ních skupinách. Chodili jsme po různých 
stanoviští ch, např. jsme vázali okrasné 
uzly, vyráběli nosítka z plachty a stavěli 
přístřešek. Večeře byla stylem Pot-luck 
dinner, kde jsme měli své národní jídlo, 
které jsme nabízeli ostatním a na oplát-
ku jsme mohli ochutnávat národní jídla 
jiných. Velmi populární bylo růžové želé 
se sušeným ovocem. Den byl zakončený 
velkým koncertem, kde všichni tancovali 
a seznamovali se s ostatními. Neděli jsme 
začali mší svatou, která celá proběhla 
v polšti ně. Po snídani jsme si sbalili ba-
tůžky a vyrazili na výlet, kde jsme cestou 
plnili různé úkoly. Nejvíce mě bavilo točit 
video, kde jsme měli představit alespoň 
osm různých květi n. Večer byl opět kon-
cert. Tentokrát ale místo kapely vystoupil 
DJ, který to pořádně rozjel. Během kon-
certu se rozpršelo, ale to nás neodradi-
lo a mohli jsme si prohlédnout hned dvě 
krásné duhy. Ráno jsme se sbalili a ještě 
jednou jsme se sešli na shromaždišti . Ná-
sledně jsme se rozjeli zpět do Čech. Celé 

čtyři dny bylo aprílové počasí. Poznali 
jsme spoustu nových lidí a všichni jsme si 
to náramně užili.“

Pro skauty jsou takováto mezinárodní 
setkání přínosem. Vyzkoušejí si jazyk 
mimo školní lavice, zjis� , jakou činnost 
mají skau�  jinde, jaká omezení třeba 
mají (ne všude je samozřejmos� , že mají 
dě�  nože a sekyry) a hlavně získají kon-
takty a případná přátelství. V srpnu se 
skupinka našich skautů vypraví na stře-
doevropské Jamboree na Slovensko.

Jelikož jsme na sklonku školního roku, 
tak to znamená jediné, a to přípravy 
na tábory. Prvních čtrnáct dní v červenci 
bude III. oddíl tábořit v nedaleké Horní 
Branné a II. oddíl v Šidlákově nedaleko 
Poběžovic, kam jezdí pravidelně od roku 
1995. V srpnu se pak uskuteční druhý 
ročník příměstského tábora v prosto-
rách naší skautské klubovny. Přejeme 
všem krásné léto a děkujeme za podpo-
ru těm, kteří nám pomáhají.

Za novopacké skauty 
Jindřich Beneš – Béňa
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SPORTOVEC ROKU 2023
Oceněné sportovce, kteří v loňském roce 
přispěli svými úspěchy k propagaci naše-
ho města doma i mimo náš region, jsme 
Vám představili v květnovém vydání ča-
sopisu Achát. Slavnostní vyhlášení nejú-
spěšnějších sportovců Nové Paky za rok 
2023 se konalo 16. května v prostorách 
Novopackého kláštera. Sportovci, funk-
cionáři, cvičitelé a trenéři byli pozváni se 
svými rodinnými příslušníky, aby mohli 
tuto výjimečnou chvíli společně sdílet. 
Refektář, kde se ceremoniál odehrával, 
zaplnili do posledního místečka. V sále 
přítomné přivítal místostarosta Milan 

Pospíšil. Sošku „Sportovec roku 2023“ se 
svým jménem si přebírali sportovci z ru-
kou starosty, místostarosty, zastupitelů 
a předsedů sportovních oddílů a klubů. 
Kolek� vy mládeže a dospělých si odnes-
ly pohár a Josef Pilař, který se stal legen-
dou novopackého sportu, převzal bron-
zovou sošku discobola. Program zpestřili 
pedagogové ze ZUŠ Nová Paka v čele 
s paní ředitelkou, která pro tuto příle-
žitost upravila skladby Jiřího Voskovce, 
Jana Wericha a Jaroslava Ježka – Pochod 
stoprocentních mužů a Holduj tanci, po-
hybu. Na závěr byl pro návštěvníky při-

praven raut. Počasí moc nepřálo a kvůli 
deš�  nebylo možné si vychutnat dobroty 
v rajském dvoře, ale ambit byl výbornou 
náhradou. Všichni z vyhlašování odchá-
zeli nadšení a plní elánu do příš� ch let.

Více fotografi í z akce naleznete na
www.munovapaka.cz 

v sekci Naše město – Fotogalerie.

Alena Mihalíková a Šárka Haklová
odbor školství a kultury

Foto: Bohuslava Jelínková
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V polovině února vyšla v pražském na-
kladatelství Krigl kniha Tajemství Ost-
rožského jezera, jejíž autorkou je Andrea 
Helmichová a ilustrátorkou magistra 
z novopacké lékárny U Zlaté číše Anna 
Tláskalová. Fantazy příběh pro malé čte-
náře se odehrává v kulisách krásných 
štěrkopískových jezer a vypráví o třech 
kamarádech – Hynkovi, Petrovi a Lence, 
kteří se společně snaží zachránit kou-
zelné stvoření žijící v tajuplném jezeře 
na Slovácku. Když Hynek jednoho dne 
vyloví z jezera malinké vajíčko, netuší, 
že přichází největší dobrodružství jeho 
dosavadního života. Propojení Slovácka 
a Nové Paky zní přinejmenším zajímavě. 
O vysvětlení této „záhady“ jsem požá-
dal přímo autorku povedených ilustrací 
Annu Tláskalovou.

Děj knihy je zasazen do regionu Slo-
vácka, který je od Nové Paky poměrně 
hodně vzdálený. Nabízí se tedy otázka, 
jak jste se k ilustracím dostala?
Moje kamarádka, autorka knihy Andrea 
Helmichová na Slovácku žije. Byla jsem 
u ní na návštěvě a jedno odpoledne 
u ka� čka se mi pochlubila, že napsala 
pohádku. Navrhla mi, abych si text pře-
četla a zkusila k němu nakreslit ilustrace. 
Jelikož moc ráda kreslím už od dětství, 
nabídku jsem s chu�  přijala.
Byla to Vaše ilustrátorská prvo� na, 
nebo jste již něco podobného realizo-
vala?
Knížka Tajemství Ostrožského jezera je 
moje první zkušenost s ilustracemi. Bě-
hem studií v ZUŠ jsem se se svými ob-
rázky účastnila různých výstav, soutěží 
i projektů, ale ilustrace dětské knihy byla 
pro mě novou výzvou.
Co Vás na knize nejvíce zaujalo?
Jednoznačně způsob, jakým je příběh 
napsaný. Najdete v něm pohádkovost, 
dobrodružství, poučení, zápletku i hu-
mor. Zároveň si během čtení dokážete 
hezky vizuálně představit děj.
Pracujete v novopacké lékárně U Zlaté 
číše. Je pro Vás Novopacko inspira� v-
ním místem pro tvorbu? Případně na-
cházíte inspiraci i v lékárenském pro-
středí?
Příroda Novopacka je pro mě velmi in-

spira� vní. Když jsem tvořila ilustrace 
ke knížce Tajemství Ostrožského jeze-
ra, chodila jsem na dlouhé procházky, 
při kterých jsem přemítala nad textem 
jednotlivých kapitol. Načerpané nápady 
se mi pak vždy hodily při ztvárnění kon-
krétních ilustrací. Abych pravdu řekla, 
kreslení a práce v lékárně jsou pro mě 
dvě odlišné věci. Obojí mě velmi baví 
i naplňuje, ale práce v lékárně je moje 
zaměstnání a kreslení je můj koníček, 
forma relaxace. Z tohoto důvodu pro mě 
lékárenské prostředí není zdrojem inspi-
race pro tvorbu.

Děkuju za rozhovor, ať se Vám daří 
v umění i farmacii.

Danda Polman

POHÁDKOVÝ PŘÍBĚH ZE SLOVÁCKA
S ILUSTRACEMI ANNY TLÁSKALOVÉ

Dne 8. 6. 2024 proběhla na ná-
vsi v osadě Podlevín, čás�  Nové 
Paky, slavnostní událost, žeh-
nání zvonu nové zvonice. Po-
časí nám přálo, sešel se hojný 
počet současných i původních 
obyvatel Podlevína, pozvaných 
hostů a ostatních návštěvníků.
Slavnost zahájili hudebním 
vystoupením bratři Kuříkové. 
Poté se slova ujal člen osadní-
ho výboru Podlevín pan Mac-
nar, který mimo jiné přivítal 
zástupce města Nová Paka, 
místostarostu pana Pospíšila. 
Po úvodním slovu pan farář Kalita požeh-
nal zvonu v nové zvonici.
Z doložených pramenů víme, že zvonice 
byla postavena u domu čp. 33, v mís-
tě mezi křížem a domem, ve kterém se 

v roce 1879 narodil Jan Fejfar, význam-
ný rodák z Podlevína. V roce 1920 byl 
po rekvizici zvon, věnovaný občany Pod-
levína, navrácen na zvonici. Ve 30. letech 
20. stole� , při požáru domu čp. 62, došlo 
vlivem velkého žáru k prasknu�  zvonu 

umístěného na zvonici. Z pří-
spěvků občanů Podlevína byla 
zvonice v roce 1987 částečně 
zrekonstruována.
Původní zvonice byla ve špat-
ném technickém stavu a stála 
na nevyhovujícím místě. Bylo 
zapotřebí nejprve najít vhod-
né místo pro umístění zvonice 
a následně byli osloveni zho-
tovitelé, kteří vyrobili novou 
zvonici, včetně nového zvonu 
a dalších detailů.
Nová zvonice je věrnou kopií 
původní zvonice. Je vyrobe-

na z dubového dřeva v truhlářské dílně 
pana Bláhy v Zápřičnici. Kopie zvonu byla 
odlita v umělecké slévárně Horní Kalná. 
Originál zvonu z roku 1920 je uložen 
v depozitáři Městského muzea v Nové 

ŽEHNÁNÍ ZVONU V NOVÉ ZVONICI V PODLEVÍNĚ
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VÝROČNÍ 
RŮŽENEC

Z NOVÉ PAKY
U příležitos�  tří set let od posvěce-
ní klášterního kostela Nanebevze�  
Panny Marie v Nové Pace jsme pro 
vás připravili jedinečný dárek a upo-
mínku na toto výročí.
U českých výrobců jsme nechali vy-
robit růženec se středovou medail-
kou, na které je z jedné strany No-
vopacká Madonka a z druhé strany 
je poutní kostel. Obrázek je zalitý 
pryskyřicí a má stříbrnou galvaniza-
ci. Celý růženec je ketlovaný, tzn. že 
perly o velikos�  7 mm jsou propoje-
né kovovými očky.
Růženec je uložený v průsvitné 
krabičce s fotografi í růžencového 
klášterního schodiště. Je to vhodný 
dárek pro všechny, kteří mají Novou 
Paku rádi. 

B. Korbelářová

Zakoupíte v klášterním kostele www.klaster300.cz

a v Našem knihkupectví www.nase-knihkupectvi.cz

Pace. Kovový kříž, který je umístěn 
na kovovém zakončení zvonice, pochází 
z původní zvonice a byl pozlacen panem 
Jindřichem Benešem, restaurátorem, 

který restauroval kříž sebevrahů v Pod-
levíně. Parkové úpravy okolo zvonice na-
projektoval a zhotovil pan Kuřík.
Chtěli bychom poděkovat městu Nová 
Paka za fi nanční podporu při realizaci 
projektu, zhotovitelům zvonice, zvonu, 
parkových úprav okolo zvonice a všem 
sousedům, kteří se jakoukoli měrou, tře-
ba i radou, podíleli na zrealizování nové 
zvonice a vytvoření krásného místa 
na návsi v Podlevíně. 
Velmi nás těší hojná účast na slavnostní 
akci, zájem sousedů a známých o dění 
v Podlevíně. Nálada při slavnostní akci 
a následném posezení u podlevínské ha-
sičárny byla velmi příjemná a všichni si 
setkání na návsi při této příležitos�  ná-
ramně užili. 

Jiří Linhart
předseda osadního výboru Podlevín

foto – Petr Linhart
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JIŘINA TAUCHMANOVÁ A JIŘINA ELDIN

PŘEDSTAVUJEME VÁM

Módní přehlídka nazvaná FASHION 
MY LOVE, READY TO WEAR (fotografi e 
na zadní straně Achátu) se uskutečnila 
ve středu 22. května. Původně byla plá-
novaná do rajského dvora Novopackého 
kláštera, ale vzhledem k nepříznivému 
počasí se úžasná módní show nako-
nec odehrávala na molu vybudovaném 
speciálně pro tuto událost ve společen-
ském sálu hotelu Centrál. Pastvou pro 
oči byly nádherné modelky a jejich šaty 
určené na jaro a léto od smart casual až 
po smart business. Po hudebním vstupu 
byly předvedeny elegantní a luxusní mo-
dely dámské business módy a hlavním 
vrcholem večera bylo představení kolek-
ce velkých společenských šatů. O tento 
nevšední zážitek se postaraly návrhářky 
Jiřina Tauchmanová a Jiřina ElDin, které 
pojí mateřské pouto. Pojďme si je nyní 
krátce přestavit.

Jiřina Tauchmanová je vyhledávaná čes-
ká návrhářka, obléká Miss Princess of 
the World a Miss České republiky. Její 
modely nosí celebrity, významné osob-
nos�  a sebevědomí lidé, kteří vědí, že 
od paní Jiřiny dostanou přesně to, co po-
třebují. Vlastní fi rmu založila v roce 1991 
a od té doby dosáhla mnoha úspěchů 
doma i v zahraničí. 

Jak jste se ke své práci vlastně dostala?
Začalo to prošitým prstem, i když… mož-
ná ještě o pár let dřív. Už když mně byly 
čtyři roky, schovávali přede mnou nůžky. 
Důvod byl prostý – rozstříhala jsem svůj 
vlastní rodný list! Dodnes mám schované 
vystřižené razítko… A tak šel čas a mě ne-
přestávalo lákat vše, co bylo spojeno se 
šití m. Není divu, že jsem v jednom nestře-
ženém okamžiku využila příležitosti  a za-
sedla k šicímu stroji. Byl to mžik a jehla 
projela prstem. Maminka s babičkou ten-
krát pochopily, že mě měly raději do tajů 
šití  zasvěti t, než mě před nimi chránit. 
Tak jsem se dostala k šití  a od něj posléze 
k návrhářské tvorbě. 

V letech 1978 a 1979 jste obsadila
2. a 3. místo v soutěži Technická tvoři-
vost mládeže. Během kariéry jste zís-
kala řadu ocenění, je nějaké, kterého si 
nejvíce považujete?

Nejvíce si cením 1. místo v EU s oceněním 
EIRENE v roce 2014, celosvětově jsem 
se umísti la na 9. místě. Tomuto oceně-
ní předcházela účast na Fashion weeku 
v Srbsku a o udělení rozhodoval Europe-
an Fashion Council. 

Tvoříte módní design způsobem Haute 
couture, což je francouzský výraz pro 
„vysokou krejčovinu“. Jak svoji práci 
vnímáte a co nejraději navrhujete?
Módní tvorbě se věnuji od útlého mládí 
a beru ji jako svoje životní poslání. Říkám, 
že dělám lidi krásnější. Miluji vysokou 
módu a práci na ní. Nejraději navrhuji 
večerní a svatební šaty. S promyšleností  
detailů a doplněné originálními šperky 
jsou vytvořené modely vhodné do nej-
vyšší společnosti . Vidím v nich skvosty 
a práce na nich mi přináší uspokojení 
v touze po nesmírné kráse, eleganci, lu-
xusu a dokonalosti . Podobnou radost mi 
přináší navrhování oděvů pro každoden-
ní nošení, protože to je velmi užitečné. 
Nerada plýtvám svojí energií na nenosi-
telné extravagantní až karikaturisti cké 
a dehonestující modely.

Máte nějaký vzor ve světě módy a kde 
berete inspiraci?
Největší mojí inspirací je naše planeta 
a celý vesmír. Zde na Zemi příroda se 
všemi svými barvami a živly. Inspirace 

mne celou obklopuje, vidím ji všude ko-
lem sebe. Další důležitou inspirací jsou 
nové texti lní materiály, jejich kombinace 
a nové, stále se vyvíjející barevné trendy. 
Miluji barvy ve všech odstí nech. Ze světa 
módy se nechám pouze inspirovat, a to 
těmi nejlepšími. Například Oscar De La 
Renta, Carolina Herrera, Dolce & Gabba-
na, Georgio Armani a další. 

Můžete nám přiblížit Váš běžný pracov-
ní den?
Některé dny v týdnu vyjíždím za klien-
ty a na výběr látek... To většinou zabe-
re celý den. Práce pro klienty je časově 
velmi náročná disciplína. A protože jsem 
potřebovala zase změnu, rozhodla jsem 
se asi před dvěma lety, že budu přijímat 
zakázky jen okrajově. Běžný pracovní 
den trávím v dílně (u dcery) v Nové Pace, 
kde pracuji na stávajícím výrobním pro-
gramu nebo plním objednávky z nové 
kolekce. Také pomáhám na střihárně 
nebo ve výrobě i při běžné administrati -
vě. 
Nejpříjemnější část práce je navrhování 
a tvoření něčeho nového. Pořád mě to 
moc baví a myslím si, že mi to ještě do-
cela jde. Není to jen o novém návrhu. 
Musím myslet i na technologický postup 
práce, aby se oděv dal ušít. Také vybírám 
nové látky a drobnou galanterii, kres-
lím, stříhám a modeluji. Tato činnost ob-
sahuje mnoho dílčích úkonů. Když si moc 
nevěřím a mám pochyby, všechno kon-
zultuji s dcerou. Ona je můj největší kri-
ti k, ale většinou se jí všechna moje práce 
líbí. Z našeho společného projektu mám 
radost. Přemýšlela jsem o něm dlouho. 
Přála bych si, aby se mu dařilo.

A naopak, co nejraději děláte, když 
zrovna nepracujete? Co dalšího Vás 
baví a zajímá?
Snad nejraději trávím čas s naší „drobo-
ti nou“. Když hlídám vnoučata, zapomenu 
na všechno. 
Když mě moje květi nová zahrádka pustí . 
Ráda nasávám vůni přírody na kole nebo 
pěšky.
Pokud zrovna netvořím něco ze skla, cho-
dím plavat, cvičím jógu, luští m křížovky 
a sudoku, ale také se ráda potkávám 
s přáteli. 
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Já si Vás pamatuji z dob před revolucí 
jako vedoucí novopackého střediska 
výrobního oděvního družstva VKUS. 
Jak se zpětně díváte na oděvní tvorbu 
před rokem 1989?
Oděvní tvorba je odrazem života a jeho 
manti nely ohraničují i tuto tvorbu. 
Na druhou stranu jakýkoliv nedostatek, 
omezení a touha po něčem lepším pod-
něcuje vynalézavost. Před rokem 89 bylo 
všechno takové jednoduché – bez vel-
kých možností , ale trh byl lačný po zboží 
a skýtal velké možnosti . Dnes se usmí-
vám při vzpomínce, co jsme ušili man-
šestrových kalhot, šusťákových souprav, 
prošívaných bund, mikin s nažehlenými 
obrázky… materiálům vévodil krimplen, 
tesil a diolen. 

Podívejme se také do budoucnos� . 
Čeho chcete ve své kariéře ještě do-
sáhnout? Máte nějaký nesplněný sen 
v pracovním nebo v osobním životě?
Žiji svůj sen a přála bych si v tom pokra-
čovat. 

Jiřina ElDin je dcerou paní Jiřiny Tau-
chmanové a majitelkou české fi rmy ElDin 
Fashion, kterou v roce 2013 založila. Její 
fi rma se specializuje na návrh a realizaci 
korporátních šatníků, a to od grafi ckého 
návrhu až po samotnou realizaci a uši� . 
Nabízí poradenství jak pro malé krea� v-
ní zakázky, tak i pro oblečení v sériové 
výrobě. 

Předpokládám správně, že to, jakým 
směrem jste se v životě vydala, ovlivni-
la především Vaše maminka? 
Ano, určitě. Rodiče obecně hodně ovliv-
ňují své děti  během dospívání, a to nejen 
v názorech a pohledech na svět, ale také 
při výběru střední školy. U nás tomu ne-
bylo jinak. Moje maminka trávila v práci 
hodně času, protože pro ni byla práce 
zároveň velkým koníčkem. Já jsem už 
jako malé dítě často chodila za ní do prá-
ce a hrála si pod střihacím stolem. Když 
přišel čas na výběr střední školy, bylo 
to pro mě docela automati cké, že pů-
jdu na oděvní školu. Taťka s tí m úplně 
nesouhlasil, ale myslím, že si za ty roky 
na to zvykl, že jsem taky hadrářka 😊
V té době jsem ale ještě vůbec netušila, 
kam mě život zavede. Nikdy jsem neměla 
žádné velké návrhářské sny a spíše jsem 
se cíti la v oblasti  produkce a pořádání 
eventů.

Co vás vedlo k založení vlastní fi rmy?
Vlastně za to může můj prvorozený syn. 
Firmu jsem založila, když jsem byla ješ-

tě na mateřské dovolené a jako mamin-
ka samoživitelka jsem potřebovala být 
fl exibilní, abych zvládla péči o syna. No 
a nenapadlo mě nic lepšího, než začít 
podnikat 😊

Jaké byly první roky vašeho podnikání?
Upřímně, dost děsivé. Když začínáte vý-
robní fi rmu úplně od nuly, několik prv-
ních let není moc do zpěvu. Mojí velkou 
psychickou oporou byla moje nejlepší ka-
marádka a můj bratr, kterým jsem za to 
opravdu velmi vděčná. Cesta nebyla leh-
ká, ale vesmír stál při mně a po deseti  
letech tvrdé práce, píle a houževnatosti  
se podařilo vybudovat stabilní fi rmu, 
která obléká desítky českých fi rem a šije 
oděvy desítkám módních značek. Za tí m 
vším nestojím sama, jsem zde díky mým 
šikovným švadlenkám a střihačkám, bez 
kterých by to opravdu nešlo. Díky jejich 
pečlivosti , preciznosti  a pracovitosti  jsme 
tam, kde jsme.

Kdy začala vaše spolupráce s mamin-
kou na módních kolekcích?
S první myšlenkou přišla mamka koncem 
loňského roku. Já jsem byla zpočátku 
trochu zdráhavější, protože vím, jak je to 
časově i fi nančně náročné, vytvořit a ušít 
novou kolekci a uspořádat velkou autor-
skou přehlídku. Nakonec jsem si řekla, že 
by to bylo celkem fajn po těch dlouhých 
letech, kdy si každá děláme to své podni-
kání, zrealizovat nějakou společnou myš-
lenku. A tak vznikl celý projekt „Fashion 
my Love“.

Jak se projevují rodinné vazby ve vaší 
práci? Vycházíte s maminkou dobře, 
nebo musíte řešit i nějaké neshody?
Poslední roky mám hodně práce a díky 
tomuto projektu, který nás stál hodně 

času, jsem permanentně ve skluzu. V prá-
ci opravdu není čas řešit rodinné vazby 
a neshody. Samozřejmě máme na různé 
věci své názory, které nejsou vždy stejné. 
Někdy spolu nesouhlasíme, ale myslím si, 
že to jsou běžné věci, které se dějí všude… 
žádná velká Itálie to není 😊

V čem vidíte největší přínos, který kaž-
dá z vás vkládá do společné práce?
Mamka je návrhářka par excellence. 
Ona to prostě umí, tak to je prostě dáno 
😊 Při tvorbě této kolekce jsme spolu 
z velké části  vždy souhlasily. Pokud ne, 
mamka se snažila jít více do trendů a já 
zase do každodenní prakti čnosti  při no-
šení. V závěru jsme se dobře doplnily. 
Ona v roli kreati vce a já jako zdravý kriti k 
a výrobce.

A vaše mimopracovní zájmy? Jak rela-
xujete?
Můj partner o mně říká, že vlastně od-
počívat vůbec neumím. Snažím se, ale se 
třemi dětmi, domem, zahradou a stále 
plným košem na prádlo se odpočívá hůř. 
Nicméně se snažím vše s mírou kombino-
vat. V zimě jezdíme fandit synovi na ho-
kej, v létě druhému synovi na fotbal. 
S nejmladším běhám po hřiští ch a do ba-
zénu. O víkendech a večerech se ryju v zá-
honech. Když si vyšetřím čas sama pro 
sebe, cvičím jógu a dvakrát ročně učím 
v Nové Pace taneční pro manželské páry, 
což je pro mě velký relax a moje srdcová 
záležitost.

Děkuji za odpovědi a přeji Vám oběma 
hodně dalších úspěchů a inspirace. 
www.tauchmanova.cz; www.eldin.cz.

Šárka Haklová

PŘEDSTAVUJEME VÁM
Vážení čtenáři Achátu, znáte ve svém okolí někoho zajímavého, 

o kom by se měli dozvědět i ostatní?

Můžete o něm napsat do rubriky PŘEDSTAVUJEME VÁM. Vaše 

příspěvky posílejte na

achat@munovapaka.cz.

TĚŠÍME SE NA VAŠE PŘÍSPĚVKY!
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PAČÁCI NA CESTÁCH (142. DÍL)

PAYER ULTRA PROJECT, ČÁST 2.
V minulém díle jsme hned po závodě 
Race Across The Alps vystoupili na chatu 
Payer Hütt e (3029 m). V druhém díle se 
přehoupneme přes vrchol majestátního 
Ortleru do druhé poloviny projektu, který 
měl za cíl skončit u rodného domu slav-
ného teplického rodáka Julia Payera. 
Výstup na Ortler (3905 m)
První spánek byl zasloužený, ale nikoliv 
dlouhý, protože na Payer Hü� e se snída-
ně (s ohledem na výstupy přes ledovec) 
podává od 4.00 do 4.30. V neděli ráno 
nám začalo svítat na krásné vysokohor-
ské časy. Naše zraky se upřely k vrcholu 
majestátního Ortleru (3905 m), na němž 
kdysi Julius Payer rovněž stanul a celou 
oblast kolem něj zakreslil a zmapoval. 
Nutno zdůraznit, že Ortler byl tou dobou 
nejvyšším vrcholem rakousko-uherské 
monarchie. Do cíle závodu Race Across 
The Alps jsem přijel vyndanej jak chle-
ba z tašky a ve výšce nad 3000 m jsem 
rozhodně nezregeneroval. Takže výstup 
se zvrhnul v boj z posledních sil a s při-
bývající výškou byl těžší a těžší. Ve spod-
ních pasážích na skalách, kde jsou po-
třeba i ruce, jsem zjis� l, že ty stovky 
brždění z vysoké rychlos�  skoro do nuly 
v serpen� nách jsou solidní zabíračkou 
i na horní polovinu těla. Zkrátka moc 
toho na těle nebylo, co nebolelo. Ve str-
mých pasážích ledovce jsem si pak po-
máhal v jedné ruce cepínem a ve druhé 
hůlkou. Někdy jsem si připadal jako Me-
resjev, ale nakonec jsme se na vršek vy-
škrábali i v docela dobrém čase. Přispěli 
tomu i Háček s Kejklasem, kteří se starali 
o naši bezpečnost. Zejména Háček nás 

místy složitým hřebenem vedl, jako by 
byl místňák a znal tam každý šutr. Hlava 
mi nebrala, jak dokázal během výstupu 
navnímat detaily cesty. Vysokohorská 
krajina v kombinaci s krásným počasím 
byly � m nejkrásnějším hřištěm pro náš 
projekt. A co hlavně – na Ortleru se se-
šla skvělá parta, takže i když se mi ob-
čas huba krou� la vyčerpáním, neustále 
přecházela v úsměv. Tenhle výstup nikdy 
nezapomenu. Z více důvodů. Díky za něj! 
Po nekonečném sestupu jsme si ko-
nečně dali oběd a pivko na Julius Payer 
Hü� e, příležitost polít jazyk něčím hoř-
kým jsme si nenechali ujít ani na níže 
položené Tabare� ahü� e (2556 m). Dole 
v Suldenu jsme se pak znovu pořádně 
nadlábli a oslavili úspěšný výstup. Za� m-
co kluci se veselili i v našem apartmánu 
Eberhöfer, já už se chystal na tře�  a roz-
hodně ne lehkou část Pyer Ultra Projek-
tu. Chtěl jsem vyrazit v noci, ale brácha 
mi to správně rozmluvil. Díky němu jsem 
se i obstojně vyspal a nabral síly, které 
jsem později zužitkoval v non-stop jízdě 
prak� cky beze spánku. 

Přejezd 652 km na kole ze Suldenu 
do Teplic 
Přemluvení nohou namožených mimo 
jiné i sestupem o dva výškové kilome-
try do údolí, vyžadovalo trochu víc než 
jen špetku morálních sil. Vyrazil jsem 
napřed, a jelikož jsme v apartmánu nic 
neměli, tak jsem se spokojil s vidinou sní-
daně v 60 km vzdáleném Nauders. Kluci 
mi tam nakonec nakoupili věci v obcho-
dě a já pokračoval dál. Jenomže hned 

za mnou zavřeli kvůli těžbě dřeva silni-
ci, a tak mi proviant dovezli se značným 
zpožděním. Nakonec těch kiláků na lač-
no bylo 90. Housku se sekanou jsem 
vyfasoval zrovna na začátku výjezdu 
na sedlo Pillerhöhe (1559 m), které má 
řadu opravdu prudkých ramp se sklo-
nem i víc než 14 %. Takže snídani jsem si 
moc nevychutnal a snažil se především 
o to, abych ji viděl jen jednou. Pak už ale 
vše fungovalo, jak mělo. 
Nejvíce toho odřídil tradičně můj brácha 
Mar� n, na horké sedačce spolujezdce 
kmital Honzík. Vše ještě jis� la dodávka 
se Sklepákem a Axlem, kteří se tu a tam 
zjevili, aby pomohli a hlavně zafandili. 
Zbytek bandy už jel domů. Zpočátku mě 
potrápila tři alpská sedla, kterých jsem 
měl ještě z Race Across The Alps plné 
zuby. Později nastoupil nepříjemný pro-
� vítr zesilující až do Teplic. Jinak nás ale 
počasí po celou dobu projektu podrželo 
naprosto skvěle. Zjis� li jsme mimo jiné, 
že Mnichov se dá projet na kole rychleji 
než autem. Co se fanoušků týče, tak nás 
díky trackingu našlo několik lidí v oblas�  
Domažlic a především Horšovského Týn-
ce. První fanoušek přijel přesně v době, 
kdy jsem si dával jediného ani ne 10 mi-
nut trvajícího šlo� ka. 
Do Teplic jsem dorazil v úterý 26. 6. 2023 
v 17:30 s minimální rezervou sil. Zapří-
činil to i můj velmi neoblíbený soupeř –
silný pro� vítr. Navíc při každé ze třech 
čás�  Payer Ultra Projectu jsem si hráb-
nul hlouběji, než jsem čekal. I díky tomu 
se všechny zážitky vryly do mé pamě�  
hodně hluboko. K těm nejsilnějším pat-
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ří i dojezd do cíle projektu. Kolem Teplic 
se honily bouřky. V centru města začalo 
jen tak lehounce pršet, ale v okamžiku, 
kdy jsem přijel k pamětní desce na jeho 
rodném domě, náhle přestalo. Kluci říka-
li, že to bylo šampaňské od Payera, který 
nad námi držel po celou dobu ochrannou 
ruku. Z Teplic domů do Nové Paky jsem 
se už rád nechal odvézt autem, zážitků 
bylo na rozdávání, sil už nikoliv. 

V cíli!
Samozřejmě, že všechna ta dřina přines-
la své ovoce a tudíž stála za to. V cíli pro-
jektu jsem byl naplněný úžasnými poci-
ty. U pamětní desky na fasádě rodného 
domu Julia Payera jsem vytáhl z dresu 
námi podepsanou pohlednici z chaty ne-
soucí jeho jméno. Čas projektu se zasta-
vil, ale příběh mimořádné a v Čechách 
stále málo doceněné osobnos� , kterou 
jsem chtěl � mto připomenout, tu zůsta-
ne navždy. Potěšila mě i správkyně cha-
ty, jejíž podpis na pohlednici také nechy-
bí. Při loučení mi za projekt poděkovala 
a řekla, že bychom panu Payerovi udělali 
velkou radost. Zdaleka to však není jedi-
ná věc, která mi spolu se sportovním vý-
konem utkví v pamě� . Tím nejcennějším 

jsou ve fi nále jako vždy příběhy a spo-
lečné zážitky prožité v naší „ultrapacký“ 
partě. Mělo to grády, jako vždy!

INFORMACE 
Julius Payer
Celým jménem Julius Johannes Ludo-
vicus von Payer (2. září 1841, Teplice –
19. srpna 1915, Bled) byl horolezec, po-
lárník, objevitel, kartograf a malíř. Absol-
voval 43 prvovýstupů na vysokohorské 
š� ty v Alpách. Coby kartograf je dokázal 
i zmapovat. Díky tomu se dostal do čtyř 

polárních výprav. Při poslední z nich bylo 
objeveno do té doby neznámé souost-
roví, které Payer pojmenoval na počest 
císaře Zemí Fran� ška Josefa. Své polární 
zážitky zachy� l teplický rodák v rozsáh-
lém malířském díle. Jeho jméno nese 
Payerův ostrov v Zemi Fran� ška Josefa. 
Na počest svého rodného města zde po-
jmenoval Teplický záliv a Šanovský ost-
rov. 

Payer Ultra Project v datech
1. část: Race Across The Alps (525 km / 
14 500 m / 25 h)
2. část: Výstup na Julius Payer Hü� e 
(3029 m) a následně na vrchol Ortler 
(3905 m)
3. část: Ultracyklis� cký přejezd ze Sul-
denu (IT) do Teplic (652 km / 7300 m / 
33,5 h)
Celkem ujeto, nachozeno, nalezeno: 
1200 km
Celkem nastoupáno: 24 000 m
Celkový čas projektu: 4 dny a 4 hodiny, 
z toho 71,5 hodin pohybu

Danda Polman
foto: Tadeáš Kopča / Traga.cz

a členové UPRT
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MUZEUM A KLENOTNICE

SLYŠEL JSEM PODIVNÝ ZPĚV RÁNO V LUKÁCH
Zdálo se mi to snad? Ohlédl jsem se. Ran-
ní opar se převaloval po rozkvetlé horské 
stráni. Až nahoře na mezi seděly dvě dív-
ky a vily věnce. Jejich zpěv se nesl údolím. 
Hlavu v oblacích, těla v letních květech 
slunce.

(neznámý autor)

Věnováno všem neznámým pěvcům...

Nedávno jsem otevřel knihu písní a říka-
del, které sbíral po kraji Karel Jaromír Er-
ben. Četl jsem si v ní. Jsou z různých míst 
naší země. Většinu z nich si při putování 
krajinou zapisoval sám, pomohli mu také 
jeho přátelé. Díky těm písním se pak ob-
jevila i jeho Ky� ce balad.
Píseň vždy ulevovala lidské duši a po-
vznášela ji k výšinám. Její rytmus uváděl 
lidské tělo do pohybu. To pak šla práce 
nejen na polích a lukách jinak od ruky. 
A člověk tak posílil duši svou, když se 
třeba setkal s nepříjemnou ranou osudu. 
Prostě to vyzpíval. Dostal to ze sebe ven. 
V hlavě mu začala znít melodie a on k ní 
přidal slova. A ta je pak nesla po kraji. 
Tak se rodí lidová píseň. 

V zeleném háječku
milovali se dva;
padlo na ně dřevo,
zabilo je oba.

Dobře udělalo,
že oba zabilo;
nebudou naříkat,
jeden pro druhého.

(Nápěv z písně Nešťastní milí,
z Hradecka, K. J. Erben, Prostonárodní 

české písně a říkadla. 1937)

Každá krajina, kraj měl svou typickou vůni 
těchto písní. To záleželo také od toho, co 
pěvce obklopovalo. Stejně jako se rodí 
příběh, ornament, zbarvení kroje i vý-
zdoba truhel, skříní a dalšího lidového 
nábytku, tak se rodí i píseň. Rázovitost 
určité krajiny i lidí a jejich opakujících se 
setkání, která promlouvají k jejich duši, 
se tak o� skly pro další generace.

Na tej naší návsi
vysokej strom:
aby do tej lásky
uhodil hrom!
Uhodil prudce,
rozrazil srdce:
aby nerušilo
lásky více.

(Nápěv z písně Proklatá láska,
z Budějovicka, K. J. Erben, Prostonárod-

ní české písně a říkadla. 1937)

V písních jde o obrazy uložené našimi 
předky do slov, vázající se např. k cyk-
ličnos�  života, již utváří příroda sama. 
A naši předci ty oka-mžiky uměli oprav-
du vyzpívat. Poe� čnost obrazů jim pak 
ulehčovala jejich dílo po celý cyklus 
znovu se opakujícího ži� , tedy od jara 
do zimy.

Sbíráním těchto klenotů slova se neza-
obíral jenom Erben, ale i mnozí další. 
Najdeme zde písně, které popisují běžné 
stras�  a rados�  života, ale také ty, které 
se váží k určitým zlomovým, můžeme říci 
přechodovým, událostem v lidském ži� . 
Jako např. narození, svatba, smrt... Ty 
provázejí náš svět od nepamě� . 

Co tam děláš za tou horou?
„Kolíbičku javorovou.“
Dělej, dělej; až uděláš,
pak si taky zakolíbáš.

(Nápěv z písně Javorová kolíbka,
z Berounska, K. J. Erben, Prostonárodní 

české písně a říkadla. 1937)

A vždy způsobily v lidské komunitě pocit 
vstupu něčeho posvátného, co je mimo 
čas, co přichází odněkud shůry, a proto 
se tak děje. A má to pak odraz v jejich 
by� . Takové chvíle byly hodny zastave-
ní. Takové chvíle se musely také patřič-
ně oslavit, sezvat rodinu, své příbuzné 
a známé na posezení. A vyzpívat ten 
okamžik. V některých byl cí� t i odlesk 
pohanských ritů, při kterých se obětova-
lo, aby slovo bylo vyslyšeno, a projevilo 
se tak v ži� .
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Stojí tyčka vprostřed dvoře -
chvála tobě velký Bože,
Bože v nebesích!
Na tej tyčce chmelí roste;

(Nápěv z písně Chmel,
z Chrudimska, K. J. Erben, Prostonárodní 

české písně a říkadla. 1937)

Šlo o rostlinu spojovanou v pohanských 
ritech s láskou a sexuální magií, stej-
ně jako plody lískové a dubové. V této 
souvislos�  připomeňme velmi 
starou píseň pocházející snad 
z počátku 15. stole� , která 
v příznačném trochejském ryt-
mu vyzpívává:

Vele, vele, stojí dubec prostřed 
dvora.

Slovo, když v jejich čas vstou-
pilo bezčasí, a promluvilo tak 
v jejich ži� , nevyprávělo jen 
příběh opisující danou událost, 
ale skrze něj vstoupilo „ono 
setkání s nevyslovitelným“. 
Samozřejmě, že slova vyvolala 
představy vstupující v lidskou 
mysl a navozující pocit udá-
los� , která se děje právě teď, a my ji tak 
plně prožíváme. 
Jako bychom při zpěvu těchto slov v ní 
znovu byli. Evokuje v nás ten oka-mžik, 
kterým si kdysi prošli naši předci i naši 
prapředci. Skrze rytmus, který propojuje 
vše živé a my jej cí� me díky dennímu či 
ročnímu cyklu a propojuje se s námi skr-
ze sluneční kotouč nebo hvězdné nebe 
nad námi. Bez tohoto rytmu bychom ne-
byli. Ten jako by se odrazil v píseň a díky 
zvukomalebnos�  slova jsme stále při 
tom. 
Ale domnívám se, že její podstatná síla 
tkví ještě v něčem jiném. Je v onom ne-

vysloveném, v onom záblesku, v tom, co 
se nachází mezi slovy a co ani slovo ne-
může uchopit. 

Hořela lípa, hořela,
pod ní panenka seděla;
jiskřičky na ní padaly,
mládenci pro ni plakali.

(Nápěv z písně Upálená,
z Chrudimska, K. J. Erben, Prostonárodní 

české písně a říkadla. 1937)

V tom napě�  mezi nimi, které nám slovo 
jako nosič posvátna přináší. V � chu a ml-
čení, které zní a o to více promlouvá. 
To nezachy� š rozumem ani představi-
vos� . To prostě je. V tom se naše duše 
znovurodí. To je to podstatné. Ta prázd-
nota zní bez konce a prostupuje naše 
celé by� . Z ní je nesena slovem a zase se 
do ní vrací... A my jsme tak unášeni v či-
rém jasu a stáváme se celos�  samou. As-
poň na okamžik, pro potěchu duše své.
Proto také ty písně, které to v sobě mají, 
nevymizely, ale o to více zněly krajinou. 
Ty rozezněly duši a dostaly ji do stavu 
kontempla� vního chvění, abychom tak 

pocí� li přítomnost toho, co nás přesa-
huje.
A člověk, i když šel, tak si zpíval, aby se 
mu šlo lehčeji a nohy nebolely a aby mu 
cesta pěkně ubíhala.

Má žena se na mě hněvá,
nemluví:
bude-li to dlouho trvat,
oněmí.

(Nápěv z písně Ženský hněv, 
z Hradecka, K. J. Erben, Prosto-

národní české písně a říkadla. 
1937)

To se pak prostor i čas promě-
ňují. Nějak to rychleji ubíhá 
a vzdálenos�  se zmenšují, jaksi 
mizí. Snad jako by ten zpěv pře-
nesl poutníka přes hory, černý 
les i údolí. Rytmicita písně po-
může rytmicitě jeho těla, jeho 
kroků. A když se obával samoty 
kdesi v krajině, tak si zpíval.
Slyšel jsem ještě zpěv na ho-
rách a v jejich podhůří, když 
jsem jako student procházel 
českou a slovenskou krajinou. 
Bylo ho málo, ale ještě slyšet 

byl. Zpíval si můj děda, když jsem s ním 
vyrážel jako dítě do krajiny. Zprvu jsem 
se trochu styděl, ale pak jsem se přidal, 
a jak se nám šlo. A někdy, když nás usly-
šeli v nějakém stavení, tak bylo mlíko 
a nějaká ta buchta. Snad jako odměna 
za to naše halekání.

Za ranního kuropění se údolím mezi ho-
rami nesla melodie díla. To ženci svou 
písní louku kosili.

(neznámý autor) 

Ivo Chocholáč
foto: autor
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Pokora a radost jej
charakterizují...

Městské muzeum Nová Paka 
spolu s Divadlem Říše loutek 
a se Spolkem pro podporu tra-
dic loutkářství vás zve na se-
tkání s dílem sochaře a řezbá-
ře Vojty Suchardy, které nese 
název Dřevo a kámen v rukách 
Vojty Suchardy. Výstava se 
koná ke 140. výročí jeho na-
rození.

Setkání s dílem Vojty Suchardy 
se mohlo uskutečnit díky jeho 
vnučce paní Radaně Hamsíko-
vé, Národnímu muzeu Praha, 
Národnímu zemědělskému muzeu Pra-
ha, Uměleckoprůmyslovému muzeu Pra-
ha, Nadaci Muzeum Stanislava Suchardy, 
Arcibiskupství pražskému, Správě Praž-
ského hradu, Muzeu východních Čech 
v Hradci Králové, Muzeu loutkařských 
kultur Chrudim, Husitskému muzeu 
v Táboře, Ministerstvu zemědělství ČR, 
Římskokatolické farnos�  ve Štěchovicích 
a samozřejmě díky Divadlu Říše loutek. 

Ti všichni zapůjčili své exponáty do vý-
stavní síně Suchardova domu. 
Výstava se koná pod záš� tou poslance 
parlamentu ČR pana Mgr. Josefa Coga-
na. Všem velký dík a také díky těm, kteří 
se na této výstavě podíleli, že se s dílem 
Vojty Suchardy můžeme opět setkat.

Nápad, aby Suchardův dům ožil jeho 
dílem, byl vysloven zhruba před rokem 
při instalaci výstavy malířky a loutkářky 
Anny Suchardové-Brichové, díky Hance 
Zezulové a jejímu manželovi Janu Nová-
kovi. Oni to jsou, kdo vytvářejí společně 
s dalšími příběh pražského loutkového 
Divadla Říše loutek.
A příběh tohoto loutkového divadélka se 
zrodil právě díky sochaři a řezbáři Vojto-
vi Suchardovi a jeho manželce malířce 
a loutkářce Anně Suchardové-Brichové. 
A tak nám Hanka s Honzou v tom příbě-
hu už nějakých těch pár let pokračují.

A jaké je rozvržení výstavy? 
První a druhá výstavní místnost je vě-
nována pohádkovému světu loutek, 
do kterého se nejvíce o� sklo Vojtovo 
dílo. Vždyť také tento svět plný příbě-
hů k jeho duši promlouvá po celý život. 
A není se ani co divit, jak se píše v knize 
„U Suchardů" od Bedřicha Slavíka:

Na všechny všední nesnáze, jimiž byl 
pronásledován ve škole nebo doma, oka-
mžitě zapomněl, když se ve městě objevil 
jednooký loutkář Majzner s tříčlennou 
rodinou, v níž oba synové i dcera byli rov-
něž loutkáři. Vojtí k loutky znal a miloval 
už z domova. Sám si je modeloval, vyře-
zával, někdy mu po práci pomohl řezbář 
Jan Mádle, aby loupežníci naháněli sku-
tečnou hrůzu.

V další místnos�  jsou pak umís-
těny Vojtovy sochařské práce 
na pražském Chrámu sv. Víta 
v letech 1907–1934, k jejichž 
realizaci byl osloven architek-
tem Kamilem Hilbertem, a dále 
jeho dílu na kostele ve Štěcho-
vicích.
A tře�  místnost nám nabízí 
jeho další sochařské práce, 
např. modely apoštolů pro Sta-
roměstský orloj či „dvě seces-
ně stylizované bohyně“ strážící 
palác múz, na kterých zřejmě 
spolupracoval se svým brat-
rem Stanislavem pro budovu 
Muzea v Hradci Králové.
Když člověk Vojtovo dílo po-

zoruje, tak cí�  jemnost a čistotu tahů 
a velmi dobře propracovanou fyziogno-
mii obličeje, která se přelévá z klasické 
dřevořezby loutek do výrazu postav so-
chařských děl. 
A někdy ani nevnímáš rozdíl a zdá se � , 
že obraz z kamene povstal zručnou řez-
bou mistra z lipového dřeva. Jemnost 
výrazu s citelnou mimikou tváře jej cha-
rakterizují a dodávají jim jisté drama� č-
nos� . Pro loutkáře tak typické.
A člověk čeká, kdy před ním postavy ob-
živnou a vystoupí z toho dřeva či kame-
ne, z kterých povstaly, a vydají se smě-
rem k němu.

A když se člověk zadívá a zaposlouchá 
se, tak věřte mi, že někdy zaslechne i ten 
tlukot palic z blízké Suchardovy dílny... 
on to� ž stále zní...
Vždyť právě také skrze jeho dílo se pří-
běh Suchardova domu stále otevírá.
Minulost se tak odráží do přítomnos�  
a ubíhá do budoucnos� ... paměť místa 
je neúprosná... stačí se zastavit. 
A my bychom neměli zapomínat, ale 
umět v ní číst. Pak nám svůj příběh pře-
vypráví sama.

Vstupte i vy o letních měsících do Su-
chardova domu, Vojta Sucharda vás zve. 
Nenechte si ujít toto jedinečné setkání.

Ivo Chocholáč
foto: autor

KDYŽ DÍLO ZNÍ, TAK OSLOVUJE

Drak, loutka, 1923

Apoštol Šimon, detail, sádrový model 
1946 pro Staroměstský orloj v Praze

Městské muzeum Nová Paka, Suchardův dům
Dřevo a kámen v rukách Vojty Suchardy

2. 6. – 22. 9. 2024
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Městské kulturní středisko Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

ČERVENEC
VÝLET DO HOR
– Stromkovice, Horní Dušnice, Rezek
úterý 9. 7. 2024, odjezd v 8:00 z parkoviště pod náměstí m,
cena 200 Kč
Nenáročný pěší výlet v okolí Jestřabí a dalších vesniček.

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR – OBSAZENO
15. - 19. 7. 2024

O PALEČKOVI – Malé divadélko Praha
„Letní pohádky u kostela sv. Mikuláše“
úterý 16. 7. 2024 v 17:30, dvorek u kostela sv. Mikuláše,
vstupné 60 Kč
Herci na klasickém pohádkovém příběhu dětem citlivě ukazují, 
jak pevné je pouto mezi dítětem a rodinou. Řada písniček je 
doprovázena živě – kytara, zobcová fl étna. Vhodné pro dě�  od 
3 do 8 let.

HÁDANKY MALÉHO DINOSAURA
– Liduščino divadlo
„Letní pohádky u kostela sv. Mikuláše“
úterý 23. 7. 2024 v 17:30, dvorek u kostela sv. Mikuláše,
vstupné 60 Kč
Malý dinosaurus Rexík se vydává poznávat svět. Potkává záha-
dy, se kterými si neví rady. Například, jestli jde dinosauří vejce 
postavit na špičku? Potřebuje proto, aby mu poradily dě�  z pub-
lika. Společně jistě všechny hádanky uhádnou, a ještě k tomu si 
zazpívají řadu dinosauřích písniček. Zábavná pohádka pro malé 
i velké diváky od 3 let.

ROMEO A JULIE:
MOR NA TY NAŠE PAKA
 – Národní divadlo Roškopov
pátek 26. 7. 2024 v 16:00, lesopark, vstupné zdarma
Akce se koná za podpory Královehradeckého kraje, v případě 
deště se představení přesouvá do recepce kláštera.
Rodinné loutkové divadlo ve službách velkého dramatu aneb 
Kašpárek to zařídí. Dva znepřátelené rody někdy dávno někde 

ve Veroně: „Prosím vás, já proti  Nové Pace nic nemám, ALE… 
Tady jste ve Staré Pace, tak se podle toho chovejte!“ Je důle-
žité znát své kořeny, a co na tom, že jsou špinavé a křivé. Jak 
by to vypadalo, kdyby Romeo a Julie byli z Paky? Na slavném 
viaduktu ve Staré Pace pracovala řada italských dělníků, tak co 
když někde v čísle popisném 73 žije pra-pra-pravnučka Romea 
Monteka? Jen teď a tady, omezený počet repríz pro neomezené 
publikum!

O TŘECH NEPOSLUŠNÝCH 
KŮZLÁTKÁCH – Pruhované panenky
„Letní pohádky u kostela sv. Mikuláše“
úterý 30. 7. 2024 v 17:30, dvorek u kostela sv. Mikuláše,
vstupné 60 Kč
Veršované loutkoherecké představení vycházející z klasické po-
hádky „O třech neposlušných kůzlátkách“. Můžete se těšit na 
loutky kůzlátek vyrobené z ovčího rouna, veselé písničky pro-
vázející celé představení za doprovodu fl étny a kytary. Součás�  
představení je interak� vní dílna, ve které se dě�  učí písničky a 
společně si zpívají a hrají. Vhodné pro nejmenší i větší dě� .

KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVENEC

Název Akce Místo, čas Pořadatel

9. Út VÝLET DO HOR Parkoviště pod 
náměstím, 8:00

MKS
Nová Paka

16. Út O PALEČKOVI
– Malé divadélko Praha

Dvorek
u kostela, 17:30

MKS
Nová Paka

23. Út HÁDANKY MALÉHO 
DINOSAURA
– Liduščino divadlo

Dvorek
u kostela, 17:30

MKS
Nová Paka

26. Pá ROMEO A JULIE: MOR 
NA TY NAŠE PAKA – Ná-
rodní divadlo Roškopov

Lesopark, 
16:00

MKS
Nová Paka

30. Út O TŘECH NEPOSLUŠ-
NÝCH KŮZLÁTKÁCH
– Pruhované panenky

Dvorek
u kostela, 17:30

MKS
Nová Paka
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SRPEN
O JANKOVI A JEHO VÝDĚLCÍCH
– Studio Damúza
„Letní pohádky u kostela sv. Mikuláše“
úterý 6. 8. 2024 v 17:30, dvorek u kostela sv. Mikuláše,
vstupné 60 Kč
Janek je hoch dobrý jako čerstvý chléb. Jenom do práce se mu 
nechce. Raději si brnká na kytaru a skládá písničky. Pro sebe, 
pro mámu, pro princeznu a pro všechny lidi na statku. Princez-
na je krásná, ale nemluví, nesměje se, nezpívá. Král vyhlásil, že 
její ruku a půl království získá ten, kdo ji rozesměje. Kdo to asi 
bude? Štolba, řezník nebo snad Janek? Pojďte si s Jankem zazpí-
vat! Pohádka vhodná pro dě�  od 4 let a jejich rodiče.

HRUBÁ POUŤ – DOPROVODNÝ PROGRAM
V JÍROVÝCH SADECH

16. 8. – 18. 8. 2024

PÁTEK 16. 8. 2024
vstupné 150 Kč
19:00 Bandit – country
20:30 Poutníci – bluegrass a country

SOBOTA 17. 8. 2024
vstupné dobrovolné
14:30 Táboranka – dechová hudba
16:00 Sestry Chalupovy – Elegance 1. republiky, Taneční sdruže-
ní žen ze Skalice u Hradce Králové
17:00 Pohádka

vstupné 150 Kč
20:00 Flám – poprock

Dílničky MKS a Rodinné centrum AlPaka: 14:00–18:00

NEDĚLE 18. 8. 2024
vstupné dobrovolné
10:30 Magic Duo Radek a Simona

Sponzor: Havex a Cupra, Novopacké pivo

KULTURNĚ POZNÁVACÍ VÝLET
úterý 27. 8. 2024, odjezd v 7:30, cena 730 Kč dospělí,
570 Kč senioři a studenti 
Exkurze do továrny PETROF v Hradci Králové, prohlídka zámku 
Hrádek u Nechanic. V ceně zájezdu: doprava, exkurze do továr-
ny, oběd v restauraci U Letců.

ZÁZRAČNÉ CVIČENÍ
– Divadelní společnost Stanislav Lehký
v produkci Divadelní společnos�  Karel Soukup
středa 28. 8. 2024 v 19:00, Jírovy sady, vstupné 250 Kč
v prodeji od 8. 7.
Hrají: Sabina Králová / Stanislava Jachnická, Josef Vrána / Ros-
� slav Tr� k a Stanislav Lehký

KULTURNÍ KALENDÁŘ
SRPEN

Název Akce Místo, čas Pořadatel

6. Út O JANKOVI A JEHO 
VÝDĚLCÍCH – Studio 
Damúza

Dvorek
u kostela, 17:30

MKS
Nová Paka

16. Pá HRUBÁ POUŤ – DOPRO-
VODNÝ PROGRAM

Jírovy sady MKS
Nová Paka

17. So HRUBÁ POUŤ – DOPRO-
VODNÝ PROGRAM

Jírovy sady MKS
Nová Paka

18. Ne HRUBÁ POUŤ – DOPRO-
VODNÝ PROGRAM

Jírovy sady MKS
Nová Paka

27. Út KULTURNĚ POZNÁVACÍ 
VÝLET

Parkoviště pod 
náměstím, 7:30

MKS
Nová Paka

28. St ZÁZRAČNÉ CVIČENÍ
– Stanislav Lehký, Karel 
Soukup

Jírovy sady, 
19:00

MKS
Nová Paka

30. Pá ROZLOUČENÍ
S LÉTEM

Jírovy sady MKS
Nová Paka

Joana a Valentýn prochází manželskou krizí. Poslední možnost, 
jak manželství zachránit, je pomoc odborníka na partnerské 
vztahy. Netuší, že před nimi stojí svérázný terapeut se svérázný-
mi metodami. Pomůže jim? Najdou k sobě zase cestu?

ROZLOUČENÍ S LÉTEM
pátek 30. 8. 2024, Jírovy sady
vstupné dobrovolné
17:00 – Pohádka
vstupné 150 Kč
20:00 – One&Half
21:30 – Mr. Stanyol

PŘIPRAVUJEME:

25. 9. 2024
SVATOVÁCLAVSKÝ KONCERT
– Ženský fl étnový soubor Piff eraios
– Kostel sv. Mikuláše

ŘÍJEN 2024 – VÝSTAVA SPOLKU 
PODKRKONOŠSKÝCH VÝTVARNÍKŮ
– recepce kláštera

10. 10. 2024 – ČESKÁ OPERETA
– refektář kláštera

31. 10. 2024 – PŘEDNÁŠKA
TOMÁŠE ŠEBKA – LÉKAŘI BEZ HRANIC
– refektář kláštera
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pátek 26.7. v 16:00, lesopark, vstup zdarma
Představení se koná za podpory Královéhradeckého kraje.

V případě deště se přesouvá do recepce kláštera.

Stará Paka, Nová Paka
To jsou Paky dvě

To turista nerozpozná
Když si jen tak jde

Ale lidi co jsou zdejší
Ti dobře znají

Proč si s těma z druhý Paky
Nepovídaji

No a kdyby povídali
Tak jen pěstěma

Lidé dobří v našem kraji
To tak každý má!

Letní pohádky 2024 

MKS Nová Paka
Masarykovo náměstí – u kostela sv. Mikuláše

16.7. v 17.30 hod. O Palečkovi 
– Malé divadélko Praha

23.7. v 17.30 hod. Hádanky malého dinosaura
– Liduščino divadlo

30.7. v 17.30 hod. O 3 neposlušných kůzlátkách
– Pruhované panenky

6. 8. v 17.30 hod. O Jankovi a jeho výdělcích
– Studio Damúza
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ŠKOLY

OLYMPIÁDA MATEŘSKÝCH ŠKOL NOVOPACKA

Již po 19. se v Nové Pace sešlo více než 100 malých sportovců 
z okolních mateřských škol, aby celé dopoledne soutěžili na at-
le� ckém stadionu ve čtyřech disciplínách: běh 40 m, skok dale-
ký, hod míčkem a běh 300 m. Tři nejlepší chlapci a dívky v jed-
notlivých disciplínách pro sebe vybojovali medaile. Prvních 

deset borců sbíralo body pro celý tým a mohlo vzniknout cel-
kové pořadí školek. Každé družstvo obdrželo společný dárek. 
Olympiáda mateřských škol nebyla jen o soutěžení, ale jejím 
hlavním cílem bylo dopřát dětem radost z pohybu a společně 
stráveného času.
Za pomoc děkujeme studentkám SOŠPg, pedagogům a žákům 
obou našich základních škol.
Celkové výsledky: 1. MŠ Nová Paka, Husitská 110,5 bodů,
2. MŠ Nová Paka, Školní 95 bodů, 3. MŠ Studenec 80 bodů,
4. MŠ Pecka 39 bodů, 5. MŠ Ostroměř 35 bodů, 6. MŠ Roztoky 
u Jilemnice 27 bodů, 7. MŠ Levínská Olešnice 24 bodů, 8. MŠ 
Brána Nová Paka 12,5 bodů, 9. MŠ Mříčná 11 bodů, 10. MŠ Vi-
dochov 9 bodů, 11. MŠ Horní Kalná 5 bodů. 

Za odbor školství a kultury
Šárka Haklová, foto: Alena Mihalíková

Projektový den „Den Novopacka“ se uskutečnil na naší škole 
23. května 2024. Smyslem tohoto dne je v dětech – občanech 
utvářet vztah k našemu podkrkonošskému městu, pěstovat 
úctu k předkům i lidem, kteří se podíleli i podílejí na rozkvětu 
a fungování našeho města. Žáci 1. a 2. stupně vyrazili za kultur-
ními a přírodními památkami našeho města (např. Klenotnice, 
Suchardův dům, Paleopark Balka, klášterní chrám Nanebevze�  
Panny Marie, hřbitovní kaple, dřevěný kostelík z Podkarpatské 
Rusi) nebo navš� vili ins� tuce (např. Městský úřad, Policie ČR, 
Hasičská zbrojnice, 2. MŠ, Dům seniorů) a také nahlédli formou 
exkurzí do novopackých fi rem (Enika.CZ s.r.o. a Pivovar Nová 
Paka, a.s.). Dětem i vyučujícím se tento den vydařil, odnesli 
si spoustu nových zážitků, informací a zkušenos� . Děkujeme 
všem ins� tucím a lidem, kteří nás mile přijali a umožnili nahléd-
nout do jejich práce. Více informací a fotografi í z projektového 
dne najdete na www.skolahusitska.cz.

DEN NOVOPACKA NA ZŠ HUSITSKÁ

Mgr. Daneta Svobodová
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MATEMATICKÁ DÍLNA PRO RODIČE (ZŠ HUSITSKÁ)
V úterý 21. 5. 2024 se dveře naší školy otevřely všem rodičům, 
kteří se chtěli něco dozvědět o výuce matema� ky metodou 
prof. Hejného. Při společném úvodu byli rodiče stručně obe-
známeni se základními principy Hejného matema� ky a také 
jim bylo představeno šest různých prostředí, se kterými se dě�  
na 1. stupni setkávají. Poté se již rozdělili k připraveným stoleč-
kům a pod vedením paní učitelek začali řešit úlohy v prostředí 
krokování, součtových trojúhelníků, pavučin, násobilkových 
čtverců nebo tzv. indické násobení. Také se seznámili s princi-
pem počítání se zvířátky dědy Lesoně a krychlovými stavbami, 
což jsou úlohy podporující prostorovou představivost. Rodiče 
byli do těchto úloh opravdu ak� vně vtaženi a vyzkoušeli si, ja-
kým způsobem dě�  v hodinách matema� ky pracují. Účast ro-
dičů byla velmi hojná a věříme, že se opět při nějaké podobné 
příležitos�  sejdeme.

Kolekti v vyučujících na 1. stupni

Na konci školního roku jsme uspořáda-
li několik plánovaných akcí, které nejen 
nám udělaly radost, ale jsme na ně pyš-
ní. Na naší škole se v dubnu konala tra-
diční akce sběr papíru a následně v červ-
nu sbírka pro místní útulek Místo Nová 
Paka, z. s.
Žáci i ostatní zájemci mohli přispět věcmi 
nebo jakoukoli peněžní částkou. Letošní 
ročník byl velice úspěšný. Za sběr papíru 
jsme získali 6300 Kč a ve sbírce vybrali 
6724 Kč, takže do útulku jsme darova-
li neuvěřitelných 13 024 Kč. Náš školní 
parlament se v pondělí 10. 6. 2024 vydal 
do útulku výtěžek a vybrané věci předat 
osobně. Při této návštěvě jsme venči-

li pejsky a prohlédli si prostředí útulku. 
Všechny věci a peníze jsme úspěšně pře-
dali a byli jsme rádi, že můžeme útulku 
alespoň touto formou pomoci, což si 
myslíme, že se nám opravdu tento rok 
povedlo a všechny věci pomohou zlepšit 
prostředí a péči o zvířata v útulku. Všem, 
kteří pomohli, moc děkujeme a věříme, 
že takové akce mají smysl.

V úterý 11. 6. se náš parlament vydal 
do kavárny Ámos v Nové Pace zhodno� t 
naši celoroční práci. Pro spoustu parla-
menťáků byl tento rok jejich posledním 
v této funkci, proto jsme se loučili se 
žáky devátých tříd, kteří budou pokra-

čovat ve studiu na vybraných středních 
školách a zároveň nás opouštějí žáci 
pátých tříd, protože většina z nich míří 
na gymnázium. Na konci jsme zhod-
no� li naši celoroční práci, akce, které 
se osvědčily, ale také zkušenos� , které 
jsme získali. Popřáli jsme si štěs�  do dal-
ší práce v parlamentu i v osobním životě. 
Poděkování patřilo také našim koordiná-
torkám paní učitelce Danetě Svobodové 
a asistence Nikol Kučerové za podporu 
a pomoc s organizací a vedením parla-
mentu.

Ve středu 12. 6. 2024 hned ráno vypukla 
na naší škole akce s názvem „Den bez ta-
šek”. Byl to první ročník, takže pro všech-
ny velká výzva. Žáci naší školy si měli při-
nést učení v čemkoliv jiném než v bato-
hu. Nápady byly opravdu originální, plné 
fantazie a krea� vity, a proto to měla 
porota složená z parlamenťáků opravdu 
těžké. Vybrali jsme nejoriginálnější ná-
pad z každé třídy, který jsme odměnili 
čokoládou a malým diplomem. Celková 
účast byla opravdu skvělá a všichni žáci 
mě osobně velice potěšili svou krea� -
vitou a rados�  z akce. Celý den jsme si 
všichni užili a moc se pobavili. Mezi nej-
originálnější nápady patřily například 
vodovodní roury, sekačky, trakaře, vě-
šáky na prádlo, nákupní košíky, batohy 
vyrobené z kanystrů, síťky na ryby nebo 
třeba klec na králíky. Akce se velice po-
vedla a zpříjemnila všem stresující konec 
školního roku 2023/2024. V plánu je ješ-
tě RETRO DEN, který bude 24. 6. 2024. 

Za parlament Tereza Maxová (9. A)

KRÁTKÉ ZPRÁVIČKY Z NAŠEHO PARLAMENTU (ZŠ HUSITSKÁ)

Den bez tašek
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Většina z Vás si při přečtení 
prvních dvou slov představí 
známý etapový závod profe-
sionálních cyklistů – Tour de 
France. Dě�  ze Základní školy 
v Nové Pace Komenského zažily 
v letošním školním roce vlastní 
tour koncertů. Kroužek sboro-
vého zpívání byl na naší škole 
obnoven v loňském školním 
roce. Do sborečku chodí žáci 
od 2.–4. třídy. Sboreček dětem 
poskytuje nejen zpívání, proži�  
hudby, radost, smích, ale pře-
devším nabízí poznání a navázání nových 
přátelství. 
No a jaké TOUR se dě�  zúčastnily? 
Dě�  hned dvakrát ve školním roce na-
vš� vily Domov seniorů v Nové Pace. 
První návštěva byla při událos�  oslavy 
100. narozenin. Zpěváci byli z vystou-
pení, reakce a energie oslavenkyně nad-
šeni. Paní Libuše dostala ke kula� nám
100 ručně vyrobených přání od žáků naší 
školy. Druhá návštěva proběhla v jarních 
měsících. Cílem vystoupení bylo potěše-
ní babiček a dědečků. Sami si vyzkoušeli 
za pomoci hudebních nástrojů doprovo-
dit dě�  při zpívání. Jiskřičky v očích babi-
ček a dědečků po zpívání byly obrovské. 

Další vystoupení dě�  absolvovaly v kláš-
teře v Nové Pace v rámci projektu orga-
nizace Život bez bariér. Z tohoto vystou-
pení si dě�  odnesly velikou zkušenost, že 
ne vždy při koncertě musí být absolutní 
� cho a publikum naslouchá. 
Stejně jako v loňském školním roce do-
stal sboreček pozvání na vánoční zpívání 
na náměs� . Dě�  i paní učitelky se pře-
vlékly za čerty a také jejich zpívání bylo 
pekelně čertovské. Po odzpívání si dě�  
s rados�  naplnily pupíky občerstvením, 
které pro ně bylo nachystáno. 
Na konci měsíce dubna sboreček zazpíval 
pásmo čtyř písniček na Jarním koncertě 
pořádaném Gymnáziem a ŠOŠPg v Nové 

Pace. Zpěváci byli před koncer-
tem nervózní. S paní učitelkou 
musíme vyzdvihnout jejich 
ukázněnost a trpělivost. Pro 
některé z nich šlo o první velké 
vystoupení před zaplněným sá-
lem posluchačů. Koncert uzaví-
raly dvě společné písně všech 
sborů. Jednou z nich byla dětmi 
velmi oblíbená píseň Dělání od
Z. Svěráka a J. Uhlíře. 
Celý školní rok nás prováze-
ly koncerty pro rodiče našich 
zpěváků. Pro mnohé z nich tato 

vystoupení přinášejí největší nervozitu. 
Chtějí se před očima rodičů ukázat a za-
zpívat, jak nejlépe umějí.
Děkujeme všem dětem, rodičům a vede-
ní školy za jejich podporu a nasazení při 
organizaci všech akcí, které jsme zažili 
a v dalším roce jistě zažijeme. 

Pro nás učitele je radost vidět skupinu 
dě� , kterým září oči při zpívání a přiná-
šejí radost dalším lidem. Přeci jenom bez 
hudby by byl svět o něco chudším mís-
tem. 

Lenka Kloboučková a Lenka Müllerová 
učitelky ZŠ Nová Paka Komenského 

TOUR DE SBOREČEK 2023/2024 (ZŠ KOMENSKÉHO)

ZPÁTKY NA CESTÁCH: PAŘÍŽ–LONDÝN 4.–9. 5. 2024
Počátek května se opět nesl v cestova-
telském duchu. V sobotu 4. 5. se dvacet 
deváťáků naší školy nalodilo do zájezdo-
vého autobusu směr Paříž. Společnost 
nám ještě dělali žáci z Pecky a ze Šum-
perka. Celou výpravu měla na povel paní 
průvodkyně Vendula. Během celé cesty 
nám vždy převyprávěla stručnou historii 
místa, kam jsme se chystali, a také nás 
seznámila s místními tradicemi, způso-
bem života a dalšími pikantnostmi. Řidiči 
Evžen a Karel nás bezpečně provezli na-
příč Evropou. 
Paříž byla první zastávkou našeho šes-
� denního putování. Město na Seině 
nás bohužel přivítalo ranním deštěm, 
a tak se nám do ulic moc nechtělo. V du-
chu hesla „není špatné počasí, pouze 
špatné oblečení“ se nesl celý den. A po-
kud jste jednou za život v metropoli lásky 
či hlavním městě módy, ve městě plném 
galerií, muzeí a památek světového vě-
hlasu, razíte s nadšením i s deštníkem!
Alespoň zvenčí a bohužel ještě i za hra-
zením jsme viděli katedrálu Notre-Da-

me, která je od léta 2019 v rekonstrukci 
po ničivém požáru. Při dopolední plavbě 
loďkou jsme si prohlédli mnoho paříž-
ských paláců, muzeí, soch, ale podpluli 
i několik krásných mostů a z dálky viděli 
Eiff elovu věž. Budila v nás rozporuplný 
dojem, asi podobný, jako tehdy krátce 
po své instalaci na konci 19. stole� . Je 
krásná, zázrak tehdejší technologie. Zá-
roveň však zastrašuje svou mohutnou 
železnou konstrukcí a po boku tradičních 
budov a paláců vypadaná zcela nesouro-
dě. I přesto by bez ní Paříž nebyla Paříží. 
Co by si pak � skli na trička!?
Kolem oběda jsme si prošli nádvořím 
Louvru, jednoho z největších muzeí 
umění na světě. Je zde vystaveno 35 � -
síc exponátů. Mohli jsme si prohlédnout 
velkolepé budovy celého komplexu, stej-
ně jako skleněnou pyramidu postavenou 
na nádvoří. Odpoledne na nás čekala In-
validovna, místo posledního odpočinku 
císaře Napoleona. A pak vrchol celého 
dne, samotný výstup (a výtah) na Eiff e-
lovku. Připojili jsme se k několika stov-

kám milionů návštěvníků, pěšky se zapo-
� li do 2. patra věže a odtud se nechali 
vyvézt na vyhlídkovou plošinu ve výšce 
275 m. Výhled na Paříž byl impozantní 
a cíl celého dne splněn. Paříži, ať se �  vy-
daří i nadcházející olympijské hry, bude-
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me se těšit a vzpomínat na známá místa!
Večer jsme se přesunuli na ubytování 
F1 v Calais a rádi se po dvou dnech na-
táhli na postel. Ranní přejezd do Velké 
Británie se opět nesl v deš� vém duchu, 
pod kanálem La Manche nám to ale 
bylo jedno. Po výjezdu z tunelu jsme si 
mohli prohlédnout přímořskou pevnost 
s hradem Dover. Polovinu dne jsme pak 
strávili v Canterbury, městě křivolakých 
středověkých uliček, domků a krásné 
katedrály, úzce spojené s anglickými dě-
jinami. V podvečerních hodinách jsme 
přejeli do Londýna a předali naše žáky 
do anglických rodin. Někteří se těšili, jiní 
s lehkými obavami posbírali své kufry 
a odjeli vstříc novým zážitkům.

Ráno jsme se setkali s úsměvy, vše pro-
běhlo v pohodě a počasí nám konečně 
nastavilo lepší tvář. Po zbytek pobytu 
jsme se opalovali pod anglickým nebem, 
což jsme ani nečekali. První slunečný den 
jsme zamířili na jižní pobřeží do města 
Brighton, jež je proslulé krásnými plá-
žemi, zábavným molem Brighton Pier či 
vyhlídkovou věží Bri� sh Airways i360. 
Odpoledne jsme přejeli na bílé křídové 
útesy do lokality Beachy Head. 
Na samotný závěr nás čekal Londýn 
a vše, co turistům nabízí. Začali jsme pro-
jížďkou po řece Temži, z lodi jsme viděli 
moderní čtvrť London City, mrakodrap 
The Shard, Shakespearovo divadlo The 
Globe, Tower Bridge a mnoho dalšího. 

Pěšky jsme se prošli kolem Buckingham-
ského paláce, odpočívali v přilehlých za-
hradách a v centru si prohlédli Trafalgar 
Square, Westminster Abbey, The Houses 
of Parliament s věží Big Ben. Náročná 
túra končila pod vyhlídkovým kolem 
London Eye. A bylo toho ještě víc, mno-
hem víc… 
Potom zbyla už jen zpáteční cesta: úna-
va, bolavé nohy, puchýře, zpocená trič-
ka. A taky hlad a znovu únava. A neko-
nečně mnoho zážitků, fotek, suvenýrů 
a zkušenos� ! A kam pojedeme příště? 

Mgr. Petra Sklenárová

PÁR SLOV ŠKOLNÍ PSYCHOLOŽKY… O OBÉZNÍCH DĚTECH
Češi jsou podle loňských dat tře� m nej-
tlustším národem v Evropě. Obézních 
lidí je u nás 28 % a dalších 38 % má nad-
váhu. To dělá dohromady dvě tře� ny lidí. 
Bohužel, na obezitu již u předškolních 
dě�  zakládají rodiče. Chuťové preferen-
ce se u dě�  vytvářejí ve velice nízkém 
věku a jsou to rodiče, kteří sestavují je-
jich jídelníček. Nelze ani opominout, že 
jsou pro své dě�  příkladem ve způsobu 
stravování a životního stylu. K nadváze 
vedou sice různé důvody, jako je dědič-
nost, onemocnění endokrinního systé-
mu, ale především pohodlný životní styl, 
výběr nevhodné stravy a přejídání. Dě-
tem s nadváhou hrozí řada zdravotních 
problémů, které bychom čekali spíše 
u starších dospělých. Jde o zvýšenou hla-
dinu cholesterolu, cukrovku nebo vyso-
ký krevní tlak. Všichni toto víme, ale rea-
lita je poněkud odlišná. Hmotnost dítěte 
sledují rodiče, kteří někdy nevědí, kolik 
má jejich dítě vážit s ohledem na výšku 
a věk, ale i pediatři při preven� vních 
prohlídkách. Ti mohou rozhodnout o en-
dokrinologickém vyšetření, pak se roz-
hoduje co dál. Ale ani lázeňský pobyt, 

zaměřený na snížení hmotnos� , není ře-
šením, pokud se dítě vrá�  do rodiny, kde 
se stravovací návyky nezměnily. Řada ro-
din nepovažuje obezitu za problém nebo 
ji svádí na gene� cké dispozice. Možná je 
to snadnější, než se zamyslet a začít se 
zdravějším stravováním.
Dě�  na základní škole mají sice dvě ho-
diny tělesné výchovy týdně, ale ze sta-
� s� k vyplývá, že čtvr� na českých dě�  
již nikde jinde nesportuje, i když by měly 
mít dostatek pohybu každý den. A pak 
také pla� , že čím déle je dítě obézní, 
� m hůře se nadváhy zbavuje. Z psycho-
logického hlediska může předškolním 
dětem s nadváhou po nástupu do první 
třídy prudce klesnout sebevědomí, když 
se jim jejich spolužáci začnou posmívat. 
Škola je do určité míry konkurenčním 
prostředím, kde se i samy dě�  vzájem-
ně porovnávají a mohou být ve svých 
posměšcích velmi kruté. Chlapci obvykle 
reagují agresí a dívky se mohou uzavírat 
do sebe a stranit se kolek� vu. Pokud se 
však dítě nezbaví přebytečných kilogra-
mů do období puberty, rozjede se kolo-
toč, ze kterého se nedá jednoduše vy-

stoupit. Jídlem řeší nedostatek sebevě-
domí, aby získalo klid a nemuselo na své 
nedostatky myslet. A dál a dál přibírá 
na váze. Nejí z pocitu hladu, ale vedou ho 
k tomu emocionální důvody. Jídlem pře-
konává stres a zlepšuje si náladu. Dítě�  
naučenému řešit zátěžové situace jídlem 
napomáhá i fyziologický proces. Při jíd-
le se vyplavují endorfi ny, které navozují 
dobrou náladu. Může to začít třeba � m, 
že rodiče malému dítě�  slíbí bonbóny 
za to, že nebude u lékaře křičet, nebo 
jeho záchvaty vzteku eliminují kouskem 
čokolády. Některé dě�  jedí málo, nepři-
kládají jídlu význam, kdežto jejich souro-
zenec může být pravý opak. Rodiče by se 
měli naučit přijímat tyto rozdíly, protože 
každé dítě má jinou kons� tuci a vlastně 
je jiné ve všem. Citlivý a klidný přístup 
k obéznímu dítě�  je důležitý. Neozna-
čujte ho za tlusté, za to, které se málo 
snaží, které nám přidělává staros� , a my 
si s ním nevíme rady. Neztotožňujte ho 
s problémem, ale přijměte jeho po� že 
za společnou věc a podpořte ho při je-
jich řešení. Neberte dítě�  mo� vaci a ne-
utvrzujte ho v tom, že zklamalo, ale po-
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BESEDA O LÉTÁNÍ S MARTINEM FORMÁNKEM PRO ŠKOLNÍ DRUŽINU 
(ZŠ Komenského)
V pátek 24. května jsme měli s dětmi ze 
školní družiny krásnou příležitost po-
slechnout si povídání pana Mar� na For-
mánka o modelech letadel a létání z po-
hledu pilota.
Velmi detailně nám ukázal na velkém 
motorovém modelu letadla všechny 
jeho čás�  a popsal, jak letadla létají. 
Dozvěděli jsme se, že pro každou sku-
pinu letadel je jiná letová hladina, a to 
od modelů, dronů až po s� hací letouny. 
Víme, že existují mapy pro letadla, kníž-
ka všech le� šť v ČR pro nahlášení přistá-
ní, že s� hačky mohou tankovat i za letu, 
co je pře� žení tak zvané „gé“, že pilotem 
kluzáku můžeme být po dovršení 15 let 
a spousty dalších informací. 
Měli jsme možnost obtěžkat si dvanác-
� gramový model letadla a také ho vidět 
létat. Porovnání modelů o hmotnos� 
12 gramů a 13 kilogramů bylo neuvěřitel-
né. Nakonec nás pan Formánek ohromil 
svojí dovednos�  při „letecké akrobacií“ 

s modelem letadla a dě�  byly nadšené. 
Ve sportovní hale to jenom svištělo a le-
tadlo dělalo přemety, vývrtky, všechny 
možné rotace, a dokonce i stálo na místě 
vrtulí nahoru.
Nezbylo nám, než poděkovat Mar� novi 

za působivé povídání a ukázku modelů 
letadel.
Děkujeme a až pole� te kolem, tak nám 
zamávejte :).

Za školní družinu Marti n Štryncl

vzbuzujte ho a mo� vujte, protože pouze 
pozi� vně posílené chování zůstává.
A na závěr několik � pů. Jídlo pro dítě 
nemá být odměna ani trest a rodiče 
jsou důležitým vzorem jak ve stravo-
vacích návycích, tak při pohybových 
ak� vitách. Můžete zkusit delší rodinné 
vycházky, výlety na kole nebo jakékoliv 
společné sportování. Dětem nezakazuj-
te sladkos�  úplně, musejí se naučit, že 
do jídelníčku sladké patří, ale jen občas. 
Také bezmyšlenkovité jedení u televize 
není vhodné a obecně lze sladkos�  na-
hradit zdravějšími variantami, např. ovo-
cem (i sušeným), kousky mrkve, kvalitní 
čokoládou s vysokým obsahem kakaa 
nebo ořechy. Připomeňte prarodičům, 
že lásku k vnoučatům mohou projevit 

společným povídáním nebo hrou, ni-
koliv lízátky a sáčky bonbonů. Můžete 
také dě�  zapojit do nakupování a vaření 
(v knihkupectví najdete i kuchařky pro 
malé kuch� ky). Uvidíte, bude je to bavit. 
I velmi malé dě�  si dokážou umýt ovoce 
samy a z jeho kousků si sestavit na talíři 
obrázek. Menší dě�  dávají v jídle před-
nost barvě červené, žluté nebo oran-
žové – zařiďte se podle toho. Svačiny 
do školy mají obsahovat kus ovoce nebo 
zeleniny a k pi�  je zdravější ředěný 100% 
džus nebo minerálka než limonády nebo 
sladké šťávy. Dobrou mo� vací je, když 
si dítě může připravovat zdravou sva-
činku samo, u malých dě�  pod dozorem 
rodičů. Nejméně vhodné je, dát dítě�  
na svačinu peníze. Ve škole pak vidíme, 

jak si přinášejí pouze sladkos� , bram-
bůrky a kofeinové nápoje. Doma mějte 
vždy čerstvé ovoce a chroupání brambo-
rových lupínků nahraďte grahamovými 
tyčinkami a kukuřičnými křupkami bez 
tuku. A nebuďte skep� č� , nenechte se 
odradit při zařazování nového zdravého 
jídla do rodinného jídelníčku. Dítě�  je 
třeba nové jídlo podat vícekrát, aby mu 
zachutnalo.
Léto a prázdniny jsou jako stvořené pro 
zavedení řady pozi� vních změn. Jak 
ve stravování, tak ve společných pohy-
bových ak� vitách. Tak si tuto příležitost 
nenechte utéct! Krásné léto všem!

Milena Plecháčová
školní psycholožka ZŠ Komenského
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LUKÁŠ HAMÁČEK EXCELOVAL 
V KRAJSKÉM KOLE 
EKONOMICKÉ OLYMPIÁDY
Lukáš Hamáček, student oboru Podnikání Střední školy gas-
tronomie a služeb Nová Paka, se 20. března 2024 zúčast-
nil krajského kola Ekonomické olympiády v Hradci Králové, 
do kterého byl vybrán jako soutěžící s nejvyšším počtem 
bodů z testu školního kola. 
Ekonomická olympiáda je náročná soutěž, která prověřuje 
znalos�  studentů v širokém spektru oblas� . Lukáš Hamá-
ček v krajském kole exceloval jak v teore� ckých úkolech, 
které zahrnovaly ekonomickou teorii a historii, tak i v prak-
� ckých případových studiích. Jeho odhodlání se vypla� lo, 
když během soutěže předvedl úctyhodné výsledky a v kraj-
ském kole obsadil krásné 26. místo ze 72 zúčastněných. 
To je skvělý výkon dokazující kvalitní přípravu, kterou mu 
poskytly učitelky Ing. Zuzana Bajerová a Ing. Jana Linko-
vá. Díky jejich odbornému vedení dokázal Lukáš obstát 
v silné konkurenci studentů z různých škol, včetně pres� ž-
ních gymnázií nebo ekonomických škol z celého kraje, což 
také vypovídá o vysoké úrovni ekonomického vzdělávání,
které na naší škole poskytujeme. 
„Jsem rád, že jsem se mohl účastnit tak presti žní soutěže 
jako je Ekonomická olympiáda. Byla to pro mě nová zkuše-
nost, posílil jsem své vědomosti  v oblasti  ekonomiky a ne-
mohu se dočkat, až se příští  rok budu moci znova účastnit,“ 
řekl na závěr Lukáš Hamáček.

Mgr. Romana Brendlová

EXKURZE KREJČOVSKÝCH ELÉVEK DO TEXTILKY V HORNÍ NOVÉ VSI
Dne 5. června 2024 se učnice oboru 
krejčová ze Střední školy gastronomie 
a služeb vydaly vlakem z Nové Paky 
do Horní Nové Vsi na odbornou exkurzi. 
Navš� vily, spolu se svou mistrovou Len-
kou Podzimkovou, tex� lní továrnu E & M 
Manufacturing specializující se na výro-
bu arabských šátků určených pro export 
do zahraničí. Tato návštěva byla součás-
�  jejich prak� ckého vzdělávání a měla 
za cíl přiblížit studentkám reálné proce-
sy výroby v tex� lním průmyslu, seznámit 
je s technologiemi a postupy, které se 
v současnos�  v této oblas�  používají.
Po příjezdu do továrny se děvčat ujala 
hlavní mistrová provozu paní Dáša Pi-
voňková, která je pak provedla celým 
provozem této renomované tex� lní to-
várny. První část exkurze byla věnována 
návštěvě tkalcovny, kde se vyrábí tkani-
na na výrobu šátků. Dívky si ve velkém 
sále prohlédly práci tkalcovských stavů, 
které tkají a zároveň vyšívají charakte-
ris� cký červený nebo bílý vzor. Dále si 

prošly oddělení konfekce, kde se tkanina 
dále zpracovává. Šátky se stříhají z rolí 
a následně obšívají na speciálních ažu-
rovacích šicích strojích. Švadleny uká-
zaly dívkám techniku ši� , jak a proč je 
potřeba tkaninu správně přidržet a jak 
má kvalitní hotový šátek vypadat. Násle-
dovalo oddělení kontroly kvality, proces 
skládání šátků do trojúhelníků a konečně 
logování log, žehlení, balení a expedice.
Mladé adeptky krejčovského řemesla 
měly v Horní Nové Vsi příležitost vidět 
celý výrobní proces výroby materiá-
lu od tkaní až po fi nální úpravy. Viděly, 
jak se používají různé typy tkalcovských 
strojů a jaký je rozdíl mezi ruční a strojo-
vou výrobou. Pracovníci továrny jim také 
vysvětlili, jak důležitá je kontrola kvali-
ty v každé fázi výroby, aby byly výsled-
né šátky bezchybné a splňovaly vysoké 
standardy.
Exkurze jsou nedílnou součás�  výuky 
a mají velký význam pro prak� cké vzdě-
lávání studentů. Pomáhají jim lépe po-

chopit teore� cké znalos� , které získávají 
ve škole, a poskytují jim možnost nahléd-
nout do reálného pracovního prostředí. 
Učnice se vrá� ly do školy s novými vědo-
mostmi a poznatky z tex� lní výroby.
Obliba oboru dámská krejčová rok 
od roku vzrůstá. Střední škola gastrono-
mie a služeb v Nové Pace je jedinou ško-
lou v Královéhradeckém kraji, která ten-
to obor ak� vně vyučuje, a zvyšující se 
zájem je vidět na počtu uchazeček, které 
se na školu každoročně hlásí. Například 
v prvním ročníku teď v červnu úspěš-
ně dokončilo školní rok sedmnáct učnic 
a pro nadcházející školní rok škola evi-
duje 14 přihlášek s prioritou 1 v prvním 
kole přijímacího řízení a další 4 přihlášky 
ve druhém kole. Na nové mladé posily 
do krejčovského oboru se moc těšíme!
Děkujeme fi rmě E & M Manufacturing 
za možnost navš� vit jejich výrobu a pře-
jeme všem „léto jako vyšité“!

Mgr. Marti na Ahmed Čermáková
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KUCHAŘI SŠGS VAŘILI NA MISTROVSTVÍ SVĚTA V LEDNÍM HOKEJI
V O2 ARENĚ
Nabírat zkušenos�  místo školy, nechat 
si za to dobře zapla� t, a ještě při tom 
sledovat mistrovství světa v hokeji a 
nasávat atmosféru turnajů. Tak to je 
sen nejednoho studenta. A na SŠGS si 
studen�  své sny plní. Pě� ce vybraných 
studentů oboru kuchař-číšník dostala 
nabídku, která se neodmítá. Mohla si 
zdokonalit své kulinářské dovednos�  
na pres� žní stáži renomované caterin-
gové společnos�  ve VIP zóně O2 arény 
v době hokejového mistrovství světa. 

Co se ve vás odehrálo, když vám paní 
učitelka Pošepná stáž nabídla?
Nadšení. Práce v takové společnos�  je 
obrovská výzva. Tam to lítá. Nikdo se 
ani na chvilku nezastaví. Kuchaři na sebe 
řvou a pobíhají. Musí obsloužit � síce 
hostů. Pod rukama jim projdou tuny jíd-
la. To ve školní kuchyni nezažijete. 
Co konkrétně jste dělali?
Střídali jsme různá stanoviště podle 
toho, kde jsme byli nejpotřebnější. Nej-
raději jsme byli na Live zóně. To je v pod-
statě otevřená kuchyně, kde kuchaři vaří 
přímo před hosty. Je to takové divadlo. 
A taky je vidět, že je všechno čerstvé. 
Dělali jsme tataráky, burgery z trhaného 
masa, tor� llky. 
Co bylo pro vás nejnáročnější?
Asi ten fofr. Byl to fakt mazec. Říkali 
jsme tomu krysí závod. Když se připra-
vovalo jídlo během zápasů, tak se nikdo 
nezastavil. Za jeden den jsme udělali
8000 burgerů, zpracovali půl tuny řízků. 
Na stůl přistálo 30 kg masa a za 3 minuty 
bylo zpracované. Nachodili jsme 25 km 
denně. Když jdete do 3. patra už po 20., 
tak toho začínáte mít dost. 

To ale nezní jako práce snů. 
Byla to zkušenost, kterou jinde nedosta-
nete. Naučili nás pořádně vzít za práci. 
Sedmihodinová směna v běžné restau-
raci je na pohodu. Vyzkoušeli jsme si, co 
je to makačka a jak musí fungovat tým. 
Nikdo si na nic nehrál. Snažili se nám po-
máhat, všechno vysvětlit. 
Pracovali jste v týmu pro� ků. Připadali 
jste si důležitě?
Rozhodně. Už od průchodu bezpečnost-
ní kontrolou, kde jsme vysvětlovali, proč 
máme v batohu nože. Vozíme si na akce 
svoje. Byla to sranda. No a pak i na pla-
ce. Každý den jsme dostali nové rondony 
a na krku jsme měli visačky, jakože tam 
patříme. Všechno bylo krásně čisté, na-
leštěné, vypiglované. Na hygienu se tam 
hodně dbalo. V takovém prostředí se cí-
� te dobře. 
Říkali jste, že během zápasů se nikdo 
nezastavil. Měli jste vůbec možnost sle-
dovat utkání? 
Měli jsme občas příležitost hokej sledo-
vat. Z live zóny jsme viděli přímo na kost-
ku, a i když jsme byli zavření v kuchyni, 
věděli jsme, že dali gól. Českých fanouš-
ků bylo strašně moc. No a ta atmosféra, 
to byla bomba. Když hrálo Česko s USA, 
měl jsem husinu, i když mě normálně 
hokej moc nezajímá. Když jste mrkli dolů 
ze Sky klubu, viděli jste obrovskou masu 
skákajících fanoušků. Celou arénou du-
nělo: „Češi, Češi, …“ to byla pecka. A po-
tkali jsme tam pár slavných herců, Boh-
dana Tůmu, Gudase i Jágra. 
Domluvili jste si další akce? Nemyslím 
s Gudasem, ale v cateringu.
Určitě. V červenci tam je koncert Trevise 
Sco� a, na který jsme chtěli, ale nesehna-

li jsme lístky. Byly pryč během pár minut. 
Takže jsme vymysleli, že tam půjdeme 
vařit. Něco si vyděláme, poslechneme si 
koncert, a ještě se najíme. 
Mohli jste si něco dát i na mistrovství?
Mohli jsme si dát cokoli. Čtyři burgry, za-
jíte to dezer� kem. No, jsou to jen malý 
porcičky. To uděláte hami ham a je to 
pryč. První den byste snědli všechno, ale 
pak už na to chuť ani nemáte. 
Dostali jste nějaké reference?
Dostaneme cer� fi kát přímo od Meziná-
rodní asociace ledního hokeje a přestože 
se v Praze zase chvilku hrát mistrovství 
nebude, myslíme si, že ten cer� fi kát 
bude mít docela pres� ž. 

Mgr. Romana Brendlová, Vrati slav Khol, 
Ondřej Berger, Ondřej Vaníček,

Lukáš Vagay a Matěj Dyntr

A reakce z O2 arény:

Dobrý den, paní Pošepná,
kluci byli neuvěřitelní!!! To myslíme jen 
v dobrém slova smyslu, komunikati vní, 

dochvilní, fl exibilní.
Jsme rádi, že jste se ozvali a pomohli. 
Smekáme před kluky, opravdu si v jejich 
věku zažili, co znamená práce v kuchyni. 
Budeme rádi, když bude další možnost se 

s kluky opět vidět, a nejen s kluky.

Hezký zbytek dne.
Katka Vaculová
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ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU NA STŘEDNÍ ŠKOLE GASTRONOMIE
A SLUŽEB V NOVÉ PACE
Závěr školního roku na Střed-
ní škole gastronomie a služeb 
v Nové Pace byl ve znamení 
ukončování vzdělávání žáků 
jak maturitních, tak i učebních 
oborů. „Přednost“ (v uvozov-
kách) dostali maturan� , kteří 
na oboru Hotelnictví nejprve 
museli, stejně jako maturan�  
dalších středních škol, v profi -
lové čás�  absolvovat písemné 
práce z češ� ny, němčiny a an-
glič� ny, poté ve společné čás�  
didak� cké testy z těchto jazy-
ků, na něž navázali po „Svatém 
týdnu“ prak� ckou maturitní 
zkouškou. Obor Hotelnictví 
poskytl žákům možnost výbě-
ru prak� cké zkoušky buď z oblas�  gas-
tronomie, nebo cestovního ruchu, podle 
toho, na jakou oblast se v průběhu stu-
dia připravovali. Na závěr na maturanty 
čekala nejvíce obávaná část zkoušky do-
spělos� , a to ústní maturita před komisí. 
Všem úspěšným absolventům gratuluje-

me a těm, kteří v průběhu jednotlivých 
čás�  maturitní zkoušky někde klopýtli, 
přejeme více štěs�  v podzimním oprav-
ném období. Těm, kteří budou pokračo-
vat ve studiu na vysoké škole, přejeme 
hodně studijních úspěchů v průběhu dal-
šího studia.
Podobné ukončování vzdělávání stálo 

také před žáky tříletých učeb-
ních oborů. Ti nejprve absolvo-
vali závěrečný teore� cký test, 
aby poté v prak� cké čás�  zá-
věrečné zkoušky prokázali své 
znalos� , a především manuální 
dovednos� . Závěrečnou čás�  
byla, stejně jako u maturantů, 
ústní zkouška před odborníky. 
Úspěšnými absolventy školy 
tak jsou budoucí kuchaři, číšní-
ci, cukráři, pekaři, pivovarníci, 
truhláři a krejčové. 
Po slavnostních předáních ma-
turitních vysvědčení a výuč-
ních listů se pedagogové s žáky 
rozloučili a všichni ve škole 
věří, že získané vědomos�  a 

dovednos�  padly na úrodnou půdu a že 
se absolven�  školy dokáží prosadit jak 
na trhu práce, tak i ve svém soukromém 
životě. 

Mgr. Petr Ježek
ZŘŠ SŠGS Nová Paka

Sleva 40 % platí na veškerá brýlová skla (kromě MiYOSMART) a všechny obruby vybraných značek. Slevu na skla a obruby lze uplatnit zároveň.

Platí při nákupu kompletních dioptrických brýlí. Kompletní podmínky této i našich dalších akcí naleznete na www.orangeoptik.cz/akce

Komenského 272, Nová Paka

LETNÍ  ČTYŘICÍTKY
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České vysoké učení technické v Praze 
pořádalo v budovách ČVUT ve středu 
dne 5. června 2024 od 10 do 12 hodin již 
šestnáctý ročník workshopu studentek 
a studentů z významných středních škol 
StreTech 2024. 
Cílem celé akce bylo umožnit setkání 
studentům středních škol na půdě ČVUT, 
nejstarší technické univerzity v Evropě. 
Práce byly individuální nebo kolek� vní, 
buď formou posteru, nebo modelu, pří-
padně elektronickou prezentací na note-
booku. Témata příspěvků nebyla na kon-
ferenci StreTech vymezena, týkala se 
všech oblas�  (humanitních, uměleckých, 
přírodovědných nebo technických). Le-
tos bylo přijato cca 200 projektů od stu-
dentů z 61 škol z oblas�  elektrotechniky, 
elektroniky a informa� ky, strojírenství, 
stavebnictví a architektury, biomedicíny, 
chemie, fyziky, ekonomie a společen-
ských věd. 

Z témat příspěvků prezentovaných 
na StreTech je tradičně sestaven sbor-
ník, který obdrželi prezentující studen�  
spolu s fl ash pamě� . 
Konference se zúčastnili také naši čtyři 
žáci tře� ho ročníku Střední školy strojí-
renské a elektrotechnické z Nové Paky, 
kteří prezentovali své projekty, tj. letošní 
ročníkové práce.
1. Milan Zahradník s projektem
„Zaměřovací systém pro palné zbraně“.
2. Lukáš Holman s ročníkovou prací 
„Automa� cký vrtací stroj řízený PLC“.
3. Filip Švejda se svým
„Robo� ckým ramenem“.
4. Ondřej Kvarda s projektem
„ Arduino FM rádio“.

Každému byl vytvořen prostor, ve kte-
rém se krátce představil, přiblížil svůj ex-
ponát a zodpověděl dotazy. Studentům 
se tak vytvořila možnost prezentovat 

výsledky své práce, seznámit se s prací 
svých kolegů a kolegyň z jiných středních 
škol a prodiskutovat svá řešení. 
Pedagogové z ČVUT navštěvovali žáky 
a se zájmem prohlíželi, konzultovali, vy-
světlovali, chválili i radili, co vylepšit. Od-
měnou byl studentům opravdový zájem 
profesorů o jejich projekty, nabídnuté 
kontakty, pomoc a možnos�  studovat 
na ČVUT. 
V závěru studen� , kteří se workshopu 
účastnili ak� vně, obdrželi diplom, trič-
ko a drobné dárky. Mimoto jsou jejich 
práce uveřejněny v ročence StreTech. Ti, 
kteří se zúčastnili ankety se zájmem stu-
dovat na univerzitě, byli slosováni o ceny 
ČVUT. 

Sledujte na:
h� p://www1.fs.cvut.cz/stretech/ 

Ing. Luboš Malý

STUDENTI SŠSE NOVÁ PAKA NA 16. ROČNÍKU STRETECH ČVUT
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Závěr školního roku se citelně přiblížil a všichni jsme se ocit-
li na začátku cílové rovinky maratonu, který odstartoval loni 
v září. Výrazy jako intenzivní, rekapitulace, kdy to bude oprave-
no či maturita jsme ve škole skloňovali téměř denně.
Po dubnových slohových pracích a praktických zkouškách 
na pedagogické škole ke slovu přišly nejprve didaktické testy 
z českého jazyka, angličtiny a matematiky, v nichž naši budou-
cí absolventi uspěli na 100 %. Několik jednotlivců si dokonce 
vyzkoušelo ještě test s názvem Matematika +. S dvoutýdenním 
odstupem, mezi 20.–31. květnem, osmdesátka maturantek 
a maturantů prošla nástrahami ústní části maturitní zkoušky 
a v příštím týdnu se dostavila do auly, kde za účasti rodičů, pra-
rodičů a pedagogů převzala svá maturitní vysvědčení a vydala 
se vstříc studijnímu a pracovnímu životu.
I když drtivá většina předmětových soutěží vyvrcholila již dříve, 
některé se svého finále dočkaly až v květnu. Extrémně dlou-
ho jsme letos čekali na celostátní pořadí soutěže Přírodověd-
ný klokan, která proběhla již v říjnu. V kategorii Junior obsadil 
v celé ČR Matěj Fišera ze sexty 23.–25. místo ze 14 574 účastní-
ků a v kategorii Kadet skončil Martin Kalenský z kvarty dokonce 
na 15.–19. místě ze 45 449 účastníků!
Naše škola pořádala okrskové kolo Poznávání rostlin. V katego-
rii 6.–7. třída se neztratili naši zástupci, když se na 2. místě umís-
tila Lucie Šemberová ze sekundy, na 4. místě Julie Hylmarová 
taktéž ze sekundy, 10. místo patřilo Lukáši Věchtovi z primy. 
V kategorii 8.–9. třída potvrdila svou kvalitu 2. místem Eliška 
Horáková z tercie a 6. místem Martin Kalenský z kvarty.
Vynikajícího úspěchu dosáhla na Štefánikově hvězdárně v Pra-
ze v celostátním finále Astronomické olympiády Lucie Šembe-
rová ze sekundy, vítězka krajského kola ve své kategorii. Spl-
nila bodový limit potřebný k získání titulu úspěšného řešitele 
a v celkovém pořadí obsadila 17. místo. 
Již poněkolikáté se na naší škole uskutečnily v jednotlivých tří-
dách vyššího gymnázia a SOŠPg volby do Evropského parlamen-
tu. Volební komisi bylo odevzdáno celkem 170 platných hlasů, 
tj. prakticky polovina celkového aktuálního počtu našich stu-
dentů – volební účast tedy vyšší, než tomu bylo poté u dospě-
lých voličů. Z konkrétních politických subjektů uspěly nejlépe 
Česká pirátská strana (27 hlasů), koalice SPOLU (26 hlasů) a Sta-
rostové a osobnosti pro Evropu (25). Poněkud překvapivě velmi 
dobře dopadly též politické formace LEPŠÍ ŽIVOT PRO LIDI (18) 
a HLAS za uzák. EUTANAZIE, rovnopr. ŽEN, bezp. EVROPU! (14).

Na Biskupském gymnáziu v Hradci Králové proběhlo za naší 
účasti krajské kolo Biologické olympiády kategorie C. Ve vel-
ké konkurenci nejen hradeckých gymnázií se Martin Kalenský 
umístil na 7. místě. Martinovi děkujeme za vzornou reprezen-
taci školy.
Gymnázium mělo tu čest přivítat na besedě bývalou kancléřku 
prezidenta republiky Ing. Janu Vohralíkovou. Během celé be-
sedy našim studentům „havlovsky" ukázala svou lidskou tvář, 
získala si je spontánností a bezprostředností svého projevu, do-
kázala je zaujmout poutavým povídáním o své kariéře a svém 
životě, o méně viditelné stránce politiky a také o tom, že je v ži-
votě důležité zůstat sám sebou.

V nedalekém Hostinném proběhlo krajské kolo volejbalu IV. ka-
tegorie chlapců. I zde jsme zaznamenali dobrý výsledek, když 
kluci skončili třetí ze šesti týmů.
Zábava i trénink zručnosti. Třídě 1. A zpestřila den šperkařka 
paní Janebová. Žákyně s ní v rámci výuky tvořily náušnice a ná-
ramky. Po čtyřhodinovém tvoření vzniklo mnoho nádherných 
kousků.

Ladislav Kodym

KVĚTEN NA GYMNÁZIU A SOŠPG
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

PACKÝ TRIATLON TŘIKRÁT ZLATÝ NA ČESKÉM POHÁRU
Rekreační areál Dolce u Trutnova hos� l 
druhý červnový víkend již podruhé zá-
vod zařazený do Českého poháru v triat-
lonu. Závodu Eliminator Triatlon Trutnov 
se zúčastnilo pět závodníků novopacké-
ho oddílu.
Dospělé a dorostenecké kategorie se 
musely nejprve v dvoukolovém vyřa-
zovacím sobotním závodě probojovat 
do odpoledního fi nálového měření sil. 
Čekalo na ně 250 m plavání, sice jen dva 
krátké 3km silniční okruhy, ale s prud-
kým stoupáním (až 20 %), a 1,5 km dlou-
hý běh okolo dolského rybníka.
Do fi nále se podařilo v mladší veteránské 
kategorii postoupit ze 3. místa RUDOVI 
COGANOVI, když mazácky pošetřil síly 
na odpoledne. Totéž se zdařilo v hlavní 
mužské kategorii PETRU SOUKUPOVI, 
který nakonec ovládl v rozjížďce první 
místo, a 5. místo patřilo rovněž naší čer-
stvé dorostence MARUŠCE KARBANOVÉ. 
Ta ve fi nálovém závodě obhájila v tvrdé 
konkurenci pátou příčku, mužským kole-

gům se podařilo vybojovat ve své kate-
gorii zlaté medaile, i když PETR SOUKUP 
byl v celkovém pořadí napříč kategorie-
mi čtvrtý.
RUDA potvrdil, že po zdravotních kom-
plikacích v zimních měsících se po letech 
chce úspěšně věnovat spíše než závo-
dům světového a evropského veterán-
ského formátu vrcholným republikovým 
závodům v Českém poháru.
Naopak PETR si „odpočinul“ od terén-
ních XTERRA závodů evropského a svě-
tového poháru a před týdnem absol-
vovaného španělského závodu Pirene 
Extreme Triathlon na distancích ironma-
nu 3,8 – 180 – 42 km. Závod, na kterém 
krom dlouhých distancí na účastníky če-
kala ještě náročnost v podobě brutální-
ho převýšení v cyklis� cké i běžecké čás� , 
PETR vyhrál. Jak po závodě v Trutnově 
s úsměvem dodal: „Bylo velmi ob� žné se 
po týdnu od mého doposud nejdelšího 
triatlonu postavit na start mého nejkrat-
šího.“

Nejmladší člen výpravy, osmiletý VILÉM 
SUCHARDA, se představil v nedělním 
žákovském závodě při svém teprve dru-
hém startu v Českém poháru, ve kterém 
nečekaně zvítězil. VILÉM, věnující se pře-
devším plavání, opanoval mezi klučičími 
konkurenty plaveckou 50 m dlouhou 
část, v cyklis� ckém 2km okruhu po zda-
řilém depu dokázal náskok lehce navý-
šit, a tak si v závěrečném 500m běhu 
mohl kontrolovaně vychutnat svůj první 
opravdový triatletový úspěch.
V Trutnově zároveň uspořádali i závod 
pro „hobíky“ na tra� ch 0,4 – 13 – 3,5 km, 
do kterého nastoupila v kategorii žen 
ZDEŇKA COGANOVÁ. Díky vyrovnané-
mu výkonu ve všech disciplínách se do-
kázala prosadit a vybojovat bronz.
A co čeká na naše závodníky příště? Mis-
trovství republiky v Příbrami 15. června 
2024.

Oddíl triatlonu TJ Nová Paka

 Petr Soukup Vilém Sucharda Ruda Cogan

HATTRICK JANY MIKEŠOVÉ V ZÁVODĚ „ZKUS MARATON KUKS“
Vynikající packá vytrvalkyně z Vrchovi-
ny Jana Mikešová, závodící za sponzo-
ra Salming CZ, těžko hledá konkurenci 
na vytrvalostních závodech, kterých se 
zúčastňuje. Po jasném vítězství v Pol-
sku tentokrát vytřela zrak všem ženám 

na maratonu z Kuksu a vzhledem k tomu, 
že ženy běžely společně s muži, tak se 
nerozpakovala a bez jednoho to nandala 
i všem mužům, když mezi ženami jasně 
dominovala, a tak mezi všemi čtyřice�  
vytrvalci obsadila druhé místo.

Trasa maratonu vedla z nádvoří Hos-
pitalu Kuks po naučné stezce kolem 
Braunova betléma, dále po turis� ckých 
značkách na Zvičinu, Lázně pod Zvičinou, 
přes obec Bílá Třemešná na přehradu 
Les Království a po hrázi do Dvora Krá-
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lové nad Labem. Odtud přes obec Žireč 
a obloukem zpět do Kuksu. Vlastní závod 
se konal za spíše podzimního počasí. 
V polovině tra� , při seběhu ze Zvičiny 
k přehradě Les Království, provázel zá-
vodníky a závodnice velice silný déšť 
až skoro kroupy. Po přeběhu přehrady 
směrem na Dvůr Králové naštěs�  pršet 
přestalo. 
První 2 kilometry běžela Jana Mikešová 
v čele závodu před ženami i muži, poté 
vedení přebral dřívější Janin tréninkový 
parťák Mar� n Antoš. Po dalším kilome-
tru, ve stoupání k Braunovu betlému, 
Janu doběhl a záhy předběhl druhý muž, 
kterého se Jana částečně držela. „Před 
vrcholem Zvičiny jsme doběhli vedoucího 

muže, při seběhu ze Zvičiny jsem muse-
la trochu dotahovat to, co jsem ztrati la 
při občerstvení. To se povedlo a opět mi 
patřila druhá příčka v absolutním pořa-
dí. Od tohoto seběhu se již nic nezmě-
nilo a já pouze upevňovala svou pozici 
na druhém místě. Do cíle jsem dorazila 
v čase 3 hodiny 42 minut na absolutně 
bezkonkurenčním prvním místě mezi že-
nami a v absolutním pořadí, bez rozdílu 
pohlaví, na místě druhém. Vše jsem oko-
řenila hatt rickem v tomto závodě, když 
jsem obhájila loňské a předloňské vítěz-
ství. Celá trasa maratonu měří dle mých 
hodinek Suunto 9 Peak Pro 43,77 km,“ 
sdělila našim čtenářům velice spokojená 
a šťastná Jana Mikešová. Je zde nutné 

vyzvednout i výborné tře�  místo dalšího 
Pačáka Mar� na Antoše.
Dalším závodem, kterého se Jana Mike-
šová zúčastní, je Supermaraton Gór Sto-
lowych na 56 km, který se koná 22. červ-
na v Polsku. Tam bude naše vytrvalkyně 
obhajovat tři vítězství po sobě.

Celkové výsledky: 1. David Vaněk 
3:41,18, 2. Jana Mikešová (Salming CZ) 
3:42,50, 3. Mar� n Antoš (Horolezecký 
oddíl Nová Paka) 3:51,09, 4. Michal Roz-
košný 3:51,34, 5. Tomáš Peška 4:04,54, 
6. Milan Blatný 4:06,3, 7. Ivana Moosová 
(BEST:TIME) 4:11,25, 8. Pavel Mulenov-
ský 4:12,02.

Míla Pour

DOSLOV K 80. VÝROČÍ NOVOPACKÉHO BASKETBALU 
Při vyhlašování nejúspěšnějších spor-
tovců našeho města byli v následujících 
letech na novopacké radnici oceněni: 
2002 Mar� na Borůvková, Pavla Kalendo-
vá, Aleš Peterka, Šárka Podlipná, Mar� n 
Vondráček, 2003 Petra Kalendová, Petr 
Lukeš, Jan Roučka, Jan Šafář, Jiří Šafář, 
2004 Jan Bajer, Jan Devátý, Mar� n Koh-
út, Eva Křížková, Petr Šafář, 2005 Miro-
slav Fišar, Petra Kalendová, Pavel Kor-
belář, Jiří Nádvorník, Kristýna Šulcová, 
2006 Marek Dytrych, Pavla Kalendová, 
Kristýna Marečková, Jiří Rajm. Jiří Ná-
dvorník nejstarší, Karel Rádle a Petra Ka-
lendová byli oceněni župní medailí, Míla 
Pour obdržel bronzovou mdaili od České 
obce sokolské.
Odchovanec packého basketbalu Věro-
slav Sucharda vystřídal několik prvoligo-
vých celků. V sezóně 2005–2006 pomo-
hl basketbalistům Kolína k postupu do
1. ligy. Iveta Urbanová, která hrála nej-
vyšší basketbalovou soutěž za Lokomo� -
vu Trutnov, přestoupila do prvoligových 
Strakonic, kde patřil k nejlepším hráč-
kám. Další basketbalistka z packé bas-
ketbalové školy Petra Kulhánková studo-
vala v USA, kde využila tamní s� pendium 
ke hraní za několik univerzitních týmů. 
Další bývalá sokolka Lucka Fejfarová 
hostovala po roce 2000 za Liberec, kde 
studovala. Packý trenér Richard Urban 
působil v Trutnově u extraligových do-
rostenek.
Velké pocty se dostalo novopackému 
basketbalu v roce 2006 při návštěvě pre-
zidenta Václava Klause v našem městě. 
Při besedě na otázku Vojty Poura z bas-
ketbalové přípravky, zda ještě hraje bas-
ketbal, vyplnil další část besedy povídá-
ním o divizním utkání Sokol Nová Paka 

– Spartak Kbely, při kterém hrál za hos-
tující tým středního rozehrávače.
Oslava 80 let basketbalu probíhala záro-
veň s oslavami 145. výročí založení novo-
packého Sokola. Novopacká tělocvičná 
jednota Sokol prezentovala svoji historii, 
ve které byly i písemnos�  z činnos�  od-
dílu basketbalu, v malém sále MKS.
Bohužel 80. výročí se již nedožili � , kteří 
se o novopacký basketbal také zaslouži-
li – Jan Burkert, Radka Burkertová, Jiří 
Brendl, MVDr. Zdeněk Čermák, Zdeněk 
Fejfar, Miroslav Fišar, PhMr. Richard 
Geisler, Václav Koula, Fran� šek Lukeš, 

RNDr. Jiří Procházka, Karel Svoboda, Zde-
něk Šolc a Karel Štorc.
Současní pač�  basketbalisté by ne-
měli zůstat u vzpomínek, protože by 
se mohlo stát, že následující generace 
nebudou mít v roce 2042, při stoletém 
výročí, na co vzpomínat. Ti, co se okolo 
novopackého basketbalu otáčejí, by se 
měli snažit vychovat další basketbalisty 
a basketbalistky, kteří by šli ve šlépějích 
tradice basketbalu v Nové Pace. Věřme, 
že se jim to podaří.

Míla Pour
foto z archívu Davida Marečka

Sezóna 2010/2011 , 1 místo Oblastního přeboru mladší žákyně.
Horní řada zleva: Suchánková E., Marečková K., Machátová K., Jiroušová D., 

Machová V., Jelínková B., Pochopová K., Urbancová K., Martí nková A.
Dolní řada: Oborníková A., Jirásková A., Machová D., Hrušková P.
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„Zveme Vás na 1. ročník běžeckého zá-
vodu Přibyslavský kros, který se koná 
v nádherném prostředí Podkrkonoší,“ 
touto větou vytyčily sestry Lenka Šulco-
vá a Eliška Sekotová novou tradici obce 
Přibyslav patřící k Nové Pace. „Myšlenka 
na vlastní závody přišla spontánně, se 
sestrou jsme se přihlásily na pár běžec-
kých závodů. Běh nás baví, a protože obě 
bydlíme na Přibyslavi, kde je nádherná 
příroda a spousta krásných cest na běhá-
ní, nápad na vlastní závody byl na světě,“ 
odpověděla na náš dotaz související se 
vznikem Přibyslavského krosu jedna ze 
sester Eliška a dodala: „Byla to pro nás 
první zkušenost s pořádáním závodů. 
Zvládly jsme to hlavně díky velké pomoci 
našich rodin a kamarádů – patří jim vel-
ký dík. Děkujeme také městu Nová Paka 
a osadnímu výboru na Přibyslavi za pod-
poru a také sponzorům, bez kterých by 
to nešlo.“ 
Závody začaly obě sestry připravovat již 
v lednu zajištěním termínu krosu, pro-
pojením celodenního programu s míst-
ní hospůdkou, přípravou odpoledního 
programu pro dě� , večerního programu 
pro dospělé a mnoha dalšího. Zároveň 
také již ohlásily termín druhého roční-
ku na 24. května 2025. Obě pořadatelky 
byly překvapeny počtem účastníků, kte-
rých bylo přes 150.   
Aby měl první ročník závodů hladký prů-
běh, obě pořadatelky nic nepodcenily. 
Oslovily legendárního trenéra olympi-
oniků Aleše Suka, který celou akci mo-
deroval a zároveň spolu se stříbrnou 
olympijskou medailistkou z roku 1984 ze 
Sarajeva Blankou Paulů, která na zdej-
ších závodech ve své kategorii zvítězila, 
se spolupodíleli na předávání cen a me-
dailí.
Přibyslavským krosem se opět zvětšil 
počet jarních běžeckých závodů na No-
vopacku, které vyhledávají nejen míst-

ní, ale sportovci i ze vzdálenějších měst 
jako je Hradec Králové, Jablonec nebo 
Liberec, jak tomu bylo na 1. ročníku Při-
byslavského krosu. 
Výsledky: Dívky D1 3–5 let (100 m):
1. Nikola HAVLOVÁ (Hradec Králové) 24,0 
2. Emilie MALÁ (Heřmanice) 25,7 
3. Valentýna SŮVOVÁ (Lomnice nad Po-
pelkou) 30,2.
Dívky D2 6–10 let (500 m): 1. Anežka Čer-
ná (LS Dolní Branná) 1:54,9 2. Michaela 
Stránská (Tenis Nová Paka) 1:55,4 3. Ka-
mila Kohoutová (LS Dolní Branná) 2:04,9.
Dívky D3 11–15 let (1 km): 1. Sára Polma-
nová (Ultra Paka Racing Team) 3:13,2
2. Ema Brádlová (TJ SK Nová Paka) 3:14,1 
3. Klára Paulusová (Sokol Nová Paka) 
3:15,4.
Chlapci D1 3–5 let (100 m):
1. Štěpán POUR (HC Nová Paka) 24,9 
2. Jan KOSINA (Kos–Tým) 28,4 
3. Matěj VODIČKA (HC Nová Paka) 31,8. 
Chlapci D2 6–10 let (500 m): 1. Eduard 
KOHOUT (Lyžařský klub Dolní Branná) 
1:54,3 2. Tobiáš CRHA 1:59,5 
3. Lukáš KOSINA (Kos–Tým) 2:00,4.
Chlapci D3 11–15 let (1 km):
1. Tadeáš HOLECEC (ZŠ Stará Paka) 3:07,9 
2. Albert BROCH (Sokol Bukovina) 3:23,8 
3. Vilém SUK (SK Nová Paka) 3:33,3.
Ženy Ž1 do 34 let (4 km): 1. Lucie JEŘÁB-
KOVÁ (AC Slovan Liberec) 21:36,9 
2. Kateřina HYLMAROVÁ 23:20,3 
3. Ema BRÁDLOVÁ 24:32,6. 
Ženy Ž2 35–44 let (4 km): 1. Eliška SE-

KOTOVÁ (Příba Team – UPRT) 22:02,7 
2. Lenka ŠULCOVÁ (Příba Team – UPRT) 
24:36,0 3. Lucie BALONKOVÁ. 26:05,6. 
Ženy Ž3 1979 a starší (4 km): 1. Lenka 
DRBOHLAVOVÁ (Lomnice nad Popel-
kou) 22:52,5 2. Petra KRACÍKOVÁ (UPRT 
TEAM) 26:05,2 
3. Monika FIŠAROVÁ (Hoka) 28:15,9. 
Ženy Ž1 do 34 let (8 km): 1. Karolína 
GROHOVÁ (Krkonoše) 36:22,3 2. Jana 
JEŘÁBKOVÁ (AC Slovan Liberec) 39:32,0
3. Monika WIESNEROVÁ 39:48,4. 
Ženy Ž2 35-44 let (8 km): 1. Miroslava 
DOČEKALOVÁ 39:56,2 2. Lucie SVAD-
BÍKOVÁ (SK Český Ráj) 41:14,6 3. Zuza-
na SŮVOVÁ (Lomnice nad Popelkou) 
43:38,8.
Ženy Ž3 45 a starší (8 km): 1. Blanka PAU-
LŮ 39:10,6  2. Ilona HYLMAROVÁ 52:14,1.
Muži M1 do 34 let (4 km): 1. Matyáš 
KUBA (KLSG Jablonec nad Nisou) 17:00,6 
2. Matěj KRACÍK (TJ Nová Paka) 17:39,3
3. Lukáš TRLLO (Bakako Nová Paka) 
18:52,7.
Muži M2 35–45 let (4 km): 1. Jakub ER-
SEPKA (Machining Valdov) 21:34,7 
2. Ondřej MALÝ (Heřmanice) 22:18,7 
3. Štefan HOLECEC (SK Paka) 22:25,4.
Muži M3 45 a starší (4 km): 1. Jiří DRBO-
HLAV (Lomnice nad Popelkou) 18:22,8
2. Tomáš BRÁDLE 18:57,9
3. Vítězslav ŠOLC (BKL Machov) 20:33,0. 
Muži M1 do 34 let (8 km): 1. Lukáš 
KAŠPAR 29:51,6 2. Matěj FANTA 30:21,8 
3. Jan KOČÍ 34:01,0.
Muži M2 35–44 let (8 km): 1. Radoslav 
GROH (HS Špindlerův Mlýn) 28:54,3
2. Mar� n JEŽEK (SK Stará Paka) 32:14,9 
3. Jindřich JEŽEK (SK Stará Paka) 33:43,8.
Muži M3 45 a starší (8 km): 1. Fran� šek 
VAGENKNECHT (Seco Jičín) 29:43,1
2. Dalibor BARTOŠ (Liberec) 30:39,7
3. Fran� šek BUŘIL (Vidochov) 32:06,3.

Míla Pour, foto: Radek Hlubuček

PRVNÍ ROČNÍK PŘIBYSLAVSKÉHO KROSU SE VYDAŘIL
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Poslední typ závodu, který do mé ultra-
cyklis� cké mozaiky schází, je několika-
denní MTB závod bez podpory, vedoucí 
vesměs opuštěnou přírodou. Upřímně – 
tomuto formátu závodu jsem se několik 
let vyhýbal z důvodu, že jsem spíše spo-
lečenský tvor a by�  jen sám se sebou, ač 
obklopený krásami přírody, mě příliš ne-
baví. Časem jsem nějak dospěl k názoru, 
že bych to mohl okusit. Přihlásil jsem se 
tedy na 1000 Miles Adventure, nejlegen-
dárnější MTB závod bez podpory (nejen 
v ČR), který pořádá známý ultrabiker 
Honza Kopka.
Trasa dlouhá 1630 km vede ob� žným te-
rénem, nejčastěji po turis� ckých cestách 
a pěšinách. Slibuje velké dobrodružství 
okořeněné například i výskytem med-
vědů na Slovensku, kvůli kterým jsou 
na mnoha místech zavedené zákazy noč-
ních jízd. Závodníci si vezou vše s sebou 
a po cestě si vše obstarávají sami. Poslat 
si balíček s jídlem a oblečením je možné 
pouze do poloviny trasy. Spaní je na ka-
ždém – od bivaků pod širákem až po vy-
užívání ubytovacích zařízení poblíž trasy.
Pro mě osobně se bude jednat o zcela 
nový typ závodu.

Moje účast na 1000 Miles Adventure se 
proto pojí s mnoha otazníky. Sám jsem 
zvědav, jak se s takovou výzvou popasu-
ju coby nováček a jak obstojím ve srov-
nání s kluky, kteří mají za sebou něko-
lik účas�  s medailovými umístěními, 
včetně vítězství. Dostávám hodně do-
tazů na ambice, umístění, čas v cíli atd. 
Na to nedokážu odpovědět, protože jako 
ke každému ultra dlouhému závodu, kte-

rý jedu poprvé, přistupuju i k 1000 Miles 
Adventure s velkou pokorou a respek-
tem. Na takové distanci v těžkém terénu 
se může udát tolik věcí, že nějaké plány 
či odhady jsou zcela zbytečné. Samozřej-
mě budu usilovat o to, abych dojel po-
kud možno rychle a v pořádku do cíle. 
Nechme se překvapit, co závod přinese. 
Věřím, že to budou vedle jistě i krušných 
chvil především fajn zážitky a také opět 
zábava pro fanoušky, kteří budou moci 
sledovat denní zpravodajství na webu 
www.1000miles.cz. 
Z Nové Paky budeme startovat dva, pro-
tože na tzv. „jižní variantu“ vyráží Ladi-
slav Vancl, který jezdí závod pravidelně 
od roku 2021, což je obdivuhodná bilan-
ce. Mimochodem o své první účas�  psal 
i na stránkách Achátu. Já zvolil „variantu 
sever“, která zejména v Čechách kopíru-
je severní pohraničí. S Láďou se určitě 
potkáme na startu ve slovenské vesni-
ci Nová Sedlice na slovensko-ukrajin-
ské hranici. Tam odstartujeme úderem
15. hodiny v neděli 30. 6. a celé dobro-
družství snad úspěšně zakončíme v cíli 
na západě Čech v obci Třebeň nedaleko 
Chebu. 
Ač se jedná o závod bez podpory, rád 
bych s ním jednu významnou podporu 
spojil. Jedná se o letošní dobročinnou 
sbírku Dorotce, Kačce a Domečku plné-
mu koleček – lidem a jejich rodinám, kte-
ří si zaslouží naši pomoc. (Transparentní 
účet: 2102005215 / 2010) Veškeré infor-
mace o sbírce najdete na webu www.
danielpolman.com. Samozřejmě tam 
nebudou chybět ani odkazy na sledová-
ní závodu 1000 Miles Adventure. Děkuju 
všem, kdo nám budete držet palce!

Danda Polman

30. ČERVNA STARTUJE 1000 MILES ADVENTURE
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NAŠI STŘELCI NA MEZINÁRODNÍM MČR
VE SPORTOVNÍ STŘELBĚ VETERÁNŮ
Jako každý rok dne 1. května na Svátek 
práce organizujeme střeleckou soutěž 
„Prvomájová pistole“. Soutěží se ve dvou 
kategoriích VP 5+30 mířenka, ráže 
do 9mm Luger a druhá kategorie nad 
9 mm. Soutěž organizuje, řídí a sponzo-
ruje ředitel závodu Nikolaj Cholmatov. 
Soutěžící měli možnost ochutnat jeho 
skvělý řepný salát s vajíčkem nebo po-
c� vý guláš s chlebem. Účastníků v první 
kategorii bylo celkem 28 mužů a 3 ženy. 
Ve druhé kategorii 8 mužů. V první ka-
tegorii si prvenství odnesl náš Josef Kul-
hánek s 276 body, druhý se stejně jako 
vloni umís� l Vít Votoček SSK Horní Bran-
ná s 267 body a na tře� m místě Kamil 
Bošanský z SSK Vrchlabí také s 267 body. 
V kategorii žen si od prvního místa roz-
dělily umístění Michaela Kolářová, Soňa 
Šídová ml. a Soňa Šídová st.
Ve druhé kategorii zvítězil Vít Votoček 
s 273 body, na druhém místě Kamil 
Bošanský z SSK Vrchlabí s 272 body 
a na tře� m místě Miloš Rada z AVZO 
Horní Branná s 256 body.

Na závěr ředitel připravil pro účastníky 
bohatou tombolu, kde se losovaly sou-
těžní lístky.
V sobotu 28. května dopoledne jsme 
hos� li dě� , střelce ze vzduchové puš-
ky v ORIENTAČNÍM BIATLONU, který 
pořádal Klub sportu pro všechny. Díky 
Zdeňku Zachovi a jeho spolupracovní-
kům z SQS Vláknová op� ka proběhl celý 
závod ve střelbě bezpečně. Pro dě�  jsme 
poskytli vzduchové pušky, diabolky, ter-
če a každý dostal i drobnou odměnu. 
Pořadatelé vyhodno� li vítěze, odměnili 
je medailí a diplomem a vy si je můžete 
prohlédnout na fotografi ích. Na závěr si 
všichni opekli buřty. 
O víkendu 7. až 9. června se v Plzni konal 
32. ročník mezinárodního mistrovství 
České republiky ve sportovní střelbě ve-
teránů. Střílelo se ve velkém střeleckém 
areálu Lobzy Plzeň na elektronické terče 
v disciplínách vzduchová puška, pistole, 
sportovní malorážní puška a pistole. Zú-
častnilo se 275 závodníků z 15 zemí v ně-
kolika různých disciplínách. Odstartovali 
celkem 537 startů. Nejstaršímu závod-
níkovi Jiřímu Čechovi, který často střílí 
malorážku i na naší střelnici v Sopce, je
94 let. Naše novopacká výprava měla 
čtyři závodníky. Pepa Kulhánek, Miloš 
Tázlar, Luďka a Luboš Malí. Nedělali jsme 
si žádné ambice, měli jsme pouze svoje 
vlastní cíle a hlavně to byla velká spole-
čenská událost, kde jsme nesměli chy-
bět. Ve svých sportovních tričkách s lo-
gem jsme reprezentovali Novou Paku.
Všem účastníkům děkujeme za účast 
a zájem o dění v Sopce a těm, kteří se 
úspěšně umís� li, gratulujeme.

Luboš Malý
SSK Nová Paka
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NOVOPACKÉ KROSENÍ

Více než 200 sportovců se v sobotu 
15. června zúčastnilo závodů SUN RUN 
CROSS a Novopacký MTB CROSS, kte-
ré pořádal místní Velocipéd klub. Vše 
se odehrávalo ve Ski areálu Máchovka. 
Od půl desáté startovaly postupně běhy 
dětských kategorií na tra� ch vedoucích 
v prostoru pro běžecké lyžování. V 11 
hodin se rozběhli junioři a dospělí Havlo-
vou ulicí a před letním stadionem zabo-
čili na 5 km dlouhý okruh vedoucí kolem 
skateparku členitým terénem nad zim-
ním stadionem, rybníky Fařina a Anna 
a Lesoparkem Střelnice zpět na sjezdov-
ku.
Také letos přijela k nám do Nové Paky 
legendární olympionička Blanka Paulů. 
Úderem dvanácté se rozjely dětské zá-
vody horských kol a ve 13 hodin hlavní 
závod dlouhý 30 km. Pro některé nad-
šence se Novopacké krosení stalo vý-

zvou, neboť soutěžili v běhu i MTB. To 
pla� lo jak v dospělých, tak v dětských 
kategoriích. Kromě Pačáků se do obou 
sportovních klání zapojili i lidé ze širší-
ho okolí, což přispělo k propagaci naše-
ho regionu jako atrak� vního místa pro 
sportovní a rekreační ak� vity. Gratulace 
k výkonům patří všem startujícím bor-
cům, poděkování náleží divákům za vy-
tvoření skvělé atmosféry, organizátorům 
za hladký průběh dne, pivovaru za příděl 
zlatavého moku a městu Nová Paka za fi -
nanční podporu. 

Šárka Haklová
Foto: Kristýna Pochopová

SUN RUN CROSS, absolutní pořadí ženy 
5 km: 1. Mar� na Nová, OOS TJ Spartak 
Vrchlabí, 22:40,5; 2. Klára Nová, OOS TJ 
Spartak Vrchlabí, 24:30,3; 3. Blanka Pau-
lů, Maraton stav Úpice 24:42,5; absolut-

ní pořadí muži 5 km: 1. Jan Janata, Vrch-
labí, 19:04,5; 2. Vojtěch Pospíšil, TJ Sokol 
Stará Paka, 19:35,4; 3. Mar� n Ježek, SK 
Stará Paka, 19:46,8. 

Novopacký MTB CROSS, absolutní pořa-
dí ženy 30 km: 1. Anna Benešová, carla.
kupkolo.cz, 1:30:27,5; 2. Zdeňka Coga-
nová, TJ Nová Paka, 1:46:18,6; absolutní 
pořadí muži 30 km: 1. Jiří Šorm, Eleven 
Head Cyklolive, 1:07:52,8; 2. Marek Fol-
týn ml., BAKAKO Nová Paka, 1:07:52,9; 
3. Daniel Polman, Velocipéd klub Nová 
Paka, 1:08:23,2.

Kompletní výsledky naleznete na
www.velocipedklub.cz, 

fotogalerii na
www.velocipedklub.rajce.idnes.cz.

Blanka Paulů, Miloš Dušánek
a Eliška Sekotová
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Již několik měsíců můžete potkávat děc-
ka klubu BAKAKO Nová Paka ve věku 
od 7 let, jak brázdí cesty i necesty v okolí 
našeho krásného městečka a najíždě-
jí potřebné kilometry před letošními 
MTB závody. Potkáte je vždy s úsměvem 
na tváři v černožlutém oblečení za širo-
kými řídítky jejich biků.
Dě�  se zúčastnily prvého letošního závo-
du v Hradci Králové u Stříbrného rybníka 
a byla znát naše nerozježděnost, když 
atakovaly ve svých kategoriích 10. mís-
ta. Ve Vra� slavicích již Jáchym Plecháč 
dojel na 4. místě. Na dalším závodě v Ji-
číně si Nikča Morávková a Jáchym Jeřá-

bek dojeli pro 3. místa a Ondra Mádlík 
bral brambory. V Jilemnici na Hraběnce 
se Luky Trllo umís� l na hezkém 2. místě 
a Jáchym Plecháč dojel na 4. místě. „U lí-
zátek“ v Hradci Králové si dojel Hynek 
Sucharda pro 2. místo a Nikča Moráv-
ková dojela na 3. místě. Pod Medvědí-
nem si Davča Morávek při dalším závodě 
dojel pro 2. místo. Vítězství získal Luky 
Trllo ve Dvoře Králové! Jáchym Jeřábek 
se v Žernově umís� l na hezkém 3. místě.
Dospělá část našeho klubu má již po tep-
lejší zimě více najeto, a tak se zúčastnila 
maratonského závodu v Hradci Králové, 
kde si Vojta Vaníček dojel pro 3. místo. 

V Jičíně na krátké 
trase jednoznačně 
zvítězil Péťa Mádlík 
a na dlouhé trase 
Mára Foltýn ml. 
s přehledem zvítě-
zil ve své kategorii. 

Na závodech v Osečné jsme též vystou-
pali na nejvyšší stupínky! Péťa Mádlík 
na kratší trase dojel celkově na 2. mís-
tě a ve své kategorii zvítězil. Na dlouhé 
trase Mára Foltýn ml. dojel celkově na 3. 
místě a také vyhrál svoji kategorii.
Zúčastňujeme se celou sezonu pravidel-
ně mnohých pohárů a různých sérií ma-
ratonů, ve kterých se častokrát umísťu-
jeme v popředí výsledkových lis� n. Také 
Vy se k nám můžete připojit a zažívat 
šťastné okamžiky! Ani přes letní měsí-
ce se nezastaví pravidelné tréninky pro 
děcka od 7 let a Vy se také můžete k nám 
přidat a společně se projet. Stačí nás sle-
dovat na klubovém Facebooku, kde jsou 
umísťovány jednotlivé reporty z daných 
závodů, a zde také kontakty na vedení 
klubu.

Jirka Bajer

  M
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V KVALIFIKACI
NA DOROSTENECKOU LIGU 
MLADÍ BASKETBALISTÉ NEUSPĚLI 
Po jasném vítězství v neregionální lize kadetů U17 bohužel 
v kvalifi kaci o postup do juniorské ligy pač�  kade�  neuspěli. 
Jejich soupeři byli ve většině případů o rok starší a tým musí 
nejprve v příš�  sezóně zvítězit v nadregionální lize juniorů U19 
a potom to s kvalifi kací zkusit znovu. 
„Lepšili jsme se utkání od utkání a v neděli po skvělém týmo-
vém výkonu zaznamenali výhru nad týmem Olomouce, kte-
rému jsme měli z kvalifi kace z minulého roku co vracet. Jsme 
rádi, že jsme úspěšnou sezónu zakončili takovýmto vítězstvím. 
Těšíme se na kvalifi kaci U19 v příš� m roce, která bude koneč-
ně odpovídat naší věkové kategorii,“ sdělil nám k nedávné kva-
lifi kaci trenér mladého týmu Aleš Sekot. 

Brandýs n. L. – Sokol Nová Paka 83:56 (24:13, 44:23, 63:35) 
Šulc 17, Kracík 14, Fedor 13, Sekot 8, Brumlich 2, Vančura 2, 
Froš 0. 

Sokol Nová Paka – Akademy NH Ostrava B 46:86
(12:26, 24:47, 33:61)
Fedor 13, Sekot 9, Kracík M. 7, Šulc 8, Brumlich 7, Budínský 2, 
Froš 0, Kracík Š. 0. 

Sokol Nová Paka – BCM Olomouc 67:63 (19:12, 34:27, 52:40)
Brumlich 18, Šulc 15, Budínský 12, Sekot 12, Fedor 6, Kracík M. 
4, Froš 0, Kracík Š. 0. 

Zbývající utkání ve skupině: Akademy NH Ostrava B – BCM 
Olomouc 82:62, Brandýs n. L. – Akademy NH Ostrava B 48:71, 
BCM Olomouc – Brandýs n. L. 62:93.

Míla Pour

MÁRA I PÉŤA VYHRÁVAJÍ! 

Osečná 2024, foto: Josef Mádlík
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 Aktuální nabídku volných pracovních míst najdete na www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.
V případě zájmu o zaměstnání v SQS můžete svůj profesní životopis vložit přes webový kontaktní formulář, zaslat na personal@sqs-fiber.cz, 

případně přijít osobně vyplnit dotazník uchazeče o zaměstnání. Na vaše dotazy rádi odpovíme na tel.  493 765 381.

PROCESNÍ INŽENÝR – OPTOELEKTRONIKA (DIE BONDING, WIRE BONDING)
Hledáme kolegu/kolegyni, který se chce podílet na vývoji nových výrobků a být u začátku 
inova�vních projektů v oblas� vývoje optoelektronických součástek. Požadujeme nejméně 
jeden rok praxe s technologiemi DIE BONDING a WIRE BONDING.
PROCESNÍ INŽENÝR – VÝVOJÁŘ
Hledáme kolegu/kolegyni s VŠ vzděláním technického směru (op�ka, elektronika, 
mechatronika, automa�zace) s chu� podílet se na vývoji nových výrobků a být u začátku 
inova�vních projektů v oblas� vývoje. Pracovní pozice je vhodná zejména pro absolventy, ale 
i pro uchazeče s praxí.
VÝROBNÍ TECHNIK – SPECIALISTA
Hledáme spolehlivého kolegu/kolegyni s manuálními dovednostmi, pokročilým technickým 
myšlením a chu� podílet se na specializované výrobě laserových zdrojů. Práce v 1směnném 
provozu.
PROJEKTOVÝ MANAŽER – TRANSFER VÝROBY A NOVÉ PROJEKTY
Hledáme kolegu/kolegyni s VŠ vzděláním technického směru, nejlépe obor elektro nebo 
strojní; schopného, zodpovědného a technicky nadaného manažera se zkušenostmi v oblas�
řízení projektů a zavádění nových produktů do výroby.
VÝROBNĚ VÝVOJOVÝ TECHNIK
Hledáme kolegu/kolegyni s chu� podílet se na vývoji a výrobě nových produktů a výrobních 
přípravků (základy vláknové op�ky, zaškolíme, není třeba odborných znalos�, vhodné i pro 
absolventy SOU). 

CO NABÍZÍME?
     Zázemí stabilní české výrobní a vývojové společnos�, přístup ke špičkovým technologiím                        
     a technickému vybavení, prostor pro invenci a krea�vitu. 
     Práci v 1směnném provozu, smlouvu na dobu neurčitou, nástup ihned nebo dle dohody. 
     Systém benefitů a odměn (pomoc s ubytováním, odměny za zlepšovací návrhy, 1 500 Kč   
     měsíčně při splnění docházky, stravenkový paušál, firemní kurzy AJ, mobilní telefon,  
     zaměstnanecké telefonní tarify, odměny za doporučení nového zaměstnance, možnost 
     využívat firemní dětskou skupinu za dotované školkovné a další).

LET

KOHO HLEDÁME?

OD SAURUSE K PRVNÍMU TECHNICKÉMU LYCEU V NOVÉ PACE
Společnost SQS Vláknová op�ka by ráda navázala na úspěch předškolního Vzdělávacího centra SQS dětské skupiny Saurus dalším vzdělávacím 
projektem – založením odborné střední školy s názvem První technické lyceum Nová Paka zaměřené na fotoniku, vláknovou op�ku, mechatroniku 
a laserovou techniku.
Vizí SQS je poskytování kvalitního technického středoškolského vzdělání žákům se zájmem o technické a přírodovědní odbory. Výuka 
všeobecných předmětů bude zajištěna plně aprobovanými pedagogy a při výuce odborných předmětů se počítá i s využi�m zkušených odborníků 
z praxe a špičkového technického vybavení školy. Studen� budou po absolvování lycea nadstandardně připraveni jak na studium technických 
oborů vysokých škol, tak i pro přímý nástup do praxe. 
Škola bude soukromá, založená tzv. neveřejným zřizovatelem společnos� SQS Vláknová op�ka. SQS přitom nechce vzdělání limitovat finančními 
možnostmi rodin jednotlivých studentů, a proto vzdělávání bude pro všechny přijaté studenty bezplatné.
Budova lycea je již ve fázi výstavby a vše je plánováno tak, aby výuka prvního ročníku (pro 15 - 20 studentů) mohla být zahájena v září 2025.
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MÓDNÍ PŘEHLÍDKA FASHION MY LOVE,
READY TO WEAR, 22. 5. 2024, HOTEL CENTRÁL




